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«Ο Λεμεσιανός 
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αυτήν τη φορά»
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ΘΕΣΗ 

ι προσδοκίες για 
την επανέναρξη 
των συνοµι-
λιών µένουν 
µετέωρες. Και ο 
ελλαδοτουρκι-

κός διάλογος λαθροβιεί. Τα 
ήρεµα νερά στο Αιγαίο στη-
ρίζονται στο πάγωµα των 
ελληνικών κυριαρχικών 
δικαιωµάτων. Το δε Κυπρι-
ακό είναι παγιδευµένο στο 
σχέδιο Α. Και οδηγούµαστε 
στην παγίωση της διχοτό-
µησης. Και τώρα, Πρόεδρε, 
τι; Πού πάµε; Πώς βγαίνου-
µε από την κινούµενη άµµο; 
Γνωρίζεις ή όχι; 

Συνέχεια στη σελίδα 2

Άλλου παπά 
Ευαγγέλιο… 
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Η πολυπόθητη έδρα 
στην Ευρωβουλή, 

το Μεταναστευτικό 
και το Κυπριακό
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Ο

Η Τουρκία διενήργη-
σε πριν από λίγα 
24ωρα, στο πλαί-

σιο της άσκησης Έφεσος 
2, αποβατικές ασκήσεις 
βορείως της Σάµου (βλ. 
δορυφορική φωτογραφία 
21ης Μαΐου). Και όλα αυτά, 
ενώ υπάρχει ο ισχυρισµός 
ότι είναι ήρεµα τα νερά στο 
Αιγαίο. Η Άγκυρα, όµως, 
συνεχίζει τις προκλήσεις, 
τις οποίες επιµελώς επιδι-
ώκουν Αθήνα και Λευκωσία 
να αποκρύβουν. Πέραν των 
αποβατικών ασκήσεων, οι 
τουρκικές ένοπλες δυνά-
µεις ενίσχυσαν τη ναυτική 
βάση του Ακσάζ µε άλλα 
δύο υποβρύχια.  ΣΕΛΙ∆ΕΣ 4-5

Αποβατικές 
ασκήσεις

κοντά στη Σάµο
και ενίσχυση της βάσης 
του Ακσάζ µε υποβρύχια

ΚΩΣΤΑΣ ΚΟΥΜΗΣ: 
Σηµασία έχει ο 
τουρισµός µας 
να αποκτήσει 
ανθεκτικότητα 

Πώς οι Τούρκοι σχεδιάζουν την πολιτική 
των κανονιοφόρων στην Κύπρο και πώς µπο-
ρεί να οικοδοµηθεί αποτροπή µέσω Βρυξελλών 

Χρειάζεται οκτώ πρωτεύοντα 
πτητικά µέσα και διαθέτει µόνον ένα

Ανοχύρωτη απέναντι 
στην πύρινη απειλή η Κύπρος

ΣΕΛΙ∆A 17

«Κλειδώνουν» οι 
προσφορές µε εξίσου 

υψηλές τιµές µε τις 
προηγούµενες που 

θεωρήθηκαν υψηλού 
κόστους



Συνέχεια από την 1η σελίδα

Οφείλει ο Πρόεδρος να 
εξηγήσει στον λαό πώς θα 
βγει από το νέο αδιέξοδο του 
Κυπριακού στο οποίο ήταν 
πρωταγωνιστής. Ούτε η κ. 
Ολγκίν, ούτε ο ελλαδοτουρ-
κικός διάλογος βοήθησαν 
στην αλλαγή στάσης από την 
Τουρκία, η οποία επιμένει 
στην ισότιμη κυριαρχία κα τη 
λύση των δύο κρατών. Ποια 
λύση; Για διάλυση πρόκει-
ται. Και σταθμός αυτής της 
τουρκικής πολιτικής ήταν το 
Κραν Μοντανά! Εκεί όπου 
ο Πρόεδρος και το κομμα-
τικό κατεστημένο θέλουν να 
επιστρέψουν. Εκεί όπου η 
Άγκυρα, αφού κατοχύρωσε 
τη θέση της περί δύο συνι-
στώντων κρατών με πολιτική 
ισότητα, έκανε το επόμενο 
βήμα. Αυτό της συνομοσπον-
δίας. Για να την εμφανίζει ως 
δήθεν υποχώρηση από τα 
δύο χωριστά κράτη. Για να 
ελέγχει και τον βορρά και τον 
νότο. Και για να εκβιάζει ότι, 
εάν δεν την υπακούμε, θα 
πάρει το κρατίδιό της και θα 
φύγει. Ή ότι ήρθε η ώρα να 
μας συνετίσει. Οπότε θα μας 
καταβροχθίσει. Και δη πλη-
θυσμιακά. ∆ιότι, και μετά τη 

διευθέτηση του Κυπριακού, 
η Άγκυρα θα στέλνει «επο-
χικούς εργάτες» στον βορρά 
που θα περνούν στον νότο. 
Και ποιος θα τους διώξει; Και 
πώς; Αυτοί που κυβερνούν 
σήμερα, οι «προοδευτικοί» 
κομματικοί τους απόγονοι, 
που θα έχουν την ψευδαίσθη-
ση ότι θα συγκυβερνούν με 
τους εποίκους την επαύριον; 

Επιλογές υπάρχουν, κύριε 
Πρόεδρε. Φτάνει να θέλετε. 
Αντί να ανέχεστε την Τουρ-
κία να αξιώνει ότι, για να 
πάει σε συνομιλίες, θα πρέ-
πει να γίνει δεκτή η ισότιμη 
κυριαρχία και η αναγνώριση 
του ψευδοκράτους, γιατί δεν 
προτάσσετε ό,τι το κεκτημένο 
καθορίζει, επί τη βάσει της 
αντιδήλωσης της 21ης Σε-
πτεμβρίου του 2005; Ότι, δη-
λαδή, η Τουρκία είναι αυτή 
που πρέπει να αναγνωρίσει 
την Κυπριακή ∆ημοκρατία. 
Και όχι αντίστροφα. Αυτό 
δεν λέει, κύριε Πρόεδρε, το 
κεκτημένο; Όταν είναι για 
άλλα ζητήματα, είστε Ευρω-
παϊστής, και όταν είναι για 
το κράτος το οποίο ορκιστή-
κατε ότι θα υπηρετείτε και 
θα διαφυλάσσετε ως κόρην 
οφθαλμού, είναι άλλου παπά 
Ευαγγέλιο; 
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Τ
ους στόχους στο ενδεχό-
μενο εκπροσώπησης 
στην Ευρωβουλή κλή-
θηκαν να ξεδιπλώ-
σουν ο Πρόεδρος 
του ∆ΗΚΟ, Νικόλας 
Παπαδόπουλος, και 

του ΕΛΑΜ, Χρίστος Χρίστου. Η «Ση-
μερινή», θέτοντάς τους τρία κοινά ερω-

τήματα, έδωσε την ευκαιρία ανάδειξης 
πυλώνων όπως της στρατηγικής που 
θα ακολουθήσουν στην Ευρωβουλή 
-καθώς και το πώς αυτή θα επηρεάσει 
τον Κύπριο πολίτη-, τις θέσεις για τη 
μετωπική σύγκρουση ∆ΗΚΟ-ΕΛΑΜ 
με φόντο το μεταναστευτικό, καθώς 
και την τακτική προώθησης προς 
λύση του κυπριακού προβλήματος. 

1Χωρίς να υποτιμούμε κανένα 
άλλο κόμμα, όπως όλα δείχνουν, 

το ∆ΗΚΟ είναι το μοναδικό κόμμα 
του κέντρου, το μοναδικό κόμμα του 
ευρύτερου δημοκρατικού χώρου, που 
έχει πιθανότητες να κερδίσει έδρα στο 
ευρωκοινοβούλιο. Ψήφος στο ∆ΗΚΟ 
δεν είναι χαμένη ψήφος. Ψήφος στο 
∆ΗΚΟ σημαίνει παρουσία στη δεύ-
τερη μεγαλύτερη κοινοβουλευτική 
ομάδα του ευρωκοινοβουλίου, τη 
συνεργασία των Σοσιαλιστών και 
∆ημοκρατών (S&D). Εκεί μπορούμε 
να επηρεάσουμε αποφάσεις που θα 
καθορίσουν την τύχη του λαού και 
της χώρας μας. Να διεκδικήσουμε 
στήριξη για την πράσινή μας μετά-
βαση, να βελτιώσουμε ευρωπαϊκά 
κοινωνικά προγράμματα, να παλέ-
ψουμε για φθηνότερη ενέργεια, να 
υπερασπιστούμε το ΒΕΤΟ της χώρας 
μας και φυσικά να ζητήσουμε την 
ενεργότερη εμπλοκή της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης στις προσπάθειες επίλυσης 
του Κυπριακού. 

2Περιμέναμε 15 χρόνια να ακού-
σουμε τις προτάσεις του ΕΛΑΜ 

για το μεταναστευτικό και τώρα που 
τις ακούσαμε, πραγματικά διερωτό-
μαστε εάν σοβαρομιλούν. Θέλουν να 
δώσουν διαβατήρια και ταξιδιωτικά 
έγγραφα σε όλους τους μετανάστες 
που ήρθαν ή και που θα έρθουν στην 

Κύπρο για να φύγουν και «να πάνε 
στην Ευρώπη». Αν κάνουμε κάτι τέ-
τοιο, αν ακούσουν τα εκατομμύρια 
των πιθανών μεταναστών στη γύρω 
περιοχή, ότι η Κύπρος μοιράζει δια-
βατήρια και ταξιδιωτικά έγγραφα για 
την Ευρώπη, μερικές εκατοντάδες 
χιλιάδες από αυτούς θα μπουν αμέσως 

Χρίστος Χρίστου 
Vs Νικόλας 

Παπαδόπουλος
Debate µε άξονες την έδρα στην Ευρωβουλή, 

το Μεταναστευτικό και το Κυπριακό

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΟΚΚΙΝΟΣ 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
«Η Κυβέρνηση εφαρμόζει την πολιτική 

που έχει προτείνει το ∆ΗΚΟ στο μεταναστευτικό» 

«Στηρίζουµε τις πρωτο-
βουλίες του Πτ∆ για επα-
νέναρξη των συνοµιλιών 

στη βάση της ∆∆Ο»

1
Γιατί πάτε στην Ευ-
ρωβουλή και ποιο 
οικονοµικό όφελος 
θα έχουν πολίτες 

και κράτος; 

2
Ποιες είναι οι θέ-

σεις σας στο µετα-
ναστευτικό και γιατί 

∆ΗΚΟ και ΕΛΑΜ 
είναι σε σύγκρουση 
για το ζήτηµα των 
ταξιδιωτικών εγ-

γράφων σε παράτυ-
πους µετανάστες;

3
Ποιος έχει την 

ευθύνη για τα 50 
χρόνια άλυτου 
κυπριακού προ-

βλήµατος; Πώς θα 
προωθήσετε το 

Κυπριακό στην Ε.Ε. 
και µε ποια πολιτει-
ακή µορφή λύσης; 

Συµφωνείτε µε τους 
χειρισµούς του Πτ∆ 

στο Κυπριακό; 

ΕΡΩΤΗΜΑΤΑ:
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1 ∆ίνουμε αγώνα για να εκλέξου-
με ευρωβουλευτή και να πάμε, 

όπως λέτε, στην Ευρώπη. Μέσα από 
την ένταξη και συνεργασία μας με 
το Ευρωπαϊκό Κόμμα Συντηρη-
τικών και Μεταρρυθμιστών ECR, 
θα επιδιώξουμε, θα απαιτήσουμε, 
θα εργαστούμε με τους Ευρωπαί-
ους εταίρους μας για την Ευρώπη 
που όλοι θέλουμε. Την Ευρώπη 
της Αλληλεγγύης, που σέβεται την 
εθνικότητα κάθε κράτους μέλους 
της, που θα πρέπει να διαφυλάξει 
τις τοπικές κοινωνίες, τους πολίτες, 
τις φτωχές τάξεις και όσους υποφέ-
ρουν. Οι αποφάσεις δεν πρέπει να 
λαμβάνονται από μια μικρή ομάδα 
των Βρυξελλών, αλλά ισότιμα και 
με διάλογο από όλα τα κράτη μέλη. 
Πολλές αποφάσεις καθορίζονται στην 
Ευρώπη για την οικονομία, αλλά, 
και σε εθνικό επίπεδο, κάθε χώρα 
πρέπει να καθορίζει τις δικές της 
πολιτικές. 

2 Είμαστε η ΜΟΝΗ πολιτική δύ-
ναμη που κατέθεσε τα τελευ-

ταία χρόνια σωρεία προτάσεων για 
αντιμετώπιση του μεταναστευτικού. 
Το Ε.ΛΑ.Μ. είναι αυτό που ανέδειξε 
το θέμα όταν οι άλλοι, τα υπόλοιπα 
κόμματα, μας αποκαλούσαν ρατσι-
στές και ξενοφοβικούς. ∆εν είμαστε. 
Σήμερα έχουν κατανοήσει ότι είχαμε 
δίκαιο. Αν άκουγαν τις προτάσεις 
μας, δεν θα φτάναμε στην κατάσταση 
που φτάσαμε σήμερα. Οι προτάσεις 
μας είναι πολλές, έχουν δημοσιευθεί, 
αλλά θα μείνω στο θέμα που ερωτάτε 
για τον κ. Παπαδόπουλο. 

Ο Πρόεδρος του ∆ΗΚΟ θυμήθη-
κε προεκλογικά μιαν από τις προτά-
σεις μας. Η συγκεκριμένη πρότασή 
μας πριν από δύο χρόνια αφορού-
σε την παραχώρηση προσωρινών 
ταξιδιωτικών εγγράφων σε όσους 
παράνομους μετανάστες διαμένουν 
στην Κύπρο για να φύγουν από τη 
χώρα μας. 

 Είναι συγκεκριμένα τα πράγματα 
που λέμε, όσο και αν προσπαθούν 
κάποιοι να τα παρερμηνεύσουν. ∆εν 
μιλήσαμε ποτέ για να δώσουμε κυ-
πριακές υπηκοότητες στους παρά-
νομους μετανάστες που έρχονται 
στη χώρα μας. Εμείς είπαμε αυτό 
το μέτρο ανάμεσα σε πολλά άλλα 
στην εφαρμογή μιας ολοκληρωμέ-
νης μεταναστατευτικής πολιτικής. Το 
∆ΗΚΟ, όμως, μίλησε για παραχώ-
ρηση κυπριακών υπηκοοτήτων(...) 
και αυτό είναι το επικίνδυνο. Είχαμε 
προτείνει, ανάμεσα σε πολλά άλλα, 
την παραχώρηση προσωρινών – 
ειδικών ταξιδιωτικών εγγράφων 
στους παράνομους μετανάστες που 
ήδη διαμένουν στην Κύπρο για να 
εγκαταλείψουν τη χώρα μας. 

Το Ε.ΛΑ.Μ. κατέθεσε σειρά προ-
τάσεων στη Βουλή για την παράνομη 
μετανάστευση, με την τελευταία πρό-

ταση που αφορά τους ασυνόδευτους 
ανηλίκους, που ψηφίστηκε από το 
∆ΗΚΟ και άλλα κόμματα.

Το ποιος θέλει να δίνει επιδόμα-
τα και ποιος όχι είναι γνωστό στην 
κυπριακή κοινωνία και σίγουρα 
δεν είμαστε εμείς. Ο λαός μας το 
νιώθει στο πετσί του καθημερινά 
και ειδικά όσοι Έλληνες της Κύπρου 
υποφέρουν ή έχουν φτωχοποιηθεί. 

Οι προτάσεις του Ε.ΛΑ.Μ. βα-
σίζονται σε παραδείγματα που 
έχουν εφαρμοστεί σε άλλες χώρες 
της Ευρώπης. Το να σταματήσουμε 
να εξετάζουμε άλλες αιτήσεις ασύλου 
βασίζεται σε κάτι που εφάρμοσε η 
Ελλάδα αμέσως μετά τα γεγονότα του 
Έβρου και δικαιώθηκε από το Ε∆Α∆. 
Η Κύπρος αντιμετωπίζει αυτήν τη 
στιγμή το μεγαλύτερο πρόβλημα υπο-
δοχής παράνομων μεταναστών στην 

Ευρώπη σε αναλογία πληθυσμού. 
Η δική μας πατρίδα επιπλέον είναι 
ημικατεχόμενη…

Πρόσφατα, επίσης, όταν αντι-
ταχθήκαμε στην ανέγερση νέων 
δομών για δήθεν ανήλικους λα-
θρομετανάστες σε αστικές περιοχές, 
από το ∆ΗΚΟ μας στήριξαν μόνο 
δύο βουλευτές, άρα εμείς έχουμε 
συγκεκριμένες προτάσεις και είναι 
πασίγνωστο ότι το Ε.ΛΑ.Μ. ασχολείται 
εδώ και χρόνια με το συγκεκριμένο 
θέμα, είναι τα υπόλοιπα κόμματα 
που άργησαν να ασχοληθούν με 
το μεταναστευτικό.

Εν μέρει ή στην ολότητά τους οι 
πρακτικές που εφαρμόζει αυτήν τη 
στιγμή η κυβέρνηση είναι προτά-
σεις που έχουν κατατεθεί από το 
Ε.ΛΑ.Μ. Η Τουρκία το εργαλειοποιεί 
και θα βρει νέους τρόπους να μας 
τους στείλει. Μόλις πρόσφατα είχαμε 
μαχαιρώματα στη Λευκωσία, φωτιές 
στην Ορόκλινη, απειλητικά μηνύματα 
στα σχολεία. Η ίδια η Αστυνομία 

ανακοίνωσε ότι αυτά τα μηνύματα 
προέρχονται από αραβικούς λογα-
ριασμούς… 

 Οι Σύροι έρχονται στην Κύ-
προ, παίρνουν επιδόματα, τους 
προστατεύουμε, αυτήν τη στιγμή 
έχουν ξεκινήσει να επεκτείνονται 
και στον υπόκοσμο και σε άλλες 
επιχειρήσεις. Είναι πολύ σοβαρές 
οι προτάσεις του Ε.ΛΑ.Μ. και πολύ 
μελετημένες. Ας μας κρίνει, επιτέλους, 
όλους ο λαός και στις 9 Ιουνίου να 
δώσει το μήνυμα και να ανατρέψει 
καταστάσεις. 

3 Την απόλυτη ευθύνη έχει η 
Τουρκία. Εισέβαλε στο νησί μας 

το 1974 και κατέχει τη μισή Κύπρο. 
Οι ευθύνες της δικής μας πλευράς, 
άρα και του σημερινού Προέδρου, εί-
ναι ότι οι μέχρι σήμερα Κυβερνήσεις 

και τα υπόλοιπα κόμματα, πλην του 
Ε.ΛΑ.Μ., επιμένουν να συζητούν στη 
βάση λύσης Ομοσπονδίας, και συ-
γκεκριμένα ∆ιζωνικής, ∆ικοινοτικής 
Ομοσπονδίας. Μιας φιλοτουρκικής 
και ρατσιστικής λύσης, που σκοπό 
έχει την ισλαμοποίηση της Κύπρου 
και την κατάληψη ολόκληρης της 
Κύπρου. Εμείς εισηγούμαστε αλλαγή 
πορείας και λύση ενιαίου κράτους. 

Στην Ευρώπη αλλά και διεθνώς 
πρέπει να διεκδικήσουμε, να διαφω-
τίσουμε και να ενημερώσουμε ότι το 
Κυπριακό είναι πρόβλημα εισβολής 
και κατοχής και όχι μια δικοινοτι-
κή διαφορά. Να αγωνιστούμε και 
να απαιτήσουμε για τα δίκαια του 
λαού και της Πατρίδας μας. Με αυτές 
μας τις θέσεις συμφωνούν και θα 
συνδράμουν οι συνεργάτες μας στο 
Ευρωπαϊκό Κόμμα Συντηρητικών και 
Μεταρρυθμιστών ECR, μαζί με τους 
οποίους ο ευρωβουλευτής, που με το 
καλό θα εκλέξει το Ε.ΛΑ.Μ., θα έχει 
κοινή δράση στο Ευρωκοινοβούλιο.

στις βάρκες για να έρθουν εδώ. Η 
Κύπρος θα γίνει ο πιο ελκυστι-
κός μεταναστευτικός προορισμός 
στον κόσμο. Με την πρόταση του 
ΕΛΑΜ θα πλημυρίσουμε με με-
τανάστες. Επιπρόσθετα, θέλουν 
να παγώσουμε όλες τις αιτήσεις 
ασύλου. Αντί, δηλαδή, όπως γί-
νεται σήμερα, να συνεχίσουν να 
εξετάζονται όλες οι αιτήσεις και 
το 96% να απορρίπτονται και να 
απελαύνονται μέσα σε 3 μήνες, το 
ΕΛΑΜ θέλει να τους κρατήσου-
με όλους αυτούς στην Κύπρο για 
χρόνια και να τους πληρώνουμε 
επιδόματα! Να πληρώνουμε, δη-
λαδή, εκατοντάδες εκατομμύρια 
επιπρόσθετα επιδόματα που σή-
μερα δεν πληρώνουμε. Πρόκειται 
για πρόχειρες, αμελέτητες και επι-
κίνδυνες προτάσεις που θα οδηγή-
σουν τη χώρα μας σε περιπέτειες. 
Όπως πρόχειρες, αμελέτητες και 
επικίνδυνες είναι πάντα όλες οι 
προτάσεις των λαϊκιστών.

Αντίθετα, η παρούσα δι-
ακυβέρνηση εφαρμόζει την 
πολιτική που έχει προτείνει το 
∆ΗΚΟ. Έμφαση στις απελάσεις 
και επιστροφές, επίσπευση εξέ-
τασης των αιτήσεων σε 3 μήνες 
με διαδικασίες εξπρές, αποκοπή 
επιδομάτων με την απόρριψη και, 
φυσικά, σύναψη συμφωνιών με 
χώρες προέλευσης μέσω της ΕΕ 
για αναχαίτιση των ροών. Ως απο-
τέλεσμα, η Κύπρος είναι σήμερα 
η μόνη χώρα στην Ευρώπη που 
παρουσιάζει μείωση σε μετανα-
στευτικές ροές. Οι αιτήσεις πο-
λιτικού ασύλου έχουν μειωθεί 
κατά 50%. Για πρώτη φορά στην 
ιστορία του μεταναστευτικού φεύ-
γουν περισσότεροι αιτητές πολι-
τικού ασύλου απ’ όσους έρχονται 
στην Κύπρο. Για πρώτη φορά στην 
ιστορία του μεταναστευτικού έχει 
αδειάσει το Πουρνάρα. 

Είναι λοιπόν ξεκάθαρο. Τα 
σοβαρά προβλήματα απαιτούν 
σοβαρές πολιτικές, όχι λαϊκισμό 
και ανευθυνότητα που θα μας 
οδηγήσουν σε περιπέτειες.

3Η Τουρκία έχει την αποκλει-
στική ευθύνη για τη μη λύση 

του Κυπριακού. Η αδιαλλαξία και 
η επεκτατικότητά της εμποδίζουν 
την επανέναρξη των διαπραγμα-
τεύσεων. Στόχος της Τουρκίας είναι 
να οδηγηθούμε είτε σε αλλαγή της 
βάσης επίλυσης του Κυπριακού 
με λύση δύο κρατών, είτε σ’ ένα 
αδιέξοδο το οποίο θα τους επιτρέψει 
να διεκδικήσουν την αναγνώρι-
ση του ψευδοκράτους ή και την 
προσάρτηση των κατεχόμενων 
περιοχών μας. ∆εν μπορούμε να 
αποδεχθούμε κανένα από τα δύο 
αυτά σενάρια. Γι’ αυτόν ακριβώς τον 
λόγο στηρίζουμε τις πρωτοβουλίες 
του Προέδρου της ∆ημοκρατίας 
για την επανέναρξη των διαπραγ-
ματεύσεων, πάνω στο συμφωνη-
μένο πλαίσιο που καθορίζουν τα 
ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών 
και τη βάση της διζωνικής, δικοι-
νοτικής ομοσπονδίας. Στηρίζουμε, 
επίσης, την προσπάθειά του για την 
ενεργότερη εμπλοκή της Ευρω-
παϊκής Ένωσης στις προσπάθειες 
επίλυσης του Κυπριακού. Είναι 
αυτή ακριβώς η πρωτοβουλία που 
έχει οδηγήσει στον διορισμό της 
κυρίας Ολγκίν ως Προσωπικού 
Απεσταλμένου του ΓΓ του ΟΗΕ, 
παρά την άρνηση και αντίδραση 
της Τουρκίας. Αναμένουμε λοιπόν 
τις εισηγήσεις του ΓΓ του ΟΗΕ για 
τα επόμενα βήματα, μετά την ολο-
κλήρωση των επαφών της κυρίας 
Ολγκίν. Το ∆ημοκρατικό Κόμμα 
επιδιώκει να συνδράμει σε αυτές 
τις προσπάθειες μέσω της επιρρο-
ής που μπορούμε να ασκήσουμε 
στο S&D. 

«Φιλοτουρκική και ρατσιστική λύση η ∆∆Ο,
πρόβληµα εισβολής και κατοχής το Κυπριακό 

και όχι δικοινοτική διαφορά»

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ
«Αν άκουγαν τις προτάσεις μας 

στο μεταναστευτικό, δεν θα 
φτάναμε εδώ που είμαστε σήμερα»
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Η
Τουρκία διενήρ-
γησε πριν από 
λίγα 24ωρα 
στο πλαίσιο 
της άσκησης 
Έφεσος 2, 
α π ο β α τ ι κ έ ς 

ασκήσεις βορείως της Σάμου (βλ. 
δορυφορική φωτογραφία 21ης Μα-
ΐου). Και όλα αυτά, ενώ υπάρχει 
ο ισχυρισμός ότι είναι ήρεμα τα 
νερά στο Αιγαίο. Η Άγκυρα όμως, 
συνεχίζει τις προκλήσεις, τις οποίες 
επιμελώς επιδιώκουν Αθήνα και 
Λευκωσία να αποκρύβουν. Πέ-
ραν των αποβατικών ασκήσεων 
οι τουρκικές ένοπλες δυνάμεις 
ενίσχυσαν τη ναυτική βάση του 
Ακσάζ με άλλα δύο υποβρύχια. 
Από δύο, τα υποβρύχια έχουν 
αυξηθεί σε τέσσερα και μαζί με 
τις νέες υποδομές στη Βάση της 
Μερσίνας και την πρόθεση για 
την εγκατάσταση των ραντάρ επι-
τήρησης στον Απόστολο Ανδρέα, 
η Άγκυρα αποκαλύπτει τμήμα των 
ευρύτερων στρατηγικών της σχε-
διασμών, που είναι συναφείς με 
την Κύπρο και την Ελλάδα, ακόμη 
και με αυτή την επανέναρξη των 
συνομιλιών, από τη μια, και του 
ελλαδοτουρκικού διαλόγου, από 
την άλλη.

Η αποχώρηση του Αττίλα… 
Ποιοι είναι αυτοί οι σχεδιασμοί; 

Πρώτον, δεν έχει πρόθεση για την 
πλήρη αποχώρηση του στρατού 
της από την Κύπρο, διότι συνιστά 
αναπόσπαστο τμήμα της Γαλάζιας 
Πατρίδας και της τουρκικής λίμνης 
από τη Μαρμαρίδα έως την Αλε-
ξανδρέττα, όπου βρίσκεται η τρίτη 
ναυτική βάση μετά από εκείνες του 
Ακσάζ και της Μερσίνας. Οι τουρ-
κικές προθέσεις εκτείνονται και στις 
νότιες θάλασσες της Κύπρου. Και 
αυτό είναι εμφανές από τις αξιώσεις 
της Άγκυρας στην ΑΟΖ, αλλά και 
από τα δύο πρόσθετα υποβρύχια 
στο Ακσάζ και τα ραντάρ επιτήρησης 
στην Καρπασία. 

Υποβρύχια, UAV 
και κουμάντο

Ως προς τας υποβρύχια, θα 
ήταν δυνατό να επισημανθούν τα 
ακόλουθα: Α) Αυξάνονται οι χρόνοι 
περιπολίας. 2) Είναι ευκολότερος 
ο θαλάσσιος έλεγχος. Γ) Αποκτά-
ται νέο στην περιοχή μας τουρκικό 
πλεονέκτημα, που είναι συναφές με 
τους ευρύτερους στρατηγικούς σχε-
διασμούς της Άγκυρας. Εφόσον η 
Ελλάδα και η Κύπρος δεν διαθέτουν 
στην περιοχή σκάφη επιφανείας ή/
και αεροσκάφη με ανάλογα ηλεκτρο-
νικά όργανα, τα τουρκικά υποβρύχια 
δρουν και μπορούν να αλωνίζουν. 
Σε συνδυασμό με το σύνολο των 
τουρκικών δυνάμεων και βάσεων, 
η Άγκυρα στέλνει στους συμμάχους 
και δη στο ΝΑΤΟ μήνυμα ότι αυτή 
κάνει κουμάντο.

Ως προς τα ραντάρ στην Καρ-
πασία, θα μπορούσαν να επιση-
μανθούν τα ακόλουθα: Πρώτον, 
αυξάνεται η επιτήρηση και η 
έγκαιρη προειδοποίηση σε μια 
ευρύτερη περιοχή της ανατολι-
κής Μεσογείου. Και αυτό γίνεται 
σε συνδυασμό με εικόνες από τα 
ραντάρ πλοίων και από τα UAV 
(Μη Επανδρωμένα Αεροσκάφη). 

Δεύτερον, εξασφαλίζεται πλήρης 
κυριαρχία στην ανατολική Μεσό-
γειο και απομόνωση της Κύπρου 
σε περίπτωση κρίσης από θαλάσσης 
και αέρος, στη λογική και πρακτική 
εφαρμογή της πολιτικής των Κανο-
νιοφόρων. Και αυτό μπορεί να γίνει, 
διότι η Άγκυρα έχει μεγάλο όγκο Ναυ-
τικών Δυνάμεων από την περιοχή 
της Ρόδου προς την Κύπρο, έναντι 
μηδαμινών κυπριακών και μηδε-
νικών ελλαδικών. Άρα, ο τουρκικός 
στόχος είναι η αποκοπή της Κύπρου 
από την Ελλάδα στη γραμμή Κρή-
τη, Κάρπαθος, Ρόδος, για να κλείσει 
τις νότιες πύλες του Αιγαίου και να 
εξουδετερώσει τις πιθανότητες ανε-
φοδιασμού ή άλλης στήριξης προς 
την Κύπρο σε περίπτωση κρίσης. 

Δόγματα και Τουρκία
Εφόσον δεν υπάρχει μόνιμος 

ελληνικός στολίσκος στην Κύπρο 

Πώς μπορεί να 
συνδεθεί Κυπριακό 
και τουρκική πολι-
τική εντός της ΕΕΓΙΑΝΝΟΣ 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ, 
Δρ των Διεθνών 
Σχέσεων

Τουρκικές αποβατικές 
ασκήσεις κοντά στη Σάμο
και ενίσχυση της βάσης του Ακσάζ με υποβρύχια 

ΤΟ ΤΟΥΡΚΙΚΟ «ΟΧΙ» ΚΑΙ Η ΕΥΚΑΙΡΙΑ ΤΟΥ ΠΡΟΕΔΡΟΥ ΓΙΑ ΕΝΑΛΛΑΚΤΙΚΗ ΣΤΡΑΤΗΓΙΚΗ ΜΕΣΩ ΕΕ

Πώς οι Τούρκοι σχεδιάζουν την πολιτική των κανονιοφόρων στην 
Κύπρο και πώς μπορεί να οικοδομηθεί αποτροπή μέσω Βρυξελλών

Δορυφορική φωτογραφία της σύγχρονης ναυτικής βάσης στο Ακσάζ, απεικονίζει τις ναυτικές δυνάμεις της 
Τουρκίας με σκάφη επιφανείας, όπως φρεγάτες, πυραυλοφόρα περιπολικά κ.λ.π. Σημαντικό, βεβαίως, είναι 
άλλο. Στη φωτογραφία 7 εντοπίζονται τέσσερα αντί δύο υποβρύχια, γεγονός που μαρτυρεί την ενίσχυση των 
δυνατοτήτων της Τουρκίας σε μία ευαίσθητη περιοχή απέναντι από τη Ρόδο στις πύλες του Αιγαίου, τις οποίες 
εάν η Άγκυρα αποκλείσει, δημιουργεί συνθήκες απομόνωσης της Κύπρου σε περίπτωση κρίσης. Εκεί βρίσκεται 
σε εξέλιξη τμήμα της άσκησης Έφεσος 2. 

Η συγκεκριμένη δορυφορική φωτογραφία της 21ης Μαΐου είναι αδιάψευστος μάρτυρας τού τι συμβαίνει πίσω 
από τη λεγόμενη νέα ελλαδοτουρκική επαναπροσέγγιση και τα «ήρεμα νερά». Οι Τούρκοι δεν ενισχύουν μόνο τη 
βάση στο Ακσάζ με υποβρύχια, αλλά προχωρούν και στο πλαίσιο της άσκησης Έφεσος 2 σε αποβατικές ασκήσεις 
30 χιλιόμετρα από τη Σάμο. Πού, άραγε, στοχεύουν, εκτός από τα νησιά του Αιγαίου; Κατά τα άλλα, είναι… 
ήρεμα τα νερά. 
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και εφόσον η Κύπρος δεν φροντίζει 
να εξοπλιστεί στη θάλασσα, όπου η 
έκτασή της είναι έντεκα φορές μεγα-
λύτερη από την ξηρά, τότε θα πρέπει 
να μετακινηθούν δυνάμεις από την 
Ελλάδα προτού κλιμακωθεί η κρίση. 
Πώς, όμως, να γίνει μετακίνηση δυ-
νάμεων όταν το υφιστάμενο δόγμα 
έχει ως εξής: η Κύπρος δεν είναι πια 
casus belli από πλευράς Ελλάδας, 
η οποία θα δράσει αναλόγως των 
άλλων χώρων όπου η κρίση θα 
εξελιχθεί, όπως π.χ. το Αιγαίο και 
η Θράκη. Και συμβαίνουν αυτά, διότι 
το Δόγμα του Ενιαίου Αμυντικού 
Χώρου έχει μπει στο ράφι και, διότι, 
κυρίως το ΑΚΕΛ, αλλά και αρκετά 
στελέχη του ΔΗΣΥ, είναι αντίθετα 
σε μια τέτοια εξέλιξη, γεγονός που 
προσφέρει και στους εν Αθήναις άλ-
λοθι. Γεωστρατηγικά και γεωπολιτικά 
κερδισμένη είναι η Τουρκία. Διότι η 
ισχύς είναι κεντρικός πυλώνας της 
διπλωματίας. Πώς, λοιπόν, αναμέ-
νουν ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης 
και η Αθήνα να αλλάξει στάση η 
Τουρκία, να πάει σε συνομιλίες και 
να είναι διαλλακτική όταν ελέγχει, 
δια της ισχύος, τον χώρο μας και 
όταν δεν έχει κόστος από την ΕΕ ή 
από τις ΗΠΑ; Και γιατί να έχει, όταν 
η κυπριακή Κυβέρνηση υπόσχεται 
δώρα στην Τουρκία εντός της ΕΕ, 
εάν πάει στις συνομιλίες; Κλασι-
κός εξευμενισμός που οδήγησε 
το Κυπριακό στη διολίσθηση και 
στη σαλαμοποίηση.

Κανόνες αποτροπής 
μέσω της ΕΕ 

Ερώτημα: Εφόσον ο Τατάρ και η 
Τουρκία επιμένουν ότι, για να αρχίσουν 
εκ νέου συνομιλίες, θα πρέπει να γίνει 
δεκτή η ισότιμη κυριαρχία που οδηγεί 
στα δύο κράτη, γιατί η Λευκωσία και η 
Αθήνα επιμένουν στην εξευμενιστική 
πολιτική, δηλαδή των δώρων εντός 
της ΕΕ προς την Άγκυρα, όπως είναι 
η κατάργηση της βίζας σε Τούρκους 
πολίτες και η αναβαθμισμένη τελω-
νειακή ένωση; Γιατί δεν αλλάζει ρότα 
η πολιτική μας, στην εξής βάση: 

Ουδεμία αναβάθμιση της τελωνει-
ακής ένωσης της Τουρκίας με την ΕΕ 
μπορεί να επέλθει, εάν η Άγκυρα δεν 
εφαρμόσει με την Κυπριακή Δημο-
κρατία την υφιστάμενη τελωνειακή 
ένωση. Από την τρέχουσα κατάσταση 
δημιουργούνται συνθήκες αθέμιτου 
ανταγωνισμού, καθότι τα κυπριακά 
προϊόντα απαγορεύεται να εξαχθούν 
στην Τουρκία, ενώ τα τουρκικά ει-
σάγονται στην Κύπρο, αφού περ-
νούν εντός της κοινής αγοράς. Επί 
τούτου, υπέχει ευθύνη η Επιτροπή 
ως η αρμόδια Αρχή ελέγχου για την 
εφαρμογή της τελωνειακής ένωσης 
και την εύρυθμη λειτουργία της αγο-
ράς. Ευθύνη όμως και δικαιώματα 
έχει και η Κυριακή Δημοκρατία, 
της οποίας τα έννομα συμφέροντα 
πλήττονται. Ως εκ τούτου, δύναται 
να στραφεί προς την Επιτροπή για 
να εφαρμοστεί η τελωνειακή ένωση. 
Άλλωστε, αυτή θα είναι μια κίνηση 
στη λογική της οποίας η Τουρκία θα 
δείχνει την πρόθεσή της ότι μπορεί 
να αρχίσουν συνομιλίες. 

Επιβολή μορφής στρατιωτικού 

εμπάργκο προς την Τουρκία, εφό-
σον δεν αρχίσει την αποχώρηση των 
στρατευμάτων της από την Κύπρο. Και 
εδώ είναι που θα πρέπει να γίνει η 
σύνδεση της ρωσικής εισβολής στην 
Ουκρανία με την κατοχή της Κύπρου. 
Το ΕΛΚ (Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα), 
για παράδειγμα, δια του Προέδρου 
του Μάνφρεντ Βέμπερ είχε ταχθεί 
δημόσια υπέρ ενός τέτοιου μέτρου. 

Την παροχή στρατιωτικού υλικού 

από τις χώρες της ΕΕ προς την Κυ-
πριακή Δημοκρατία για να υπάρχει 
αξιόπιστη αποτροπή στο μοντέλο της 
Ουκρανίας. Άλλωστε, τα κατεχόμενα 
εδάφη της Κυπριακής Δημοκρατίας 
είναι και εδάφη της ΕΕ.  

Τη συμπερίληψη εντός των συ-
μπερασμάτων της ΕΕ παραγράφου 
που θα αναφέρει ότι, σε περίπτωση 
νέας τουρκικής επίθεσης σε βά-
ρος της Κύπρου ή της Ελλάδας, 

ενεργοποιείται αυτόματα το άρθρο 
42,7 των Συνθηκών, που στηρίζε-
ται στην αλληλεγγύη των κρατών 
μελών και την παροχή από αυτά 
στρατιωτικής υποστήριξης προς το 
κράτος που δέχεται την επίθεση. 

Ποιος αναγνωρίζει ποιον;
Θα μπορούσαν να διατυπωθούν 

και άλλες θέσεις επί τη βάσει των 
οποίων να συνδεθεί το Κυπριακό με 

την ενταξιακή πορεία της Τουρκίας 
στην ΕΕ χωρίς δώρα, αλλά με την 
εκπλήρωση των τουρκικών υποχρε-
ώσεων, όπως είναι η αντιδήλωση 
της 21ης Σεπτεμβρίου του 2025, 
που τονίζει ότι η αναγνώριση της 
Κυπριακής Δημοκρατίας από την 
Τουρκία είναι προϋπόθεση της εντα-
ξιακής της πορείας. Εφόσον, λοιπόν, 
η Άγκυρα επιμένει ότι η Κυπριακή 
Δημοκρατία είναι εκλιπούσα, το πιο 
λογικό που μπορεί να ειπωθεί είναι 
ότι ουδένα τουρκικό βήμα μπορεί 
να γίνει εντός της ΕΕ, εάν η Άγκυρα 
δεν αναγνωρίσει την Κυπριακή Δη-
μοκρατία, η οποία ως ενιαίο κράτος 
εντάχθηκε στην Ένωση και όχι ως 
ομόσπονδο ή συνομόσπονδο πο-
λιτειακό σύστημα. Το δε κεκτημένο 
ανεστάλη στο βόρειο τμήμα, λόγω 
κατοχής και ένεκα του ότι η νόμιμη 
Κυβέρνηση και το νόμιμο κράτος 
δεν μπορούν να ασκούν αποτελε-
σματικό έλεγχο. Για την εφαρμογή 
του χρειάζεται ομοφωνία, δηλαδή 
η σύμφωνη γνώμη της Κυπριακής 
Δημοκρατίας. Οπότε, εάν οι Τουρκο-
κύπριοι και η Τουρκία θέλουν λύση, 
καθώς και εφαρμογή του κεκτημένου 
(αρχικά μέσω της επιστροφής της 
πόλης της Αμμοχώστου), αυτοί είναι 
που θα πρέπει να αναγνωρίσουν 
την Κυπριακή Δημοκρατία και όχι 
εμείς το ψευδοκράτος. Διότι, είναι 
οι νόμοι του νόμιμου κράτους που 
είναι νόμοι της ΕΕ που θα πρέπει να 
εφαρμοστούν και όχι του παράνομου 
ψευδοκράτους. 

Η ουτοπία και ο ρεαλι-
σμός του εξευμενισμού 

 Ας μην λένε, λοιπόν, η Κυβέρνηση 
και το λοιπό κομματικό κατεστημένο 
ότι δεν υπάρχει εναλλακτική στρατηγι-
κή και επιλογές μέσω της ΕΕ. Βεβαίως, 
υπάρχει η μόνιμη επωδός, όπως η 
γνωστή: «Μα, αυτά δεν γίνονται»… 
Ερώτημα: Η δική τους πολιτική, εδώ 
και 50 χρόνια, πού μας οδήγησε; 
Προς τα δύο κράτη! Ναι ή όχι; Όποτε 
τους συμφέρει, είναι Ευρωπαϊστές, 
όποτε δεν τους συμφέρει, βάζουν στο 
ράφι το νομικό και πολιτικό πλαί-
σιο λύσης του Κυπριακού, όπως το 
καθορίζουν οι αρχές και αξίες της 
ΕΕ, και αναφέρονται στον δήθεν ρε-
αλισμό, που αποδεικνύεται ουτοπία. 
Και, για να γίνει ρεαλισμός, πρέπει 
να υποκύψουμε στην Τουρκία. Δεν 
είμαστε πολύ μακριά από μια τέτοια 
εξέλιξη, καθότι, στη λογική του εξευ-
μενισμού, η ηγεσία μας προσεγγίζει 
και υιοθετεί τις προηγούμενες τουρ-
κικές θέσεις, τις οποίες μετατρέπει 
σε δική της σημαία, όπως συνέβη με 
την ομοσπονδία των δύο ισότιμων 
συνιστώντων κρατών με πολιτική 
ισότητα, επί της οποίας πατά η Άκυρα 
για να αξιώσει την ισότιμη κυριαρχία 
και τα δύο κράτη… 

Πώς αντιστρέφεται 
η αξίωση για δύο 

κράτη με την ανα-
γνώριση της ΚΔ

26.05.2024

Ο χάρτης αποτυπώνει τις κύριες ναυτικές και αεροπορικές βάσεις της Τουρκίας στα παράλιά της, καθώς και στην 
Κύπρο. Πρόσθετα γίνονται ορατές οι πύλες του Αιγαίου στη γραμμή Κάρπαθος- Ρόδος. Δεν είναι καθόλου τυχαία 
η ενίσχυση των ναυτικών δυνάμεων στη βάση του Ακσάζ με δύο υποβρύχια (βλ. δορυφορική φωτογραφία 1). Οι 
τρεις βάσεις στο Ακσάζ στη Μερσίνα και στην Αλεξανδρέττα σε συνδυασμό με εκείνη της Αττάλειας προσφέρουν 
υπεροχή και τις δυνατότητες για την εμπέδωση της τουρκικής λεγόμενης Τουρκικής «Λίμνης» που εκτείνεται από τη 
Μαρμαρίδα έως την Αλεξανδρέττα. Στον χάρτη αποτυπώνεται η δυνατότητα, σε περίπτωση κρίσης, για απομόνω-
ση της Κύπρου και για εφαρμογή της πολιτικής των κανονιοφόρων. Με κίτρινο χρώμα απεικονίζονται σημαντικά 
δρομολόγια των εμπορικών κυρίως πλοίων στην περιοχή. Ως εκ τούτου, γίνεται αντιληπτό, γιατί η Τουρκία θέλει να 
ελέγχει τις θαλάσσιες οδούς για γεωπολιτικούς, γεωοικονομικούς και για γεωστρατηγικούς λόγους. Προς αυτή την 
κατεύθυνση, πρόσθετο πλεονέκτημα για την Τουρκία αποτελούν η απουσία του ελληνικού ναυτικού και οι μηδαμινές 
δυνατότητες του κυπριακού. Βεβαίως, η Εθνική Φρουρά διαθέτει τους πυραύλους Exocet, με βεληνεκές που εκτεί-
νεται σχεδόν μέχρι τα όρια της κυπριακής ΑΟΖ και αποτελεί μία μορφή αποτροπής, η οποία όμως αποδυναμώνεται 
για δύο -μεταξύ άλλων- λόγους: πρώτον, γιατί δεν μπορούν να συνδυαστούν, όπως θα έπρεπε, με θαλάσσιες και 
εναέριες δυνάμεις, και, δεύτερον, γιατί η Τουρκία διαθέτει και θαλάσσιες και εναέριες και χερσαίες δυνάμεις, καθώς 
και σύγχρονα drones, τα οποία μπορούν να εντοπίσουν και να εξουδετερώσουν θέσεις της Εθνικής Φρουράς. Γι’ 
αυτό επιβάλλεται η ενίσχυση των ημετέρων δυνάμεων στο πλαίσιο του Ενιαίου Αμυντικού Δόγματος.

Αυτή η δορυφορική φωτογραφία αποτυπώνει τις αναβαθμίσεις σε όλα τα επίπεδα που έχουν γίνει από το 
2021 στη ναυτική βάση της Μερσίνας απέναντι από την Κύπρο. Η αναβάθμιση αφορά τους χώρους συγκέ-
ντρωσης βαρέος υλικού, επέκτασης προβλητών, δημιουργία νέων και αύξηση, μεταξύ άλλων, αποθηκευτικών 
χώρων. Όλα αυτά δεν είναι καθόλου τυχαία. Αποτελούν τμήματα των τουρκικών σχεδιασμών στο πλαίσιο της 
γαλάζιας πατρίδας και της πλήρους κυριαρχίας στην Ανατολική Μεσόγειο. Η Κύπρος είναι κομμάτι του παζλ 
και με την ενίσχυση στρατιωτικών δυνατοτήτων και υποδομών διερωτάται κάποιος πώς άλλαξαν οι συνθήκες 
για να δικαιολογούν την οποιαδήποτε αισιοδοξία του Προέδρου ότι οι Τούρκοι θα μεταβάλουν τη στάση τους 
και θα προσέλθουν σε συνομιλίες για λύση του Κυπριακού και όχι για διάλυση της Κυπριακής Δημοκρατίας. 
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Πεντηκονταετία 1974 – 2024   
ΛΑΖAΡΟΣ Α. ΜΑΥΡΟΣ

Π
ΕΝΤΗΚΟΣΤΟ 
έτος 1974-2024 
σ υ ν ε χ ι ζ ό μ ε -
νης τουρκικής 
στρατιωτικής 
κατοχής των 
βορείων εδα-

φών της Κυπριακής Δημοκρατίας. 
Επί 50 χρόνια ατιμώρητης. Και 
εδραιωνόμενης ανεμπόδιστα. Επί 
εδαφών ανηκόντων κατά μέγιστη 
έκταση στην ελληνική πλειονότητα 
των Κυπρίων. Στην Κερύνεια, στη 
Μόρφου, στην Αμμόχωστο, στην 
Καρπασία, στον Πενταδάκτυλο. 
Σκλαβωμένων εδαφών επί των 
οποίων η Τουρκία, εισβολέας - 
κατακτητής, με την ένοπλη βία και 
τη βαρβαρότητα των στρατευμά-
των του Αττίλα επέβαλε τον βίαιο 
εκτοπισμό - προσφυγοποίηση του 
γηγενούς ελληνικού πληθυσμού, 
τη συστηματική εθνοκάθαρση, 
τον παράνομο εποικισμό από εκ 
Τουρκίας μεταφερθέντες προς 
τούτο πληθυσμούς και, συν τω 
χρόνω, κατά την τελευταία ιδίως 
ερντογανική 20ετία, τη διευρυνό-
μενη ισλαμοποίηση.

- Παρανόμως κατεχομένων υπό 
της Τουρκίας Κατακτητή εδαφών 
της Κυπριακής Δημοκρατίας, επί 
των οποίων ανακήρυξε το 1983 
το παράνομο ψευδοκράτος KKTC 
- «Βόρειας Κύπρου Τουρκική 
Τζουμχουριετί». Την υποτελή 
στην Τουρκία τοπική διοίκηση. 
Ελεγχόμενη ασφυκτικά από τα 
τουρκικά στρατεύματα κατοχής. 
Συγκριτικά διαπιστωμένη ως μία 
από τις πλέον στρατοκρατούμενες 
περιοχές, από ισχυρές δυνάμεις, 
απειλητικά στο έδαφος και διατε-
ταγμένες επιθετικά εναντίον των 
ελεύθερων περιοχών της Κύπρου.

- Προγραμματισμένος από τη 
δεκαετία του 1950 μακροχρόνιος, 
αταλάντευτα επίμονος και υλοποι-
ούμενος διαδοχικά, φέτα-φέτα, 
στρατηγικός στόχος της Τουρκίας, 
ο τουρκικός έλεγχος ολόκληρης 
της Κύπρου.

- Είναι η πολιτική υλοποίησης 
του τουρκικού επεκτατισμού. Με 
πρώτη επιτυχημένη δοκιμή, την 
εισβολή και 50χρονη ήδη κατοχή 
στην Κύπρο. Που καθοδηγεί τους 
σχεδιαστές της Τουρκίας για τους 
επόμενους στόχους κατά της Ελ-
λάδος στο Αιγαίο και στη Θράκη. 
Εναντίον των οποίων προπαρα-
σκευάζεται και καραδοκεί αστα-
μάτητα.

- Το ατιμώρητο από το 1974 
επίτευγμά της σε βάρος του Ελλη-
νισμού στην Κύπρο, μαζί με την 
υπερίσχυση από το 2002 εντός 
Τουρκίας των ισλαμιστών, την ώθη-
σε στην ανάπτυξη των νεο-οθωμανι-
κών επιδιώξεών της, ονειρευόμενη 
να καταστεί μία των υπερδυνάμεων 
στην περιοχή και στον κόσμο.

Ο ΣΤΟΧΟΣ της για τον πλήρη 
έλεγχο της Κύπρου δεν έχει ακόμη 
επιτευχθεί. Παρ’ ότι θωπευόμενη 
καθ’ όλην τη διάρκεια της 50ετί-
ας από τις έκτοτε υπερδυνάμεις 
(ΗΠΑ-ΕΣΣΔ κ.ο.κ.), πολύτιμη 
γεωστρατηγικά για τα δικά τους 
συμφέροντα στην περιοχή και παρά 
τα ευνοϊκά για την ίδια διαδοχικά 
«σχέδια λύσης του Κυπριακού» 
των Αγγλο-Αμερικανών μέσω του 
εκάστοτε Γ.Γρ. του ΟΗΕ, η Τουρκία 
δεν κατόρθωσε να καταστήσει Εκλι-
πούσα την εις χείρας των Ελλήνων 
Κυπρίων Κυπριακή Δημοκρατία. 
Ούτε και να την αντικαταστήσει 
με ένα ελεγχόμενο από την ίδια 
προτεκτοράτο διζωνικής, δικοινο-
τικής, ομοσπονδιακής και ισότιμα 
συνεταιρικής «επανενωμένης» 
κρατικής οντότητας.

- Μετά τον όλεθρο του 1974, στις 
ηγεσίες του ηττημένου Ελληνισμού, 
σε Αθήνα και Λευκωσία, επικράτη-
σε η πλάνη και οι ψευδαισθήσεις ότι 
θα μπορούσε να επιτευχθεί δήθεν 
ένας συμβιβασμός με την Τουρ-
κία, σε μίαν «αμοιβαίως αποδεκτή 
λύση». Άνθρακες ο θησαυρός. Οι 
πάντες σχεδόν αντιλήφθηκαν και 
εννόησαν σε όλη τη διάρκεια των 
διαδικασιών ότι:

- Κάθε νέα ελληνική διαπραγμα-
τευτική συμβιβαστική υποχώρηση 
έτεκε την επόμενη επαύξηση των 
τουρκικών απαιτήσεων.

- Γνωστό και το αποτέλεσμα: 
αδυναμία επίτευξης συμφωνη-
μένης λύσης.

- Προ εικοσαετίας βρέθηκε για 
πρώτη φορά πρωταγωνιστής και 
κυρίαρχος ο ίδιος ο λαός. Κλήθη-
κε να αποφασίσει κάθε πολίτης, 
όχι πλέον μέσω εκλελεγμένων 

κομματικά αντιπροσώπων του, 
αλλά αδιαμεσολάβητα, αυτοπρο-
σώπως, ιδιοχείρως, έκαστος πο-
λίτης αυτοκράτορας της ψήφου 
του, για το σχέδιο λύσης στο οποίο 
κατέληξε με τους Βρετανούς και 
τους Αμερικανούς ο τότε Γ.Γρ. του 
ΟΗΕ Κόφι Ανάν. Σχέδιο που απο-
τελούσε αφ’ ενός το προϊόν των 
διαπραγματευτικών «κεκτημένων» 
συνολικά των «διακοινοτικών» 
συνομιλιών 1977-2004 με, αφ’ 
ετέρου, την τελική Επιδιαιτησία 
του Γ.Γρ. του ΟΗΕ και περιεχό-
μενο «φιλοτεχνηθέν» κυρίως από 
τους Βρετανούς (“penholder” για 
το Κυπριακό στο Συμβούλιο 
Ασφαλείας) και πρωτομάστορα 
τον προαχθέντα κατόπιν σε λόρδο, 
σερ Ντέιβιντ Χάνεϊ.

- Ο κυρίαρχος λαός, με συντρι-
πτικό 76% των ψήφων τού ΟΧΙ, 
απέρριψε στο δημοψήφισμα της 
24ης Απριλίου 2004 το Σχέδιο 
Ανάν. Κατόρθωσε έτσι ο λαός να 
διασώσει εις χείρας των Ελλήνων 
Κυπρίων το διεθνώς μόνο νόμιμο 
και αναγνωρισμένο στην Κύπρο 
κράτος της Κυπριακής Δημο-
κρατίας. Ο τουρκικός στόχος να 
την καταστήσει Εκλιπούσα δεν 
επετεύχθη.

ΚΑΤΟΡΘΩΜΑ της πλειοψηφίας 
του λαού που αυθωρεί επιβρα-
βεύτηκε και με την επίτευξη του 
κοινού ελλαδο-κυπριακού στόχου 
της Ένταξης τής (μη Εκλιπούσας 
και ουδόλως «Μετεξελιχθείσας» 
σε προτεκτοράτο) Κυπριακής Δη-
μοκρατίας. Όπου και απέβησαν... 
αβολίδωτα πυροτεχνήματα οι οργί-
λες απειλές της Τουρκίας για «άνευ 
ορίων αντίδραση».

- Έκτοτε η ίδια η Τουρκία, όχι 

μόνο στο Κυπριακό και στα ελλα-
δο-τουρκικά, αλλά και στο σύνολο 
της πολιτικής και των επιλογών της, 
απέδειξε άλλη μία χρονίζουσα και 
εισέτι αθεράπευτη αυταπάτη και 
ψευδαίσθηση των εν Λευκωσία και 
εν Αθήναις εκάστοτε κυβερνώντων. 
Τον καθ’ όναρ... εξευρωπαϊσμό της 
Τουρκίας. Και τις ψευδαισθήσεις 
περί του δήθεν «ευρωπαϊστή» και 
«ισλαμοδημοκράτη» Ερντογάν: Επί 
22 ήδη χρόνια μονοκράτορα και νε-
ο-οθωμανιστή επίδοξου νεο-σουλ-
τάνου στο τουρκικό μετα-κεμαλικό 
κράτος, «σκακιστή διεθνούς εμβέ-
λειας», ο οποίος αισθάνεται και 
επαίρεται παγκοσμίως άξιος και 
ικανός να εκβιάζει και τις ΗΠΑ και 
το ΝΑΤΟ και την ΕΕ και τη Ρωσία 
και τους πάντες. Αποφεύγοντας, 
όμως, επί του παρόντος, όμοια 
και παραπλήσια λάθη όπως των 
Οθωμανών και Νεοτούρκων, τα 
οποία οδήγησαν, κατά τον Πρώτο 
Παγκόσμιο Πόλεμο, στη διάλυση 
της έως τότε Οθωμανικής Αυτο-
κρατορίας.

- Εκεί εντοπίζονται ίσως επα-
κριβώς και τα Φοβικά Σύνδρομα 
που διακατέχουν τους στρατηγιστές 
και τους τακτικιστές στο ΑΚ Παλάτι 
των χιλίων και μιας αιθουσών του 
προεδρικού μεγάρου που ανήγειρε 
δι’ εαυτόν ο Ερντογάν στην Άγκυρα.

- Τουρκικά Φοβικά Σύνδρομα 
τα οποία μπορούν να εξηγήσουν, 
για παράδειγμα, πώς ο Ερντογάν 
εκτόξευσε εισβολές στα εδάφη της 
διαλυμένης Συρίας, δεν τόλμησε 
όμως να υλοποιήσει τις πολεμι-
κές απειλές του ότι «ξαφνικά ένα 
βράδυ» θα στείλει κολυμβητές τα 
στρατεύματά του έστω και στο... 
Καστελλόριζο, με τους τουρκικούς 

πυραύλους «Ταϊφούν» δυναμέ-
νους να βομβαρδίσουν μέχρι και 
την... Αθήνα.

ΑΘΗΝΑ και Λευκωσία, αδυ-
νατώντας να στρατηγήσουν μιαν 
άλλη πολιτική απέναντι στην Τουρ-
κία, απρόθυμες να παραδεχτούν, 
με τη δέουσα εντιμότητα και την 
επιβεβλημένη αποφασιστικότητα 
αλλαγής, το πασίγνωστο, πλέον, 
ναυάγιο των ψευδαισθήσεων 
της πεντηκονταετίας 1974-2024, 
συνεχίζουν την ευνοϊκή για την 
Τουρκία Κατακτητή πολιτική του 
Κατευνασμού της Τουρκίας.

- Οι αυταπάτες, οι ψευδαισθή-
σεις και τα όνειρα θερινής νυκτός, 
περί Τουρκίας, συνεχίζονται. Το 
mea culpa στο Νταβός το 1988 
του Ανδρέα Παπανδρέου το έχει 
φαίνεται λησμονήσει ο νυν πρω-
θυπουργός Κυριάκος Μητσοτά-
κης. Όπως και το Ελσίνκι 1999 
του Κώστα Σημίτη, με την εξορία 
των κυπριακών S-300 στην Κρήτη 
και την κατάργηση του Ενιαίου 
Αμυντικού Χώρου Ελλάδος - Κύ-
πρου του 2001...

- Στη δε Λευκωσία η αυταπά-
τη τεκμαίρεται συνοψιζόμενη στα 
λόγια του ίδιου του ΠτΔ Νίκου 
Χριστοδουλίδη ότι: «Οφείλουμε 
να αξιοποιούμε τα εργαλεία που 
μας προσφέρει η ιδιότητα του 
κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης [...] και σε συνάρτηση με 
τις επιδιώξεις της Τουρκίας στην 
ΕΕ, να φτάσουμε σε μία αμοιβαία 
αποδεκτή κατάσταση, αυτό που 
λέμε Win-Win»... Χειρότερα και 
η εν Κύπρω αντιπολίτευση, που 
επιμένει να προσφέρει «στο ανοιχτό 
στόμα της Τουρκίας» λουκούμι, τα 
κοιτάσματα της κυπριακής ΑΟΖ...

Αθήνα και Λευκωσία, 
αδυνατώντας να στρατη-

γήσουν μιαν άλλη πολιτική 
απέναντι στην Τουρκία, 
απρόθυμες να παραδε-

χτούν, με τη δέουσα εντι-
μότητα και την επιβεβλη-

μένη αποφασιστικότητα 
αλλαγής, το πασίγνωστο, 
πλέον, ναυάγιο των ψευ-

δαισθήσεων της πεντη-
κονταετίας 1974-2024, 
συνεχίζουν την ευνοϊκή 

για την Τουρκία Κατακτη-
τή πολιτική του Κατευνα-

σμού της Τουρκίας 
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ΣΑΒΒΑΣ 
ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ

Σ
τις διακρατικές και 
διεθνείς σχέσεις δεν 
υπάρχει ∆ικαιοσύ-
νη, με την έννοια της 
εφαρμογής και της 
απονομής του ∆ι-
καίου ως κράτιστης 

αρετής όπως συμβαίνει στις αν-
θρώπινες σχέσεις. Ισχύει μόνο το 
συμφέρον και η επιβολή του διά της 
ισχύος. Το 1974 η Κυπριακή ∆η-
μοκρατία υπέστη διπλή τουρκική 
εισβολή και συνεχιζόμενη κατοχή 
του 37% του ευρωπαϊκού εδάφους 
της. Αν η ∆ικαιοσύνη ιερουργούσε 
στις διεθνείς σχέσεις, το Κυπριακό 
θα είχε επιλυθεί πριν από δεκαετίες. 
∆εν επιλύεται, όχι μόνον εξαιτίας 
της τουρκικής αδιαλλαξίας, αλλά 
και της ισχύος δύο μέτρων και δύο 
σταθμών, πρώτιστα λόγω συμφε-
ρόντων πολλών ισχυρών δρώντων. 
Κλασικά, τελευταία παραδείγματα: 
η Ουκρανία και η Γάζα. 

Τον προσεχή Ιούλιο συμπληρώ-
νονται 50 χρόνια από τη βάρβαρη 
τουρκική εισβολή. Η Κυπριακή 
∆ημοκρατία υφίσταται την τουρκι-
κή επιθετικότητα, επειδή η Τουρ-
κία θεωρεί το νησί πολύτιμο για 
επιβολή της ως δυνατού δρώντος 
στην Αν. Μεσόγειο και στη Μέση 
Ανατολή και για την ανασύσταση 
της Οθωμανικής Αυτοκρατορίας. 
Η Λευκωσία στηρίζεται και επικα-
λείται το δίκαιο, αλλά, για δεκαετίες, 
αποφεύγει να διώξει την Τουρκία 
για όσα φοβερά εγκλήματα διέπρα-
ξε κατά των Ελλήνων. Οι ηγέτες 
της Κύπρου εκκινούν από τη θέση 
ότι μπορούν να κατευνάσουν την 
κατοχική χώρα με συνεχείς πλην 
ολέθριες παραχωρήσεις, ώστε να 
συναινέσει σε λειτουργική και βι-
ώσιμη λύση του προβλήματος, στο 
πλαίσιο του ∆ιεθνούς ∆ικαίου. 

Η Λευκωσία θεωρεί ότι το 
Κυπριακό δεν είναι νομικό, αλλά 
πολιτικό ζήτημα. Γι’ αυτό μέχρι σή-
μερα δεν μεθόδευσε ποινική δίωξη 
κατά της Τουρκίας για πρωτοφα-
νείς βαρβαρότητες που διέπραξε 
εναντίον αμάχων και στρατιωτών. 
Τρέμει στην ιδέα ότι θα εξοργίσει 
τους κατακτητές και δεν θα συ-
ναινέσουν σε λύση. Αποφεύγει, 
επίσης, να απαιτήσει αποζημιώ-
σεις για απίστευτες καταστροφές 
που η κατοχική χώρα προκάλεσε 
στο νησί. Ο γνωστός Αμερικανός 
αναλυτής Μάικλ Ρούμπιν, σε κεί-
μενό του (26/8/2023, στον ιστό-
τοπο «19FortyFive»), υποστήριξε 
ότι η Ρωσία (για την εισβολή στην 
Ουκρανία) και η Τουρκία (για την 
εισβολή στην Κύπρο) πρέπει να 
πληρώσουν αποζημιώσεις για τα 
εγκλήματά τους. Όπως ακριβώς η 
Γερμανία, μετά την ήττα της στον 
Πρώτο Παγκόσμιο Πόλεμο, είχε 
εξαναγκαστεί να καταβάλει αποζη-
μιώσεις. Η Ιαπωνία επίσης κατέβα-

λε αποζημιώσεις σε πολλά ασιατικά 
κράτη. Η Γερμανία, όμως, αρνείται 
να πληρώσει αποζημιώσεις στην 
Ελλάδα μετά την κατοχή.

Ο Μάικλ Ρούμπιν υπογραμμίζει: 
«Η Ευρώπη και η ∆ύση πρέπει 
να τερματίσουν την αντίληψη ότι η 
κυπριακή ενότητα είναι διαπραγ-
ματεύσιμη και να επιμείνουν ότι η 
Τουρκία θα πληρώσει το τίμημα 
για την κατάχρηση της κυπρια-
κής κυριαρχίας. Με οποιονδήποτε 
υπολογισμό, η Τουρκία σήμερα 
χρωστάει στην Κύπρο δισεκατομ-
μύρια δολάρια». Ούτε η Αθήνα, 
ούτε η Λευκωσία σκέφτονται ή 
σχεδιάζουν να διώξουν την Τουρκία 
στο ∆ιεθνές Ποινικό ∆ικαστήριο 
για τη γενοκτονία των Ποντίων και 
των Μικρασιατών ή για την εθνο-
κάθαρση στην Κύπρο. Ιδού, όμως, 
που μόλις την περασμένη ∆ευτέ-
ρα ο επικεφαλής εισαγγελέας του 
∆ιεθνούς Ποινικού ∆ικαστηρίου, 
Καρίμ Χαν, δήλωσε στη δημοσι-
ογράφο, Κριστιάν Αμανπούρ του 
CNN, ότι ζητά την έκδοση ενταλ-
μάτων σύλληψης για τον ηγέτη 
της Χαμάς, Γιαχία Σινουάρ, στη 
λωρίδα της Γάζας, και τον Ισρα-
ηλινό πρωθυπουργό, Μπενιαμίν 
Νετανιάχου.

Ο Καρίμ Χαν δήλωσε ότι το 
∆Π∆ ζητά, επίσης, εντάλματα για 
τον υπουργό Άμυνας του Ισραήλ, 
Γιοάβ Γκαλάντ, καθώς και για δύο 
άλλους κορυφαίους ηγέτες της 
Χαμάς – τον Μοχάμεντ Ντιάμπ 
Ιμπραχίμ αλ Μάσρι, τον ηγέτη 
των Ταξιαρχιών Αλ Κάσεμ, και 
τον Ισμαήλ Χανίγια, πολιτικό 
ηγέτη της Χαμάς. «Με βάση τα 
αποδεικτικά στοιχεία που έχουν 
συγκεντρωθεί και εξετασθεί από 

το γραφείο μου, υπάρχουν εύλογοι 
λόγοι να πιστεύω ότι ο Μπενιαμίν 
Νετανιάχου, ο πρωθυπουργός του 
Ισραήλ, και ο Γιόαβ Γκάλαντ, ο 
υπουργός Άμυνας του Ισραήλ, 
φέρουν την ποινική ευθύνη για 
εγκλήματα πολέμου και εγκλή-
ματα κατά της ανθρωπότητας στο 
έδαφος του Κράτους της Παλαι-
στίνης (στη Λωρίδα της Γάζας), 
αρχής γενομένης τουλάχιστον 
από την 8η Οκτωβρίου 2023», 
αναφέρεται σε ανακοίνωση του 
εισαγγελέα του ∆ιεθνούς Ποινικού 
∆ικαστηρίου. Τα εντάλματα θα εκ-
δοθούν; Κυρίως, θα επιδοθούν και 
θα εκτελεσθούν; Είναι αμφίβολο. 

Ήδη εκδηλώθηκαν εντονότατες 
αντιδράσεις, ιδιαίτερα από τους 
εμπολέμους.

Η σύγκρουση στη Λωρίδα της 
Γάζας εμπλέκει μεγάλους και ισχυ-
ρούς δρώντες, πέραν του Ισραήλ 
και της Χαμάς. ∆ηλαδή, τις ΗΠΑ 
και την Ευρωπαϊκή Ένωση. Αλλ’ 
ιδού η απύθμενη υποκρισία των 
δυνατών: ενώ οι Αμερικανοί απαί-

τησαν από τους Ευρωπαίους να 
επιβάλουν σκληρές κυρώσεις κατά 
της Ρωσίας και καταδίκη της για 
εγκλήματα πολέμου κατά των Ου-
κρανών, αντιδρούν και αποτρέπουν 
ψηφίσματα ή κυρώσεις κατά του 
Ισραήλ για κατ’ ισχυρισμόν εγκλή-
ματα κατά Παλαιστινίων αμάχων. 
Ακόμα χειρότερα: οι ΗΠΑ και η 
Ευρώπη, που κόπτονται για το 
∆ιεθνές ∆ίκαιο, τα ανθρώπινα 
δικαιώματα και τον σεβασμό στην 
ανεξαρτησία και εδαφική ακεραι-
ότητα της Ουκρανίας έναντι της 
εισβολικής Ρωσίας, ποιούν υπο-
κριτικά την νήσσαν για τη συνεχι-
ζόμενη κατοχή της Κύπρου από 

την Τουρκία. Κλείνουν τα μάτια 
σε όσα εγκλήματα, τεκμηριωμένα 
και δι’ εκθέσεων του Συμβουλίου 
της Ευρώπης, ο τουρκικός στρατός 
διέπραξε κατά των Ελλήνων. Ισχύει 
και στην περίπτωση της Κύπρου 
η άθλια, κυνική πολιτική των δύο 
μέτρων και των δύο σταθμών.

Γιατί η κυπριακή ηγεσία απο-
φεύγει να προσφύγει στο ∆ιεθνές 

Ποινικό ∆ικαστήριο για εγκλήμα-
τα της κατοχικής Τουρκίας στην 
Κύπρο; Πρώτον, επειδή επικαλεί-
ται το έωλο επιχείρημα του μ. ∆. 
Χριστόφια ότι, τάχα, «κάναμε κι 
εμείς πολλά». Άρα, αν πάμε στο 
∆Π∆ μπορεί να βρεθούμε, δήθεν, 
κατηγορούμενοι. Πρόκειται για 
γελοία και βλακώδη αντίληψη, 
επειδή κάποια εγκλήματα κατά 
Τ/κυπρίων διαπράχθηκαν από 
μεμονωμένους πολίτες, που τιμω-
ρήθηκαν, και όχι από την Εθνική 
Φρουρά. ∆εύτερον, ο τουρκικός 
στρατός οργανωμένα, μεθοδικά και 
αδίστακτα, με την υποστήριξη Τ/
κυπρίων, καθ’ ομολογία του κακού 
δαίμονα της Κύπρου, Ντενκτάς, 
διέπραξε φοβερά εγκλήματα ενα-
ντίον Ελλήνων. Τρίτον, η κυπριακή 
ηγεσία νομίζει ότι καλοπιάνοντας 
και κατευνάζοντας τον Τούρκο κα-
τακτητή θα τον πείσει να συναινέσει 
σε λύση στο Κυπριακό. Τέταρτον, 
δεν σκέφτεται να προσφύγει στο 
∆Π∆, διότι δεν επιθυμεί να χαλάσει 
το… κλίμα ανύπαρκτων συνομιλιών.

Θεωρητικά, το ∆ιεθνές ∆ίκαιο 
είναι το όπλο των αδυνάτων. Είναι 
άχρηστο χωρίς την ισχύ. Η Κύπρος 
ούτε το πρώτο επικαλείται, ούτε 
το δεύτερο επιδιώκει να αποκτή-
σει. Η ηγεσία της εμμένει σε λύση 
διζωνικής που θα καταλύσει την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία και θα 
τουρκέψει το νησί. Γι’ αυτό ξεχά-
στηκε η εισβολή-κατοχή. Αγνο-
ούνται τα ανθρώπινα δικαιώμα-
τα. ∆εν αποδίδονται ευθύνες για 
βιασμούς, λεηλασίες, εγκλήματα. 
Το Κυπριακό κατάντησε μια πα-
γιωμένη, παγωμένη δικοινοτική 
διαφορά, που δεν προκαλεί πια 
το διεθνές ενδιαφέρον. 

50 χρόνια μετά την εισβολή, ΓΙΑΤΙ η κυπριακή ηγεσία 
αποφεύγει να καταγγείλει την Τουρκία για εγκλήματα; ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ

Θεωρητικά, το ∆ιεθνές ∆ίκαιο είναι το 
όπλο των αδυνάτων. Είναι άχρηστο χωρίς 

την ισχύ. Η Κύπρος ούτε το πρώτο επι-
καλείται, ούτε το δεύτερο επιδιώκει να 
αποκτήσει. Γι’ αυτό ξεχάστηκε η εισβο-
λή-κατοχή. Αγνοούνται τα ανθρώπινα 
δικαιώµατα. ∆εν αποδίδονται ευθύνες 

για βιασµούς, λεηλασίες, εγκλήµατα. 
Το Κυπριακό κατάντησε µια παγιωµένη, 

παγωµένη δικοινοτική διαφορά, που δεν 
προκαλεί πια το διεθνές ενδιαφέρον

26.05.2024
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Μα, νομίζετε πως είναι τυχαίο 
το ότι αποκαλούνται Κεντρικές 
Φυλακές; Από εκεί μέσα οργα-
νώνονται και διευθύνονται όλες 
οι... κεντρικές εγκληματικές επι-
χειρήσεις από φυλακισμένους 
μαφιόζους. Τις τελευταίες ημέρες 
πληροφορηθήκαμε ότι με τις Φυ-
λακές σχετίζεται και η ανακάλυ-
ψη, μέσα σε τάφο στο κοιμητήριο 
Ορόκλινης, της μεγαλύτερης πο-
σότητας όπλων και εκρηκτικών 
υλών που έχει ανευρεθεί ποτέ 
στην αγία μας νήσο. Σύμφωνα 
με τον ανακριτή της υπόθεσης, 
ο οπλισμός ανήκει σε κατάδικο 
που εκτίει ποινή φυλάκισης στις 
Κεντρικές Φυλακές!

Μερικές εβδομάδες νωρίτερα 
είχε αποκαλυφθεί ότι φυλακι-
σμένος συνδέεται και με την 
απόπειρα φόνου του Δημήτρη 
Ανδρονίκου, άλλως «Δημητρούι». 
Σύμφωνα με μαρτυρίες που 
κατέχουν οι αρχές, ο εν λόγω 
κατάδικος φέρεται να μιλούσε 
μέσω κινητού με τους εκτελεστές.

Δεν είναι, βεβαίως, η πρώτη 
φορά που φυλακισμένοι ανα-
λαμβάνουν ρόλο... σκηνοθέτη και 
καθοδηγούν με βιντεοκλήσεις 
συνεργάτες τους εκεί έξω στη 
διάπραξη εγκληματικών ενεργει-
ών. Παλαιότερα, υπόδικος των 
Κεντρικών Φυλακών, ο οποίος 
κατηγορείτο για λειτουργία εργα-
στηρίου παραγωγής ναρκωτικών, 
έδινε οδηγίες, μέσω βιντεοκλή-
σης, σε άλλο πρόσωπο να κάψει 
το κτήριο του Επαρχιακού Δικα-
στηρίου Λεμεσού, προκειμένου 
να εξαφανιστούν τεκμήρια που 
τον ενοχοποιούσαν.

Και διερωτάται κάποιος, πώς 
στην ευχή εξακολουθούν ακό-
μη και σήμερα να κυκλοφορούν 
κινητά στις Φυλακές, παρά τους 

αυστηρούς ελέγχους και τις αιφνι-
διαστικές έρευνες της Αστυνομίας 
στα κελλιά κρατουμένων; 

Μια από τις μεθόδους που 
χρησιμοποιούνται είναι η «ποδο-
σφαιροποίηση» της προμήθειας 
κινητών. Συνεργάτες των φυ-
λακισμένων τοποθετούν κινητά 
και ναρκωτικά μέσα σε μπάλες 
ποδοσφαίρου, πάνε έξω από τις 
Φυλακές και τις σουτάρουν προς 
τα μέσα. Δυο τέτοιες μπάλες, στις 
οποίες υπήρχαν τέσσερα κινητά, 
εντοπίστηκαν από δεσμοφύλακες. 
Προφανώς πρέπει να υπήρξαν 
και άλλες μπάλες προηγουμένως 
που πέρασαν χωρίς να γίνουν 
αντιληπτές. 

Εν τω μεταξύ, και ενώ τα 
κινητά... κινούνται άνετα εντός 
του σωφρονιστικού ιδρύματος, 
αργεί ακόμη η λειτουργία του 
συστήματος απενεργοποίησής 
τους. Όπως δήλωσε ο Υπουργός 
Δικαιοσύνης, αυτό αναμένεται 
να γίνει σε ενάμιση χρόνο από 
σήμερα. Οπότε καταλαβαίνετε 
τι σημαίνει αυτό.

Την όλη εικόνα ήρθε να 
συμπληρώσει και η σύλληψη 
δεσμοφύλακα, στο προσωπικό 
ντουλάπι του οποίου βρέθηκαν 
125 γραμμάρια κάνναβης.

Θυμίζουμε ότι μιλάμε για τις 
Κεντρικές Φυλακές της Κύπρου 
και όχι της Κολομβίας...

ΜΠΟΞΕΡ

Χάρηκα ιδιαιτέρως όταν είδα 
πόσο καταχάρηκε ο Πάφιος Πρό-
εδρός μας με την κατάκτηση του 
Κυπέλλου της μάππας από την 
«Πάφος FC». Είχε ανάγκη, ρε παιδί 
μου, λίγη χαρά και λίγη ψυχική 
ανάταση, για να μπορέσει να αντέξει 
όλα αυτά τα αρνητικά και αγχώδη 
που του συμβαίνουν καθημερινά.

Πάρτε, για παράδειγμα, το 
τερματικό στο Βασιλικό. Εκεί που 
νομίζαμε ότι τα βρήκαμε με τους Κι-
νέζους και τα πράγματα κυλούσαν 
ομαλά προς την ολοκλήρωση του 
μεγαλήβολου αυτού έργου, πάλι 
πέσαμε πάνω σε... σινικό τείχος 
ογκωδών απαιτήσεων από την κινε-
ζική κρατική εταιρεία που ανέλαβε 
την κατασκευή του. Ο Πρόεδρος 
προσπαθεί να το λύσει σε πολιτικό 
επίπεδο, αλλά έχω την εντύπωση 
ότι βάλαμε διαφορετικά πράματα 
στο τραπέζι. Εμείς βάλαμε... οφτόν 
κλέφτικον κι αυτοί βάλανε κινέζικα.

Το άλλο γιγαντιαίο έργο, εκείνο 
του λιμανιού της Λάρνακας, έχει 
επίσης βαλτώσει και χρειάζονται 
λεπτές αποφάσεις για να ξαναμπεί 
στις ράγες. Βεβαίως, τις αποφάσεις 
αυτές καλείται η Κυβέρνηση να 
τις πάρει και φαίνεται ότι δεν είναι 
τόσο εύκολες όσο τα... γκολ που 
έβαλε η Πάφος στην «Ομόνοια».

Ο άλλος πονοκέφαλος του Προ-
έδρου αφορά τον «Τρωικό πόλεμο» 
του Γενικού Εισαγγελέα και του 
Γενικού Ελεγκτή, για τον οποίον ο 
κ. Χριστοδουλίδης έχει επικριθεί 
ότι συμπεριφέρθηκε ποντιοπιλα-
τικά. Αλλά, διερωτώμαι, με ποιον 
τρόπο θα μπορούσε να αποτρέψει 
αυτήν την αντιπαράθεση μεταξύ 
δύο... «ελεφάντων», εκ των οποίων 
ο ένας ήταν αποφασισμένος, εδώ 
και καιρό, να προσπαθήσει να διώ-
ξει τον άλλον από τη «ζούγκλα»; 

Αμλέτειο δίλημμα αντιμετωπίζει 
ο επικεφαλής του Κράτους και για 
το αν θα πρέπει να γίνει ή όχι η πο-
λυδάπανη ηλεκτρική διασύνδεση 
Κύπρου-Ελλάδας. Ο Αβέρωφ, πά-

ντως, σε δημόσια παρέμβασή του, 
αντιτάχθηκε στο έργο, λέγοντας ότι 
είναι πανάκριβο, και μάλιστα το χα-
ρακτήρισε «ένα από τα μεγαλύτερα 
σκάνδαλα» από ιδρύσεως της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας. Αν δεν κάνω 
λάθος, το project ξεκίνησε επί δια-
κυβέρνησης Αναστασιάδη, οπότε...

Θα πρέπει, τέλος, να επισημάνω 
ότι, πέρα από την «Πάφος FC» που 
θα παίξει στο Europa League, o 
ίδιος ο Πρόεδρος έχει προκριθεί 
στο διεθνές πολιτικό... Champions 
League, με το σχέδιο «Αμάλθεια». 
Αυτό, όμως, δεν είναι αρκετό για 
να... ισοφαρίσει τους εσωτερικούς 
του μπελάδες!

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Φυλακισμένοι κινούν 
τα νήματα (και τα... μνήματα)

Ο κυπριακός υπόκοσμος άρχισε 
να διευρύνει τις διασυνδέσεις του 
με τον... κάτω κόσμο. Μέχρι και σε 
τάφους κρύβουν τώρα τον οπλισμό 
τους οι άνθρωποι της νύχτας! Όπως 
στο κοιμητήριο της Ορόκλινης, 
όπου μέσα σε τάφο η Αστυνομίά 
εντόπισε ολόκληρο οπλοστάσιο, 
που περιλάμβανε ένα αντιαρμα-
τικό, δύο βλήματα, στρατιωτικό 
τυφέκιο, προωθητικά βλημάτων, 
αυτοσχέδιο εκρηκτικό μηχανισμό, 
άλλα όπλα, σφαίρες κ.λπ. 

Είναι ένα νέο στοιχείο αυτό, 
ο τάφος-γιάφκα. Πέρα από τη 
γνωστή διαχρονική συνάφεια των 
φατριών με τα κοιμητήρια, όπου 
στέλνουν συχνά... «πελάτες» (Θεέ 
μου, συγχώρα με για τις μακά-
βριες εκφράσεις, αλλά ταιριάζουν 
με το θέμα που πραγματεύομαι). 
Αφού είναι πλέον δεδομένο αυτό 
που συμβαίνει στον κόσμο των 
μαφιόζων. Κλείνουν ανοιχτούς 
λογαριασμούς, ανοίγοντας τάφους!

Ευτυχώς η Αστυνομία αξιο-
ποίησε τις πληροφορίες που είχε 
για τη συγκεκριμένη υπόθεση και 
ανακάλυψε τα θαμμένα όπλα, απο-
τρέποντας κάποια εγκληματική 
ενέργεια. Η οποία ήταν βέβαιον 
ότι θα συνέβαινε, αφού ένας 46χρο-
νος συνελήφθη επ’ αυτοφώρω να 
παίρνει μέσα από τον τάφο μια 
τσάντα, στην οποία υπήρχαν 10 
κουτιά με 500 σφαίρες πιστολιού, 
αριθμός φυσιγγίων, ένα πιστόλι 

και ένα κυνηγετικό.
Εξάλλου, ο αυτοσχέδιος εκρη-

κτικός μηχανισμός και μάλιστα 
υψηλής ισχύος, που βρέθηκε στον 
τάφο, ήταν συνδεδεμένος με κινητό 
και προφανώς έτοιμος για χρήση. 
Σκεφτείτε, αν, από κάποιο λάθος, 
πυροδοτείτο άκαιρα ο μηχανισμός 
και ανατιναζόταν ο τάφος-γιάφκα! 
Και την ώρα εκείνη βρίσκονταν σε 
γειτονικούς τάφους άνθρωποι που 
θα είχαν πάει να αφήσουν εκεί ένα 
λουλούδι. Δεν θέλω ούτε καν να φα-
νταστώ ποιο θα ήταν το αποτέλεσμα.

Η Αστυνομία προέβη σε συλ-
λήψεις, αλλά δεν είμαι σίγουρος 
αν θα καταφέρει να εξασφαλίσει 
τις μαρτυρίες και τις πληροφορίες 

που θέλει, ή αν οι ύποπτοι τηρούν... 
άκρα του τάφου σιωπή.

Δεν ησυχάζει ο υπόκοσμος, 
κύριε Χαρτσιώτη μου. Επινοούν 
όλο και πιο απίστευτους τρόπους 
για να εξυπηρετούν τους εγκλη-
ματικούς τους σκοπούς. Χωρίς να 
γνοιάζονται αν παραβιάζουν και 
κάθε ηθικό νόμο, προχωρώντας 
ακόμα και σε σύληση τάφων, για 
να κρύψουν τα οπλοστάσιά τους. 
Τα οποία, βεβαίως, κάποια στιγμή 
θα ξεθαφτούν και θα στοχεύσουν 
κάποιον αντίπαλο.

Δεν την έφθαναν όλα τα άλλα 
την Αστυνομία, θα πρέπει τώρα 
να περιπολεί... και στα κοιμητήρια! 

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Όπλα σε τάφο για να... θάψουν αντιπάλους

Τα αμλέτεια διλήμματα του Προέδρου Η ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Παγκύπρια εκδήλωση διαμαρτυρίας, για την υπόθεση του Θανάση Νι-
κολάου, πραγματοποιήθηκε χθες το πρωί έξω από τη Νομική Υπηρεσία, 
με την οικογένεια και τους διαμαρτυρόμενους να ζητούν την απόδοση 
δικαιοσύνης. Δεκαοκτώ χρόνια μετά…

26.05.2024
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Αν θέλετε να δείτε σε ποιο ύψος 
έχει φθάσει η ακρίβεια, δεν έχετε 
παρά να ανεβείτε... στο Τρόοδος και 
να προσπαθήσετε να την εντοπίσετε 
μέσω... του τηλεσκοπίου του Αστε-
ροσκοπείου, το οποίο εγκαινίασε 
την περασμένη Κυριακή ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας. Ναι, ναι, 
αποκτήσαμε και Αστεροσκοπείο, 
για να μπορούμε να μελετούμε 
τους αστέρες και γενικά τα ουράνια 
σώματα, ώστε να ξεχνάμε, έστω 
και για λίγο, τα... γήινα, όπως, για 
παράδειγμα, το μεροκάματο, το 
φαγητό, τις αρρώστιες, ή ακόμα 
και το Κυπριακό. 

Τέλος πάντων. Ο Πρόεδρος, 
εγκαινιάζοντας το Αστεροσκοπείο, 
ανέφερε ότι «ο τομέας του Διαστή-
ματος αποτελεί αναδυόμενη προτε-
ραιότητα για την Κύπρο, στους τομείς 
της έρευνας και της τεχνολογίας». 
Είδατε; Θέλουμε να αξιοποιήσουμε 
και το Διάστημα για την τεχνολογι-
κή μας πρόοδο. Μήπως, όμως, θα 
πρέπει πρώτα να αρχίσουμε από τα 
πιο απλά, προτού... εκτοξευθούμε 
σε πιο πολύπλοκα; Ας πούμε, να 
καταφέρουμε να υλοποιήσουμε τε-
λικά διάφορες καινοτομίες, όπως το 
e-justice, που έπρεπε να είχε ήδη 
εφαρμοστεί, αλλά φαίνεται ότι πάει 
για το 2025. Ή να μπορέσουμε να 
εφαρμόσουμε πλήρως μια μεταρ-

ρύθμιση, όπως αυτήν της δημόσιας 
υπηρεσίας, χωρίς να την κάνουμε 
αγνώριστη από τις παρεμβάσεις 
και τις παλινδρομήσεις.

Ας επιστρέψουμε, όμως, στο 
Αστεροσκοπείο του Τροόδους. 
Δεν ξέρω αν από εκεί μπορούμε 
να δούμε και τον Άρη, αλλά θα 
ήταν χρήσιμο να τον μελετήσουμε 
επισταμένα, αφού πολλοί πολιτικοί 
μας είναι ως εάν να... κατέφθασαν 
μόλις σήμερα από τον μακρινό εκεί-
νο πλανήτη, προσποιούμενοι ότι 
δεν έχουν καμιά σχέση και καμιάν 
ευθύνη για τα διαχρονικά προβλή-
ματα της χώρας, έστω και εάν όλα 
σχεδόν τα κόμματα κυβέρνησαν 
εναλλάξ αυτόν τον τόπο. Αν παρα-
κολουθήσετε τις δηλώσεις και τις 

συζητήσεις τους, αυτές τις ημέρες, 
στα κανάλια, ενόψει των εκλογών, 
θα καταλάβετε τι εννοώ.

Θα ήταν επίσης ενδιαφέρον να 
παρακολουθήσουμε από το Αστε-
ροσκοπείο και την αναμενόμενη, 
σε λίγες ημέρες, πρωτοφανή βροχή 
διαττόντων αστέρων. Το φαινόμενο 
θα παρατηρηθεί στις 9 Ιουνίου, 
ημέρα των διπλών εκλογών, όταν 
7.280 υποψήφιοι θα διεκδικήσουν 
3.227 αξιώματα. Πράγμα που ση-
μαίνει ότι 4.053 από αυτούς δεν 
θα εκλεγούν. Τουτέστιν, θα εμφα-
νιστούν ως... διάττοντες αστέρες και 
μετά θα σβήσουν! Ένα εντυπωσιακό 
υπερθέαμα που προσφέρει μόνο 
η μικρομεγαλονησίδα Κύπρος!

ΜΠΟΞΕΡ

Η συμπαθής φιγούρα του Κα-
ραγκιόζη, του πάντα πεινασμένου, 
αλλά και χλευαστικού πρωταγωνι-
στή του θεάτρου σκιών, είναι όσο 
ποτέ άλλοτε επίκαιρη σ’ αυτήν την 
εποχή της οικονομικής κρίσης και 
των πάμπολλων προβλημάτων στην 
κυπριακή κοινωνία. Ο Καραγκιόζης 
μπορεί να ταυτιστεί με τον απλό 
πολίτη, τον πάντα ξεγελασμένο και 
προδομένο, ο οποίος υποφέρει τα 
πάνδεινα και πληρώνει αγόγγυστα 
τα λάθη και τις ανικανότητες των 
ηγετών του. 

Τρώει διαρκώς καρπαζιές στο 
σβέρκο, χωρίς να φταίει, αλλά ποτέ 
δεν είδε να τιμωρείται κάποιος από 
αυτούς που του δίνουν αδικαιο-
λόγητα τις καρπαζιές.

Η καμπούρα του Καραγκιόζη 
έχει χρησιμεύσει ουκ ολίγες φορές 
ως... πίστα, για να χορεύουν πάνω 
διάφοροι, ειδικότερα τα λεγόμενα 
πολιτικά εκτεθειμένα πρόσωπα. 
Και είναι αδιαμφισβήτητο γεγονός 
ότι σ’ αυτόν τον τόπο η πολιτική 
μας ζωή θυμίζει πολύ συχνά... 
παράσταση του θεάτρου σκιών. 

Ο Καραγκιόζης πάντα ονειρεύε-
ται, κάτι που αποτυπώθηκε και στο 
γνωστό τραγούδι του Σαββόπουλου 
«Κείνο που με τρώει, κείνο που με 
σώζει, είναι που ονειρεύομαι σαν 
τον Καραγκιόζη». Αλλά συνήθως 

αυτός μένει με τα όνειρα, αφού οι 
άρχοντες του τόπου υπόσχονται 
μεν να του τα εκπληρώσουν, αλλά 
μένουν κι αυτοί με τις υποσχέσεις. 
Λένε στον Καραγκιόζη να κάνει υπο-
μονή και θυσίες, αναμένοντας να 
έρθουν καλύτερες μέρες, και, τελι-
κά, οι καλύτερες μέρες απαιτούν... 
πρόσθετες θυσίες για να έρθουν.

Και, φυσικά, περιττό να ση-
μειώσουμε ότι τώρα που πλησι-
άζουν και οι εκλογές, ο φουκαράς 
ο Καραγκιόζης είναι στις δόξες του. 
Όλα τα κόμματα και οι υποψή-
φιοι ευρωβουλευτές, δήμαρχοι, 
αντιδήμαρχοι, δημοτικοί σύμ-
βουλοι, περιφερειάρχες και τα 
λοιπά, θυμήθηκαν ότι... υπάρχει 

και χτυπούν διαρκώς την πόρτα 
της καλύβας του. Τσακίζονται να 
τον εξυπηρετήσουν και να ικανο-
ποιήσουν κάθε επιθυμία του. Για 
να τον πείσουν, φυσικά, να τους 
δώσει την ψήφο του και να τους 
κάνει... Βεζύρηδες στο θέατρο σκιών 
που λέγαμε πιο πάνω.

Μέχρι, βεβαίως, την ημέρα των 
εκλογών. Από την επομένη των 
εκλογών, ο πολύπαθος Καραγκιό-
ζης θα επανέλθει στην κλασική 
του ατάκα «Θα φάμε, θα πιούμε 
και νηστικοί θα κοιμηθούμε». Ή, 
καλύτερα, «Θα φάμε, θα πιούμε 
και... χορτάτοι με αερολογίες θα 
κοιμηθούμε»!

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Ο Καραγκιόζης και οι εκλογές

Στις 9 Ιουνίου βροχή διαττόντων αστέρων
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ART AERI  
Σαρλ ντε Γκωλ 

ΟΣαρλ ντε Γκωλ γεννήθη-
κε στις 22 Νοεμβρίου 
1890 και πέθανε στις 9 

Νοεμβρίου 1970. Ήταν Γάλλος 
στρατηγός και πολιτικός. Μεταξύ 
του 1944 και του 1946, μετά 
την απελευθέρωση της Γαλλίας 
από τη γερμανική κατοχή, ήταν 
επικεφαλής της γαλλικής προ-
σωρινής κυβέρνησης. Καλούμε-
νος  να διαμορφώσει κυβέρνηση 
το 1958, εμπνεύστηκε ένα νέο 
Σύνταγμα και ήταν Πρόεδρος 
της Δημοκρατίας από το 1958 
έως το 1969.

Το 1913 γίνεται ανθυπο-
λοχαγός σε σύνταγμα πεζικού 
με διοικητή τον συνταγματάρ-
χη Φιλίπ Πεταίν. Όταν έναν 
χρόνο αργότερα ξεσπά ο Α’ 
Παγκόσμιος Πόλεμος, ο Ντε 
Γκωλ πολεμά στο Βερντέν και 
τραυματίζεται τρεις φορές. Το 
1921, νυμφεύεται την Υβόν, με 
την οποίαν αποκτά τρία παιδιά.

Όταν βλέπει την πατρίδα 
του έτοιμη να παραδοθεί στις 
δυνάμεις του Άξονα, καταφεύγει 
στο Λονδίνο. Στις 18 Ιουνίου 
1940 απευθύνει τη ραδιοφωνι-
κή έκκληση προς τους συμπα-
τριώτες του να συνεχίσουν τον 
πόλεμο υπό την ηγεσία του και 
στις 2 Αυγούστου ένα γαλλικό 
στρατοδικείο τον καταδικάζει 
ερήμην σε θάνατο.

Με το τέλος του πολέμου στη 
Γαλλία συμμετέχει σε μια πορεία 
θριάμβου στα Ηλύσια Πεδία 
επευφημούμενος ως εθνικός 
ήρωας. Ο ίδιος αντιτάσσεται 
στη νεοσύστατη Δ΄ Γαλλική 
Δημοκρατία. Το 1947, ιδρύει 
τον Συναγερμό του Γαλλικού 
Λαού, ένα κίνημα που εκφρά-
ζει τις γκωλικές απόψεις, και 
το 1951 μετασχηματίζεται σε 
κόμμα. Με την κρίση στην Αλγε-
ρία το 1958 έρχεται ο κίνδυνος 
ενός εμφυλίου πολέμου και ο 
Σαρλ ντε Γκωλ εκλέγεται πρώ-
τος πρόεδρος της Ε΄ Γαλλικής 
Δημοκρατίας. Παρόλες τις δι-
αφωνίες του με τον Ουίνστον 
Τσώρτσιλ, διατηρούσε φιλικές 

σχέσεις μαζί του και είχαν τηλε-
φωνική επικοινωνία σε τακτά 
διαστήματα. Αναπτύσσει στενές 
πολιτικές σχέσεις με τη Δυτι-
κή Γερμανία και η προσωπική 
φιλία του με τον Γερμανό κα-
γκελάριο Κόνραντ Αντενάουερ 
εξελίσσεται στη Γερμανο-Γαλ-
λική Φιλία. 

Από νωρίς υποστήριξε την 
ένταξη της Ελλάδος στην (τότε) 
ΕΟΚ, πράγμα που τόνισε και 
κατά τη διάρκεια τις επίσκεψης 
του Κωνσταντίνου Καραμανλή 
στο Παρίσι. Επίσης ήταν υπέρ 
της προστασίας της Ελλάδος από 
τους επικίνδυνους γείτονές της. 
Ο ντε Γκωλ δέχτηκε και πρό-
σκληση από τον Βασιλιά Παύλο 
να επισκεφθεί την Ελλάδα. Έτσι, 
στις 16 Μαΐου του 1963 έφτα-
σε στην Αθήνα, συνοδευόμενος 
από τον υπουργό Εξωτερικών 
Κουβ ντε Μιρβίλ. Η υποδοχή 
που του έγινε ήταν εντυπωσιακή 
και ενθουσιώδης. 

Προσδιόρισε ότι η ταφόπλα-
κά του θα έφερε την απλή γραφή 
του ονόματός του και τις χρονιές 
γέννησης και θανάτου. Οπότε, 
απλά αναφέρεται: «Charles de 
Gaulle, 1890–1970».

Η οικογένειά του έχει μετα-
τρέψει την κατοικία La Boisserie 
σε ίδρυμα, το Μουσείο Σαρλ ντε 
Γκωλ. Ο γιος του, Ναύαρχος Φι-
λίπ Ντε Γκωλ, που απεβίωσε 
πρόσφατα σε ηλικία 103 ετών, 
ήταν υπεύθυνος για τη διαφύλα-
ξη του αρχείου του στρατηγού. 
Λίγο πριν από τον θάνατό του, σε 
μια συνέντευξη για τα εκατοστά 
του χρόνια, δήλωσε ότι θα προτι-
μούσε να είχε εκχωρήσει μέρος 
της μακροζωίας του στον πατέρα 
του, ο οποίος αποφάσισε να μην 
του απονεμηθεί το μετάλλιο του 
Τάγματος της Αντίστασης για την 
προσφορά του στον Β’ Π.Π. με 
τη δικαιολογία ότι «όλοι γνω-
ρίζουν πως στάθηκες πρώτος 
στο πλευρό μου».

Για περισσότερες πληροφορίες 
αποταθείτε στο www.artaeri.com.

Μακαρίου 71, Λ/σία
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Γ
ράφτηκαν πολλά κεί-
μενα αυτές τις μέ-
ρες για την Ημέρα 
Μνήμης της Ποντι-
ακής Γενοκτονίας, 
που διαπράχθηκε 
από τους Οθωμα-

νούς Τούρκους εθνοκτόνους/γε-
νοκτόνους του Κεμάλ Ατατούρκ. 
Ένα μικρό αλλά μεγάλης σημασίας 
κείμενο, μου τράβηξε ιδιαίτερα την 
προσοχή. Το παραθέτω αυτούσιο 
με τους συνδέσμους. 

Δημοσιεύθηκε στις 19 Μαΐου 
2024, ημέρα Μνήμης της Ποντια-
κής Γενοκτονίας, γραμμένο από τον 
Δρα Δημήτρη Γκίκα, στα αγγλικά 
και ελληνικά. 

«Ξέρετε πότε η ιστορία επα-
ναλαμβάνεται; Όταν δεν μαθαί-
νουμε απ’ αυτήν. Η γενοκτονία 
των Ποντίων συνιστά μιαν από 
τις πιο ειδεχθείς ‘πολιτικές’ πρά-
ξεις στην παγκόσμια ιστορία. Κι 
όμως, η αυριανή ρητορική για την 
Ημέρα Μνήμης, να είστε σίγουροι, 
θα είναι του τύπου «ειρήνη και 
φιλία των λαών». 

Λοιπόν, εγώ ΔΕΝ μπορώ να 
αισθανθώ ‘φιλικά αισθήματα’ 
όταν φανατικοί τζιχαντιστές βε-
βηλώνουν εκκλησίες στα νησιά 
μας. ΔΕΝ μπορώ να κάνω ειρήνη 
όταν εξαπολύεται υβριδικός πό-
λεμος εναντίον της πατρίδας μου 
από τη γείτονα και μάλιστα με τις 
ευλογίες της ‘συμμάχου’ Γερμα-
νίας. ΔΕΝ μπορώ να λησμονήσω 
τίποτα, όσο δεν έχει ειπωθεί ούτε 
μία ‘Συγγνώμη’ για τις 350.000 
ψυχές που χάθηκαν. ΔΕΝ μπο-
ρώ να μιλήσω για “συνεργασία”, 
όταν η ίδια χώρα που προέβη σε 
τέτοιες ανήκουστες πράξεις εξα-
κολουθεί να συμπεριφέρεται σαν 
αφεντικό του υποκόσμου της πε-
ριοχής. ΔΕΝ μπορώ να σιωπήσω 
όταν ακαδημαϊκοί «δάσκαλοι», με 
ψευδο-επιστημονικές θεωρήσεις 
και ιδεολογικά προβοκατόρικες 
μελέτες, καλύπτουν μια γενοκτονία 
και ζητάνε να χαθούν στη λήθη 
εκατοντάδες χιλιάδες άνθρωποι, 
συντασσόμενοι θρασύτατα με τους 
εγκληματίες.

Η Ημέρα Μνήμης δεν είναι μια 
οποιαδήποτε ημέρα που καλύπτε-
ται από τις συνήθεις βλακείες της 
‘πολιτικής ορθότητας’. Είναι μια 

Εκατό πέντε χρόνια μετά τη Γενοκτονία των 
Ποντίων η Τουρκία παραμένει ατιμώρητη. 

Πενήντα χρόνια μετά τις δύο βάρβαρες τουρ-
κικές εισβολές και τη συνεχιζόμενη κατοχή 

παραμένει ατιμώρητη… 

Ακόμα αναμένουμε από την 
Ομοσπονδία Κυπρίων Βρετανίας 
(ΕΚΟ) να επαναφέρει το σύμβο-
λο/έμβλημα ΔΕΝ ΞΕΧΝΩ με 
τον αιματοβαμμένο χάρτη, που 
συμβολίζει τις τραγωδίες της 
Κύπρου με τις δύο αιματηρές 
τουρκικές εισβολές που συνεχί-
ζονται. Μετά την αφαίρεσή του 
από την ιστοσελίδα της, απαίτη-
ση της ρατσιστικής οργάνωσης 
«Εμπάργκοτ» για αφαίρεσή του ως 
τάχατες «ρατσιστικού»! Παρόλο 
που έκτοτε είχαμε υποσχέσεις 
από ορισμένα μέλη της ΕΚΟ 
ότι θα έφερναν πίσω τον σωστό 
χάρτη με το ΔΕΝ ΞΕΧΝΩ, ακόμα 
αναμένουμε…

Βλέπε εδώ: 5.3.2024 - Η 

τουρκο-κυπριακή «Εμπάργκοτ!» 
ιδρύθηκε το 2004 στο Λονδίνο 
επί Μεχμέτ Αλί Ταλάτ για ανα-
γνώριση και απευθείας πτήσεις 
(https://simerini.sigmalive.com/
article/2024/3/6/e-tourko-
kupriake-empargkot-idrutheke-to-
2004-sto-londino-epi-mekhmet-
ali-talat-gia-anagnorise-kai-
apeutheias-pteseis/). 

Ο αιματοβαμμένος χάρτης

ΦΑΝΟΥΛΑ ΑΡΓΥΡΟΥ,
Ερευνήτρια/
δημοσιογράφος 

Μην ξεχνάτε το «Δεν ξεχνώ» - Δεν έχετε τέτοιο δικαίωμα

Ημέρες Μνήμης 
-Πόντος, Κύπρος…

Ημέρα που μας θυμίζει ότι, όποτε 
στην ιστορία σταθήκαμε αμέτοχοι 
στο δράμα των συμπατριωτών μας, 
επιτρέψαμε, προς ντροπή μας, να 
συντελεστούν φρικτά εγκλήματα 
εις βάρος της ανθρωπότητας…» 
(https://i-epikaira.blogspot.
com/2021/05/blog-post_818.
html), (https://geopolitics.iisca.
eu/2021/05/18/%ce%b7%ce%
bc%ce%ad%cf%81%ce%b1-

%ce%bc%ce%bd%ce%ae%ce
%bc%ce%b7%cf%82/). 

Ακριβώς, επειδή η εθνοκτόνος 
Τουρκία έμεινε ατιμώρητη για τα 
ειδεχθή εγκλήματά της εναντίον 
των Ελλήνων Ποντίων, των Μικρα-
σιατών, των Αρμενίων, Ασσυρίων, 

Εβραίων. Και με τη βοήθεια πρω-
τίστως του Λονδίνου, βοηθήθηκε 
να επαναλάβει τα ίδια εγκλήματα 
και στην Κυπριακή Δημοκρατία 
το 1974…

Έτσι, σε λίγες εβδομάδες θα 
έχουμε ακόμα δύο τέτοιες τραγικές 
ΗΜΕΡΕΣ ΜΝΗΜΗΣ στην Κύπρο. 
Στις 20 Ιουλίου και 14 Αυγούστου 
1974 αντίστοιχα, όταν η Τουρκία 
εισέβαλε, ξερίζωσε, έκαψε, βίασε, 
εξαφάνισε, δολοφόνησε, εκτέλεσε, 

βομβάρδισε, κατέκαψε με βόμβες 
ΝΑΠΑΛΜ και κατέλαβε τη μισή 
μας πατρίδα. Και μέχρι σήμερα 
παραμένει ξανά ατιμώρητη, από 
τη σημερινή λεγόμενη «Κοινωνία 
των Εθνών», κοινώς ΟΗΕ (Οργα-
νισμός Ηνωμένων Εθνών)…

Εκατό πέντε χρόνια μετά τη Γε-
νοκτονία των Ποντίων η Τουρκία 
παραμένει ατιμώρητη. Πενήντα 
χρόνια μετά τις δύο βάρβαρες τουρ-
κικές εισβολές και τη συνεχιζόμενη 
κατοχή παραμένει ατιμώρητη. 

Όσα καταγράφει ο συγγραφέας 
στο κείμενό του αντιστοιχούν και 
για την Κύπρο.

Πώς μπορούν να μιλούν οι κυ-
βερνώντες στην Αθήνα για «ήρεμα 

νερά» και να μην σηκώνουν κε-
φάλι για τις ανήκουστες πράξεις 
της Τουρκίας;

Πώς τολμούν οι κυβερνώντες 
στην Αθήνα να αναφέρονται σε 
«φιλικές σχέσεις και αισθήματα» 
προς την Τουρκία όταν φανατικοί 
τζιχαντιστές βεβηλώνουν εκκλησίες 
στα νησιά μας, στην Κύπρο; Πέραν 
των 500 εκκλησιών μετέτρεψαν 
σε τζαμιά, σε στάβλους και κλαμπ 
και να μην ζητείται τιμωρία; 

Πώς τολμούν να λησμονούν 
την τραγωδία του 1974 που συ-
νεχίζεται ζωντανή μπροστά μας 
για 50 χρόνια, και να ζητούν οι 
κυβερνώντες στη Λευκωσία και 
Αθήνα - ουσιαστικά να παρακα-
λούν την κατοχική Τουρκία και 
τους εγκάθετούς της στα κατεχό-
μενα - να συνομιλήσουν; Όταν 
γνωρίζουν πολύ καλά ότι εκείνο 
που απαιτούν οι κατακτητές είναι 
η αναγνώριση και τίποτα λιγότερο 
βάσει τεκμηριωμένων σχεδίων από 
τη δεκαετία του 1950…

Οι ΗΜΕΡΕΣ ΜΝΗΜΗΣ δεν 
είναι πράγματι ημέρες για να «κα-
λύπτονται συνήθεις βλακείες της 
πολιτικής ορθότητας». Είτε από 
επιτήδειους ακαδημαϊκούς, είτε 
από αδιάβαστους ή εξίσου επιτή-
δειους πολιτικούς που σπρώχνουν 
στην ικανοποίηση των τουρκικών 
και βρετανικών αξιώσεων για ολο-
κλήρωση των σχεδίων τους και 
συγχωροχάρτι για όλα τα τουρκικά 
εγκλήματα. Που συνεχίζονται!

Κατάπτυστη 
περιφρόνηση (1)

Κατάπτυστη η περιφρόνηση 
των κυβερνώντων στην Αθή-
να έναντι της Εκδήλωσης στην 
Πλατεία Συντάγματος, για την 
ΗΜΕΡΑ ΜΝΗΜΗΣ της Ποντι-
ακής Γενοκτονίας στις 19 Μαΐου 
2024. Όταν δεν σεβάστηκαν την 
ΗΜΕΡΑ ΜΝΗΜΗΣ - που ενέκρινε 
το ίδιο το Ελληνικό Κοινοβούλιο - 
και επέτρεψαν και δεν απέτρεψαν 
το δρομολόγιο των ποδηλατιστών 
τους (ΔΕΗ International Tour of 
Hellas 2024), σεβόμενοι την Εκδή-
λωση στην Πλατεία Συντάγματος. 

Τρέμουν στην Αθήνα να μην… 
ταραχτούν τα «ήρεμα νερά» με 
την Τουρκία! Τους σφαγείς και 
κατακτητές του Ελληνισμού! 
(https://www.youtube.com/
watch?v=kRVsaaoGLJA). 

Κατάπτυστη 
περιφρόνηση (2) 

Εξίσου κατάπτυστη περιφρόνη-
ση, διαχρονική, και από πλευράς 
Λευκωσίας, όταν «τρέμουν» να κλεί-
σουν έστω και για δύο μέρες (20/7 
και 14/8) τα οδοφράγματα της ντρο-
πής (από το 2003) από και προς 
τα κατεχόμενα για όσους «δικούς 
μας» ενσυνείδητα ΛΗΣΜΟΝΟΥΝ 
τέτοιες ΗΜΕΡΕΣ ΜΝΗΜΗΣ. Και 
τρέχουν για φθηνότερη βενζίνη, 
για κέντρα διασκέδασης, ουσια-
στικά να …συν-εορτάσουν με τους 
κατακτητές τα εγκλήματά των εις 
βάρος και των ιδίων! Τέτοια κα-
τάντια, τέτοιος μαζοχισμός…

Ενόσω οι κατακτητές και σφαγείς 
του Ελληνισμού προετοιμάζονται 
και φέτος και εξαγγέλλουν τους 
εορτασμούς των σφαγών μας…

Θα κλείσω με ορισμένα αποσπά-
σματα από τα βρετανικά επίσημα 
έγγραφα που αποδεσμεύθηκαν 
εδώ και χρόνια για το πώς έβλεπαν 
οι Βρετανοί τους Τούρκους και 
τις σφαγές των Ελλήνων Ποντίων 
και όχι μόνο.

Στις 22 Μαρτίου 1920
Ο Ναύαρχος Sir John Michael 

de Robeck (Συμμαχικών Δυνά-
μεων), του Βρετανικού Βασιλικού 
Ναυτικού, έγραψε για τις τουρκικές 
θηριωδίες:

«…από τη διαδικασία δεν έλει-
πε τίποτα από την αδίστακτη και 
παράξενη βαρβαρότητα που χα-
ρακτήριζε μέχρι τώρα τα τουρκικά 
ξεσπάσματα σφαγής».

“…the proceedings lacked none 
of the ruthless and insensate 
brutality which hitherto have 
characterised Turkish outbreaks 
of massacre”.

Στις 11 Μαΐου 1922 έγραψαν 
οι Βρετανοί: «Δεν υπάρχει, πλέ-
ον, καμία πιθανή αμφιβολία ότι η 
Άγκυρα σκόπιμα εξοντώνει όλες τις 
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χριστιανικές μειονότητες και ότι δεν 
θα διστάσουν να επεκτείνουν το σύ-
στημα στην περιοχή της Σμύρνης. Η 
αντι-προπαγάνδα τους σκοπό έχει τη 
θωράκισή τους. Έχουμε ξεκάθαρες 
αποδείξεις ότι οι Τούρκοι είναι τόσο 

ανίκανοι όσο ποτέ να κυβερνήσουν 
τον εαυτό τους ή τους άλλους. Δεν 
βλέπω πώς μπορούμε να παραδώ-
σουμε τη Σμύρνη, αν πρώτα δεν 
απομακρυνθούν οι Έλληνες και οι 
Αρμένιοι. Και δεν καταλαβαίνω γιατί 

να μετακινηθούν. Καθώς οι Τούρκοι 
είναι ανίκανοι να συμμορφωθούν 
με τα πιο στοιχειώδη πρότυπα του 
πολιτισμού, πρέπει να αναλάβουν τις 
συνέπειες. Δεν μπορούμε να θυσιά-
σουμε τα δικαιώματα των ζωντανών 
χριστιανών για τα δικαιώματα νεκρών 
Τούρκων. Μόλις αποκατασταθεί η 
τουρκική κυριαρχία, θα είναι μάλ-
λον αδύνατο να προστατευθούν οι 
μειονότητες. Η μόνη διασφάλισή 
τους, όπως λένε οι Έλληνες, είναι 
ο Ελληνικός Στρατός». 

“There can no longer be any 
possible doubt that Ankara is 
deliberately exterminating all 
Christian minorities and that they 
will not hesitate to extend the system 
to the Smyrna area. Their counter-
propaganda is intended to shield 
themselves. We have clear proof 
and evidence that the Turks are as 
unfit as ever to govern themselves 
or others. I do not see how we can 
hand Smyrna unless the Greeks 
and Armenians have first been 
removed. And I do not see why 
they should be. As the Turks are 
incapable of conforming to the most 
elementary standards of civilisation 
they must take the consequences. 
We cannot sacrifice the rights of 
living Christians to the rights of dead 
Turks. Once Turkish rule is restored 
it will be impossible probably to 
protect the minorities. The only 

safeguard as the Greeks say, is the 
Greek Army”. (Βιβλίο γράφουσας 
«Γενοκτονία» Λευκωσία 1998). 

1955 - 57
Και όμως! Τι έλεγε ο διχοτόμος 

διζωνικός ανθέλληνας, Sir Ivone 
Augustine Kirkpatrick, νεκροθά-
φτης της ελευθερίας της Κύπρου 
και ο πρώτος που μίλησε στο Φό-
ρεϊν Όφις για διχοτόμηση, με τέτοια 
… αγαλλίαση και εκδίκηση;

«Δεν δίνουμε ολόκληρη την 
Κύπρο στην Τουρκία, είναι πολύ 
ελκυστικό»! 

Για δε την Τριμερή στο Λονδίνο 
τον Αύγουστο του 1955, την οποία 
ο ίδιος διοργάνωσε για να φέρει 
μέσα την Τουρκία ως ενδιαφερό-

μενο μέρος για την Κύπρο, έγραψε 
στις 27.11.1955:

«Πάντοτε υποστήριζα μια Τρι-
μερή, μόνο και μόνο γιατί έτσι θα 
ενοχλείτο αφάνταστα η Ελλάδα»(βι-
βλίο γράφουσας «Από την Ένωση 
στην Κατοχή», Λευκωσία 1995). 

Χρέος μας είναι να μην ΞΕ-
ΧΝΟΥΜΕ. Δεν έχει κανένας μας 
το δικαίωμα να ΞΕΧΝΑ τις τραγω-
δίες μας, οφείλουμε να απαιτούμε 
την τιμωρία των ενόχων και όχι 
τον κατευνασμό του κατακτητή με 
υποκλίσεις, τεμενάδες, παρακάλια 
για συνομιλίες ντροπής. Παράδοση 
εθνικής κυριαρχίας για τουρκο-
ποίηση ολόκληρης της Νήσου 
Κύπρου για ολοκλήρωση του 
σχεδίου Δρ. Νιχάτ Ερίμ 1956…

Οι πορείες λευκού θανά-
του, που χρησιμοποίησε ο 

τουρκικός στρατός για την 
εξόντωση των Ελλήνων…

Sir Ivone Augustine Kirkpatrick. Sir John Michael de Robeck. 
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Ο
τουρκικός μισελ-
ληνισμός και ο 
πάγιος επεκτα-
τικός στόχος 
της Άγκυρας 
σε βάρος της 
Ελλάδας, για 

τον οποίο μιλήσαμε από τις στή-
λες αυτές την περασμένη Κυριακή, 
επιβεβαιώθηκε την ίδια μέρα από 
τον νεοσουλτάνο της Άγκυρας Ρετζέπ 
Ταγίπ Ερντογάν… Ενώ τη μέρα αυτή 
-19 Μαΐου- οι απανταχού Έλλη-
νες τιμούσαν τη μνήμη των 353 
χιλιάδων ομογενών Ποντίων που 
σφαγιάστηκαν από τους αιμοδιψείς 
χασάπηδες των Νεοτούρκων και 
τους αδίστακτους Τσέτες του Κε-
μάλ, του επιλεγόμενου «Χίτλερ της 
Τουρκίας», οι Τούρκοι γιόρταζαν 
τη Γενοκτονία που διέπραξαν. Και 
ο Ερντογάν μιλούσε για τον πυρσό 
που άναψε στη Σαμψούντα, εξα-
πλώθηκε σε όλη την Ανατολία, την 
Αμάσεια, το Ερζερούμ, τη Σεβάστεια 
και την Άγκυρα.

Πυρσός που άναψε στη Σαμ-
ψούντα κι εξαπλώθηκε σε όλη τη 
Μικρασία μέχρι την Αρμενία, για 
τον οποίο μίλησε ο Ερντογάν, είναι 
ο πόλεμος που άρχισε ο Ατατούρκ 
εναντίον της Ελληνικής Στρατιάς 
Μικράς Ασίας και η Γενοκτονία 
των Ελλήνων, όχι μόνο του Πόντου, 
αλλά ολόκληρης της Μικρασίας 
και της Αρμενίας. Και σε απροκά-
λυπτη έξαρση ο Τούρκος Πρόε-
δρος, αδίστακτα, αποκάλυψε τους 
επεκτατικούς στόχους της χώρας 
του… «Μπορούμε να συνεχίσουμε 
τον αγώνα της χώρας μας- δηλαδή 
την επέκταση σε βάρος της Ελ-
λάδας- για ανάπτυξη, μεγέθυνση, 
παρά τις κάθε είδους πιέσεις και 
προκλήσεις που αντιμετωπίζει η 
χώρα μας, μόνο αν ενστερνιστούμε 
το πνεύμα, την ουσία, τις αρχές, 
τα ιδανικά και τους στόχους της 
19ης Μαΐου». 

 Απαντώντας στις προκλητι-
κές δηλώσεις Ερντογάν ο Πρω-
θυπουργός Μητσοτάκης τόνισε: 
«Σκύβουμε το κεφάλι κάθε χρόνο 
στις 19 Μαΐου, στη μνήμη των χι-
λιάδων Ελλήνων του Πόντου που 
εξοντώθηκαν, βασανίστηκαν και 
ξεριζώθηκαν από τις πατρογονικές 
εστίες τους». Ιδιαίτερη αναφορά 
έκανε ο Έλληνας Πρωθυπουργός 
στο κοινό χρέος να διατηρηθεί 

ζωντανή η ιστορική μνήμη, μέ-
χρι την αναγνώριση της διεθνούς 
κοινότητας..

Καταλήγοντας ο Κ. Μητσοτάκης 
επισήμανε: «Η φετινή ‘Ημέρα Μνή-
μης’, συνεπώς, γίνεται ένα βροντε-
ρό κάλεσμα ευθύνης. Οι λαοί να 
πάψουν να μένουν αιχμάλωτοι του 
χθες. Χτίζοντας οι ίδιοι το δικό τους 
σήμερα, με πυξίδα την ειρήνη και τη 
δικαιοσύνη. Και μετατρέποντας τα 

διδάγματα της ιστορίας σε ορμή προς 
ένα καλύτερο μέλλον. Γι’ αυτό και δεν 
επαναπαυόμαστε. Συνεχίζουμε να 
αγωνιζόμαστε! Ούτε λησμονούμε. 
Επιμένουμε να διεκδικούμε!».

 Για τους Έλληνες, όπου και 
αν βρίσκονται, 105 χρόνια μετά 
τη Γενοκτονία, μια, μοναδική και 
αναλλοίωτη είναι η αξίωση: οι 350 
χιλιάδες και περισσότερες ψυχές 
των Ελλήνων, όχι μόνο του Πόντου, 

αλλά της Θράκης και ολόκληρης της 
Μικρασίας γενικότερα, να βρουν τη 
δικαίωση. Η αμετανόητη Τουρκία 
να παραδεχθεί το ειδεχθές έγκλημα 
της Γενοκτονίας που διέπραξε σε 
βάρος των Ελλήνων, ένα έγκλημα 
που έχουν ήδη αναγνωρίσει αρ-
κετές χώρες, που γνωρίζουν την 
πραγματική ιστορία, την οποία οι 
Τούρκοι μάταια προσπαθούν να 
αμφισβητήσουν και να αλλοιώ-
σουν, όσο και αν προσπαθήσουν. 
Η ιστορία είναι εκεί, αναλλοίωτη 
και αμείλικτη. 

 Η αδέκαστη ιστορία συνεχίζει 
την πορεία της, παρά τα εμπόδια 
που παρεμβάλλει η ένοχη Τουρκία. 
Χαρακτηριστικό είναι η απόφα-
ση-κόλαφος για την Τουρκία, το 
ψήφισμα του συνοδικού κοινοβου-
λίου της Σουηδίας, που αναγνώρισε 

εδώ και χρόνια τη Γενοκτονία που 
διαπράχθηκε εναντίον ορισμένων 
εθνοτήτων κατά τη διάρκεια της 
Οθωμανικής Αυτοκρατορίας. 
Συγκεκριμένα, το ψήφισμα ανα-
φέρει: «Η δολοφονία Αρμενίων, 
Ασσυρίων, Σύρων, Χαλδαίων και 
Ποντίων Ελλήνων αναγνωρίζεται 
ως πράξη Γενοκτονίας».

Ο Λίµαν Φον Σάντερς
Για την ακρίβεια, η Γενοκτονία 

άρχισε από το 1914, όταν ο Γερμανός 
Στρατηγός Λίμαν Φον Σάντερς, που 
είχε μετακληθεί να αναδιοργανώσει 
τον οθωμανικό στρατό, είχε υποδείξει 
στους Τούρκους στρατηγούς: « Για 
να μπορέσετε να επικρατήσετε στη 
Μικρά Ασία, πρέπει να ξεριζώσετε 
τους Έλληνες και τους άλλους χρι-
στιανικούς πληθυσμούς της χώρας». 
Και την προτροπή του Γερμανού 
στρατηγού έθεσαν σταδιακά σ’ 
εφαρμογή οι Τούρκοι, με πρώτα 
θύματα τους Αρμενίους, των οποίων 
η Γενοκτονία κορυφώθηκε το 1915.

 Για να αντιληφθεί κάποιος το 
αποτέλεσμα του εγκλήματος της 
Γενοκτονίας των Ελλήνων του 
Πόντου, της Θράκης και της Μι-
κρασίας γενικότερα, αρκεί να επι-
σημανθεί ότι, σύμφωνα με επίσημα 
στοιχεία, υπήρχαν στη χώρα 1500 
καθαρά ελληνικοί ορθόδοξοι οικι-
σμοί. Αποτέλεσμα της Γενοκτονίας 
ήταν η φυσική εξόντωση άοπλων 
πληθυσμών, ανδρών, γυναικών 
και παιδιών, εν καιρώ ειρήνης, 
μακριά από εμπόλεμες ζώνες. Όσοι 
Έλληνες επέζησαν, αναγκάστηκαν 
να ξεριζωθούν και να ζητήσουν 
καταφύγιο στη Μητέρα Ελλάδα. 
Αρκετοί Πόντιοι προτίμησαν να 
καταφύγουν στη Ρωσία, ιδιαίτερα 
στη γειτονική Γεωργία, την οποία 
έκαναν δεύτερη πατρίδα τους. Και 
εκεί, όμως, ενώ προόδευαν και 
ευημερούσαν, είχαν την ατυχία να 
υποστούν δεύτερη Γενοκτονία από 
τον αδίσταχτο, αιμοβόρο δικτάτορα 
Ιωσήφ Στάλιν, που, κατά σύμπτωση, 
ήταν Γεωργιανός. Ο αδίστακτος 
Στάλιν διέταξε σφαγές των Ελλήνων 
της Γεωργίας και αρκετές χιλιάδες 
που επέζησαν, εξορίστηκαν στα 
βάθη της Σοβιετικής Ένωσης.

 Οι Πόντιοι και Μικρασιάτες 
Έλληνες που επέζησαν από τη Γε-
νοκτονία, ξεριζωμένοι πια, μετά τη 
συμφωνία της Λωζάνης για ανταλ-
λαγή των πληθυσμών, κατέφυγαν 
στην Ελλάδα, όπου συνέβαλαν τα 
μέγιστα στην ανάταξη της χώρας. Το 
πανθομολογούμενο αυτό γεγονός 
επισήμανε ο Πρωθυπουργός Μη-
τσοτάκης την περασμένη Κυριακή, 
Ημέρα Μνήμης της Γενοκτονίας: 
«Σκύβουμε το κεφάλι, όπως κάθε 

Το έγκληµα της Γενοκτονίας 
και οι πάγιοι επεκτατικοί στόχοι του Ερντογάν
Η αδέκαστη ιστορία συνεχίζει την πορεία της, παρά τα εµπόδια που παρεµβάλλει η ένοχη Τουρκία

Συνολικά από τον Ελληνισµό της Ανατο-
λής (Θράκη, Μικρασία, Πόντος), κατά τους 

πιο µέτριους υπολογισµούς, έπεσαν θύµατα 
του τουρκικού εγκλήµατος της Γενοκτονίας, 

900.000 άτοµα. Οι Έλληνες δεν ξεχνούν! 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙ∆ΗΣ

Ο Γερµανός στρα-
τηγός Λίµαν φον 
Σάντερς, εµπρός 
και αριστερά του 
Μουσταφά Κεµάλ 
Ατατούρκ. Το 1913 ο 
Σάντερς ανέλαβε την 
αναδιοργάνωση του 
τουρκικού στρα-
τού. Ήταν ο ιθύνων 
νους της τρόικας 
των Νεοτούρκων 
(Εµβέρ, Ταλαάτ και 
Τζεµάλ πασά), που 
είναι υπεύθυνοι της 
Γενοκτονίας των 
Αρµενίων (1915) και 
των Ποντίων έως το 
1918, οπότε δράση 
ανέλαβαν αποκλει-
στικά οι κεµαλικοί 
(φωτογραφία: Αρχείο 
Κ. Φωτιάδη). 



ΣΤΟ ΠΕΡΙΘΩΡΙΟ ΤΗΣ ΙΣΤΟΡΙΑΣ 13

χρόνο στις 19 Μαΐου, στη μνήμη 
των χιλιάδων Ελλήνων του Πόντου 
που εξοντώθηκαν, βασανίστηκαν και 
ξεριζώθηκαν από τις πατρογονικές 
τους εστίες. Ταυτόχρονα, τιμούμε τη 
συμβολή αυτού του αδούλωτου τμή-
ματος του Έθνους στην οικονομική 
και κοινωνική ανάταξη της πατρίδας. 
Η πλούσια πολιτιστική κληρονομιά 
τους ήταν, είναι και θα είναι ανα-
πόσπαστο κομμάτι της ελληνικής 
ταυτότητας, παντού στον κόσμο…».

 Η Γενοκτονία του Ελληνισμού 
στον Εύξεινο Πόντο είχε αποφα-
σιστεί επίσημα από την Εθνοσυ-
νέλευση που είχε συγκροτήσει ο 
Μουσταφά Κεμάλ το 1921-23 στην 
Άγκυρα, όπως προκύπτει από τα 
πρακτικά της. Ωστόσο, πέντε ή έξι 
βουλευτές καλούσαν τους συνα-
δέλφους τους να σταματήσουν τις 
σφαγές που είχαν αρχίσει οργα-
νωμένα από το 1914, γιατί, όπως 
έλεγαν, «δεν θα μπορέσουμε ποτέ 
να ξεπλύνουμε την ντροπή στη 
διεθνή κοινότητα».

Οµολογίες από την τουρ-
κική πλευρά

Τα φρικώδη εγκλήματα των 
Τούρκων σε βάρος των Ελλήνων 
ομολογούνται και από Τούρκους 
αξιωματούχους. Ένας από αυτούς, ο 
γερουσιαστής ∆αμάτ-Φερίτ πασάς, 
πρώην Μέγας Βεζύρης (πρωθυ-
πουργός), αποκαλύπτει τα εξής στη 
συνεδρίαση της Γερουσίας στις 22 

Οκτωβρίου 1918: «Η εκμηδένιση 
των χριστιανικών πληθυσμών ήταν 
ασύγγνωστο έγκλημα, που αποδίδε-
ται στο κομιτάτο ‘Ένωση –Πρόοδος’ 
των Νεοτούρκων και ήταν έγκλημα 
διαπραχθέν χωρίς κανένα λόγο. 
Οι πληθυσμοί εξαναγκάστηκαν να 
απελαθούν με την απειλή και τη βία 
και ανοικτίρμονα εξολοθρεύτηκαν. 
Ο ολικός αριθμός των οθωμανών 
υπηκόων, των απελαθέντων, από 
όσους γλίτωσαν, ανέρχεται σε 550 
χιλιάδες ψυχές, φοβούμαι, δε, ότι 
ο αριθμός αυτός είναι κατώτερος 
του πραγματικού…». 

 Η Χαλιδέ-Εδίπ- Χανούμ, από 
τις διαπρεπέστερες δημοσιογρά-
φους, στις 22 Οκτωβρίου 1918, 
γράφει στην τουρκική εφημερίδα 
«Βακίτ»: «Αποδιώξαμε τους Έλλη-
νες υπηκόους μας και πράξαμε 
το παν, για να τους εκριζώσουμε, 
καθώς και τους Αρμενίους. Και για 
το σκοπό αυτό μεταχειριστήκαμε 
μεθόδους που παρομοιάζουν με 
αυτές του Μεσαίωνα…Η θεωρία 
του εξαναγκαστικού εξισλαμισμού 
έγινε παραίτια της εγκληματικής 
τραγωδίας στα χέρια ληστών και 
δολοφόνων. ∆ιοικητές, νομάρχες, 
υπάλληλοι εξουσιοδοτηθέντες με 
απόλυτη εξουσία του Κομιτάτου, 
επέρριψαν στους ώμους του αθώου 
τουρκικού στοιχείου, ολόκληρο 
το βάρος των ακατονόμαστων 
κακουργημάτων…».

 Η τουρκική εφημερίδα «Ακάμ» 

έγραψε τα εξής: «Η οθωμανική κυ-
βέρνηση διέπραξε τα ακατονόμαστα 
αυτά εγκλήματα και τούτου ένεκα 
η κυβέρνηση υπέχει ολόκληρη 
την ευθύνη…».

Κατακεραυνωτικές ξένες 
οµολογίες

 Ο Άγγλος Πρωθυπουργός, 
Λόυδ Τζωρτζ, δήλωσε στη Βουλή 
των Κοινοτήτων: «Οι τουρκικές 
χώρες υπό την κυριαρχία κράτους, 
όπως και στην ακμή του, υπήρξε 
τελείως ανίκανο διοικητικά και 
στρατιωτικά. Ο Τούρκος, από 
πολλού, αποζεί από το κεφάλαιο 
που απέκτησε από μακραίωνη 
θηριώδη βία. Κατά τα τελευταία 
έτη διασπάθισε και το τελευταίο 
τούτο κεφάλαιο εξ ολοκλήρου. Ο 
Τούρκος ασκούσε κάποιο είδος 
άξεστης και κάποτε βάρβαρης 
κυριαρχίας…».

Επίσης, πολλοί ξένοι καταδίκα-
σαν από την αρχή της τη Γενοκτονία 
και χαρακτηριστικά απάγγελλαν 
με αποστροφή στίχους από το ποί-
ημα το «Ελληνόπουλο», που είχε 
γράψει ο Βίκτωρ Ουγκό για την 
καταστροφή της Χίου, που άρχι-
ζε: «Τούρκοι διαβήκαν, χαλασμός. 
Θάνατος πέρα ως πέρα. Η Χίος 
τ’ όμορφο νησί, μαύρη απομένει 
ξέρα …». 

Η Γενοκτονία, όπως προαναφέ-
ραμε, άρχισε, ουσιαστικά, με την 
«κήρυξη» του τουρκικού συντάγ-

ματος το 1908. ∆ιωγμοί, εκτουρκι-
σμοί και δολοφονίες εναντίον των 
Ελλήνων γίνονται μεθοδικά και 
συστηματικά, με αποφάσεις και 
οδηγίες της κεντρικής εξουσίας. 
Στην πρώτη περίοδο 1908-1914 
οι διωγμοί γίνονται προσεγμένα, 
για να μην αποκαλυφθεί το πρό-
σωπο της Νέας Τουρκίας. Στην 
περίοδο1912-1914 αυξάνονται 
αισθητά οι δολοφονίες και κατα-
στροφές των ελληνικών πληθυ-
σμών. Από το σημείο αυτό αρχίζει 
ξεκάθαρα το πρόγραμμα του νεο-
τουρκικού Κομιτάτου με αθρόους 
διωγμούς και μαζικές απελάσεις 
στην Ελλάδα ολόκληρων ελληνικών 
πληθυσμών από τη Θράκη και 
τα παράλια της Μικράς Ασίας. Η 
κατάσταση γίνεται αφόρητη στην 
περίοδο του Α’ Παγκοσμίου Πο-
λέμου, η οποία σημαδεύεται από 
θηριώδεις καταστροφές με αθρόες 
σφαγές ελληνικών πληθυσμών. 
Και η κορύφωση του δράματος της 
Γενοκτονίας του Μικρασιατικού 
Ελληνισμού, ιδιαίτερα του Ποντι-
ακού, συμπίπτει με την κεμαλική 
περίοδο 1919- 1922. Μόνο στην 
περιοχή του Πόντου εξοντώθηκαν 
353 χιλιάδες. Συνολικά από τον 
Ελληνισμό της Ανατολής (Θράκη, 
Μικρασία, Πόντος), κατά τους πιο 
μέτριους υπολογισμούς, έπεσαν 
θύματα του τουρκικού εγκλήματος 
της Γενοκτονίας, 900.000 άτομα. 
Οι Έλληνες δεν ξεχνούν.

26.05.2024

Ο υπουργός Στρατιωτι-
κών των Νεοτούρκων 
Εµβέρ πασάς. Ήταν 
ο ηθικός αυτουργός 
της Γενοκτονίας του 
Ποντιακού Ελληνισµού 
και του αρµενικού λαού 
(φωτογραφία: Αρχείο Κ. 
Φωτιάδη). 
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Ε
ίναι εύηχο να με-
ταβαίνουν οι κρα-
τικοί αξιωματούχοι 
μας στις Βρυξέλλες 
και να παινεύονται 
για τις αλλαγές που 
έχουν γίνει για το 

κράτος δικαίου στην Κύπρο, για τα 
ανθρώπινα δικαιώματα και άλλα 
τινά. Ωραία τα λόγια, ωραίοι και οι 
διθύραμβοι πως πάμε καλά, αλλά 
στην πράξη η κατάσταση χωλαί-
νει και υποφέρουν οι πολίτες, οι 
οποίοι θεωρούν τη δικαιοσύνη ως 
το έσχατο καταφύγιο για να βρουν 
το δίκαιό τους. 

Ένα κράτος δικαίου με ελλειμμα-
τική και καθυστερημένη απονομή 
της δικαιοσύνης δεν λογίζεται δί-
καιο. Το φαινόμενο καθυστέρησης 
της απονομής δικαιοσύνης στον 
τόπο μας έχει πάρει διαστάσεις 
οιονεί αρνησιδικίας. Γιατί, όταν η 
απονομή της δικαιοσύνης αργεί, 
τότε δεν είναι δικαιοσύνη. 

Κραυγαλέο παράδειγμα η πε-
ρίπτωση της άγριας δολοφονίας 
του Θανάση Νικολάου, που οι 
σκοπιμότητες κάποιων τον ήθελαν 
να ενοχοποιείται ως αυτόχειρας. 
Ωστόσο, χάρη στο κουράγιο και 
στην επιμονή της μάνας του, απο-
καλύφθηκε, μετά από σχεδόν είκοσι 
χρόνια, πως δολοφονήθηκε. Και 
μάλιστα με τον πιο ειδεχθή τρόπο. 

Πόσο θα διαρκέσει η εκ-
δίκαση του δήθεν σκαν-
δάλου του αιώνα;

Από καθυστέρηση σε καθυστέ-
ρηση και από αναβολή σε αναβολή 
βρίσκεται η διαδικασία εκδίκασης 
της υπόθεσης των πολιτογραφή-
σεων που αφορούν στον πρώην 
πρόεδρο της Βουλής Δημήτρη 

Συλλούρη, στον τέως βουλευτή 
του ΑΚΕΛ Χριστάκη Τζιοβάννη 
και στον Αντώνη Αντωνίου, δι-
ευθυντή εταιρείας του δεύτερου. 
Ο τέταρτος ύποπτος, ο γνωστός 
δικηγόρος Ανδρέας Πιττάτζη, 
απαλλάχθηκε πανηγυρικά των 
κατηγοριών εναντίον του όταν 
απέδειξε την πλάνη και αποκαλύ-
φθηκε το μονταρισμένο βίντεο του 
Αλ Τζαζίρα στην περίπτωσή του. 

Τώρα, ενώ η δίκη των τριών 
θα συνεχιζόταν στις 10 Ιουνίου, 
τελικά το δικαστήριο αποφάσισε, 
την περασμένη Τρίτη, νέα αναβολή 
για τις 7 Οκτωβρίου 2024. Δηλαδή 
θα κλείσουν τέσσερα χρόνια και 
κάτι μέρες χωρίς η εκδίκαση της 
υπόθεσης να ολοκληρώνεται. Για 
μια υπόθεση για την οποία έγινε 
τόσος ντόρος, να παρατηρείται 
τέτοια μεγάλη καθυστέρηση;

Μήπως κάποιοι δεν θέλουν τη 
σύντομη εκδίκασή της, για να μην 
αποκαλυφθούν οι όποιες σκοπιμό-
τητες και ανατραπούν πολλά από 
τα λεγόμενα; 

Η υπόθεση
Όπως είναι γνωστό, τον Οκτώ-

βριο του 2020, με αφορμή ένα 
μονταρισμένο βίντεο του κατα-
ρινού καναλιού Αλ Τζαζίρα και 
με αποκαλύψεις διαβαθμισμένων 
κρατικών εγγράφων που κάποιοι 
«έξυπνοι» βουλευτές άφησαν να δι-
αρρεύσουν παράνομα, βρέθηκαν να 
κατηγορούνται τέσσερα άτομα ως 
οι πλέον διεφθαρμένοι της χώρας. 
Το θέμα προβάλλονταν καθημερινά 
και βρέθηκαν ουκ ολίγοι αναλυτές, 
αρθρογράφοι, βουλευτές, ακόμα 
και κρατικοί αξιωματούχοι να τους 
λοιδορούν, να τους υβρίζουν και να 
αποφαίνονται ως δημόσιοι κατήγο-
ροι και δικαστές πως είναι ένοχοι 
για διαφθορά. 

Είναι νωπές ακόμα στη μνήμη 
πολλών οι απαράδεκτα εξωφρενι-
κές δηλώσεις του πρώην κυβερνη-
τικού εκπροσώπου και αργότερα 
Υπουργού Δικαιοσύνης (επί δια-

κυβέρνησης Ν. Αναστασιάδη) Κυ-
ριάκου Κούσιου περί «συμμορίας 
Τζιοβάννη». Κακοήθεις δηλώσεις 
και άλλα τινά που εμπλούτιζαν το 
ανθολόγιο των υβριστών εναντίον 
τεσσάρων ατόμων που τους στέ-
ρησαν την ευκαιρία να αμυνθούν 
ή να τύχουν μιας σύντομης και 
δίκαιης δίκης.

Όπως προαναφέραμε, ο τέταρτος 
αθωώθηκε και τώρα εμφανίζεται 
ως συνήγορος του τρίτου κατη-
γορουμένου, Αντώνη Αντωνίου. 

Άνθρακες ο θησαυρός
Για δύο χρόνια γίνονταν έρευ-

νες για τον δεύτερο τη τάξει αξι-
ωματούχο του κράτους Δημήτρη 
Συλλούρη και δεν βρέθηκε ούτε 
ένα ευρώ να επωφελήθηκε από 
τις πολιτογραφήσεις, σε αντίθεση 
με τους ισχυρισμούς και τις δια-

δόσεις κάποιων ότι καρπώθηκε 
δεκάδες εκατομμύρια. Φύλλο και 
φτερό έκαναν τους τραπεζικούς 
λογαριασμούς και των υπολοί-
πων. Τους κατάσχεσαν τους 
ηλεκτρονικούς τους υπολογι-
στές, ενώ μπλόκαραν και τους 
τραπεζικούς τους λογαριασμούς, 
στερώντας τους το δικαίωμα να 
έχουν πρόσβαση στα δικά τους 
χρήματα. 

Άνθρακες ο θησαυρός για το 
δήθεν αντίτιμο της διαφθοράς. 

Μετά από δύο χρόνια που ολο-
κληρώθηκαν οι έρευνες, η Νομική 
Υπηρεσία και συγκεκριμένα ο Γ. 
Εισαγγελέας και ο Βοηθός Γενικός 
Εισαγγελέας, γιατί δεν είχαν την 
ευαισθησία να επισπεύσουν την 

εκδίκαση της υπόθεσης, προκειμέ-
νου να λάμψει η αλήθεια; Πλείστες 
δικαιολογίες και προφάσεις προ-
βλήθηκαν, προκειμένου η εκδίκα-
ση της υπόθεσης να αναβάλλεται. 
Τέσσερα χρόνια είναι πάρα πολλά, 
καθότι όλοι οι κατηγορούμενοι, πέ-
ραν της ψυχολογικής αναστάτωσης, 
επιβαρύνονται και οικονομικά. 

Να σημειώσουμε ότι ακολού-
θησαν οι αλλαγές στα δικαστήρια 
και στη δικαστική εξουσία και όλοι 
ανέμεναν πως επιτέλους η υπό-
θεση αυτή θα προωθείτο. Άλλαξε 
ο δικαστής και ανέλαβε νέος, ο 
οποίος σίγουρα δεν ευθύνεται για 
την απαράδεκτη καθυστέρηση εκ-
δίκασης της υπόθεσης.

Το πρόβλημα φαίνεται να εντο-
πίζεται στη Νομική Υπηρεσία και 
στις υπεράριθμες και ανεξέλεγκτες 
εξουσίες που έχουν τόσον ο Γενι-

κός Εισαγγελέας, όσο και ο ΒΓΕ. 
Το γεγονός ότι προχωρούν κατά 

το δοκούν και χωρίς να δίνουν λογα-
ριασμό σε κανέναν στην αναστολή 
ποινικών διώξεων, ενώ άλλες πε-
ριπτώσεις στέλνονται για εκδίκαση 
και χρονίζουν, είναι ένα ζήτημα που 
οφείλει η πολιτεία να διορθώσει. 

Υποσχέσεις δόθηκαν από τον 
Πρόεδρο της Δημοκρατίας, αλλά 
οι προτεινόμενες αλλαγές προχω-
ρούν με ρυθμό χελώνας. 

Το μαρτύριο της σταγόνας 
Η απαράδεκτη καθυστέρηση 

απονομής της δικαιοσύνης είναι 
όπως το μαρτύριο της σταγόνας 
για τους κατηγορουμένους, που 
αναμένουν πότε θα τελειώσει ο 

Γολγοθάς τους για να αποτινάξουν 
από πάνω τους τις άδικες κατηγο-
ρίες εναντίον τους ή να δικαιώσουν 
τους επικριτές τους. 

Άπειρες φορές η οριστική κα-
τάληξη μιας δικαστικής υπόθεσης 
βρίσκει τους πρωταγωνιστές της 
ανήμπορους να παρακολουθήσουν 
τη δίκη και τη συνέχεια αναλαμ-
βάνουν οι απόγονοι. Δεν θα είναι 
ασφαλώς κοινοτοπία να αναφέρου-
με ότι η δικαιοσύνη αποτελεί τη 
βάση για τη δημοκρατία και, όταν η 
πρώτη δεν απονέμεται σωστά και 
στην ώρα της, υπονομεύει άμεσα τη 
δεύτερη. Την ίδια τη δημοκρατία. 

Οι πολίτες, δυστυχώς, αντιμετω-
πίζουν τη Δικαιοσύνη όχι ως τον 
χώρο εκκαθάρισης αντιδικιών ή 
ως καταφύγιο των αδικουμένων, 
αλλά ως έναν Γολγοθά, ορισμένες 
φορές χωρίς τέλος.

Η κατάσταση αυτή έχει ως πα-
ρεπόμενο να κλονίζεται η εμπιστο-
σύνη των πολιτών στη Δικαιοσύνη. 

Δεν γνωρίζουμε ποιες είναι 
οι μετρήσεις για την κατάσταση 
απονομής της Δικαιοσύνης στην 
Κύπρο. Στην Ελλάδα, πάντως, για 
την ολοκλήρωση μιας δικαστικής 
υπόθεσης απαιτούνται 1580 ημέ-
ρες κατά μέσον όρο (και δεν είναι 
τυχαία που βρίσκεται τελευταία στη 
λίστα), όταν αντίστοιχα απαιτούνται 
μόνο 564 ημέρες στη Βουλγαρία 
και 523 ημέρες στην Αλβανία! 

Η εκδίκαση της υπόθεσης των 
Συλλούρη, Τζιοβάννη και Αντωνίου 
καθυστερεί για πάνω από 1460 
μέρες και Θεός οίδεν πότε αυτοί 
οι άνθρωποι θα απαλλαγούν από 
αυτόν τον Γολγοθά της αναμονής. 

Πέραν των ευθυνών της νο-
μοθετικής εξουσίας, ευθύνες 
έχει και η εκτελεστική εξουσία, 
καθότι είναι υπόλογη προς τους 
πολίτες οι οποίοι την ανέδειξαν, 
την εμπιστεύτηκαν και αναμένουν 
να μην διαψεύσει τις προσδοκίες 
τους. Γιατί, όταν η δικαιοσύνη κα-
θυστερεί, αυτό σημαίνει αδιαφορία 
για τον πολίτη.

ΑΝΔΡΟΥΛΑ 
ΓΚΙΟΥΡΩΦ 

Το κράτος δικαίου 
και η καθυστέρηση απονομής 
της δικαιοσύνης
Κραυγαλέο παράδειγμα η περίπτωση της άγριας δολοφονίας 
του Θανάση Νικολάου, που οι σκοπιμότητες κάποιων 
τον ήθελαν να ενοχοποιείται ως αυτόχειρας 

Ωραία τα λόγια, ωραίοι και οι διθύραμβοι 
πως πάμε καλά, αλλά στην πράξη η κατά-

σταση χωλαίνει και υποφέρουν οι πολίτες, οι 
οποίοι θεωρούν τη δικαιοσύνη ως το έσχατο 

καταφύγιο για να βρουν το δίκαιό τους
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Ε
νώ βρισκόμαστε 
πλέον στην τελική 
ευθεία μέχρι τις 
εκλογές της Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης, 
ο ανεξάρτητος υπο-
ψήφιος για τη δη-

μαρχία του νέου ∆ήμου Λεμεσού, 
Χρίστος Μιχαηλίδης, μας παραθέτει 
τις ανησυχίες του για την πορεία 
της πόλης. Απευθύνεται σε όλο το 
εκλογικό σώμα, και ειδικότερα σε 
ψηφοφόρους που πρόσκεινται σε 
συγκεκριμένους πολιτικούς χώρους, 
με στόχο να τους προβληματίσει, 
αλλά και να τους προειδοποιήσει 
να «μην ψηφίσουν λάθος», αφού, 
αυτήν τη φορά, έχουν επιλογή ενός 
ανεξάρτητου υποψηφίου με γνωστές 
και τεκμηριωμένες γνώσεις και ικα-
νότητες, δίνοντάς τους, συνάμα, την 
επιλογή που ουσιαστικά επιζητούν 
και συζητούν.

Τι σας ανησυχεί περισσότερο, 
ποια είναι, δηλαδή, τα κυριό-
τερα προβλήματα της 
πόλης;

Μα η πόλη κατ’ αρ-
χήν χάνει τη φυσιογνω-
μία της, τον χαρακτήρα 
της, ως αποτέλεσμα μιας 
άναρχης πολεοδομικής 
ανάπτυξης, το κυκλοφο-
ριακό αφαιρεί 10% της 
ζωής μας, η καθαριότητα 
της πόλης υστερεί και η 
απουσία πρασίνου και 
χώρων στάθμευσης είναι 
εμφανής... Το στεγαστικό, 
που έχει γίνει μείζον κοι-
νωνικό πρόβλημα, οι πα-
ραμελημένες συνοικίες, 
το αίσθημα και επίπεδο 
ασφάλειας, η απουσία 
λόγου, ρόλου και συμ-
μετοχής του δημότη 
και, κυρίως, το ότι ευημερούν μια 
χούφτα άνθρωποι αντί το σύνολο 
των δημοτών. 

Ποιος ή τι φταίει;
Πρωταγωνιστές είναι οι δύο 

ανθυποψήφιοί μου, ο ένας 7,5 
χρόνια ∆ήμαρχος και ο άλλος 10 
χρόνια ∆ημοτικός Σύμβουλος. Οι 
δύο συναγωνίζονται ποιος φταίει 
περισσότερο: για τους πύργους και 
το πρόβλημα που δημιούργησαν, 
για το στεγαστικό, για την ανεπαρκή 
διατήρηση των σημείων αναφο-
ράς και διατηρητέων της πόλης, τις 

γκρίζες διαδικασίες και έγκριση 
αδειοδοτήσεων στον ∆ήμο, την 
αχαλίνωτη ανάπτυξη στο Καρ-
νάγιο, για το οποίο τηρείται σιγή 
ισχύος, για την άνευ προηγουμένως 
πόλωση και διχασμό της πόλης, 
τις υποδομές και ποιότητα ζωής 
στις συνοικίες, την εξάρτηση και 
επικράτηση της κομματοκρατίας 
και την εξυπηρέτηση οικονομικών 
συμφερόντων. 

Έχουν απομείνει μόνο 15 
μέρες μέχρι τις εκλογές. Πι-
στεύετε ότι οι δημότες έχουν 
ενημερωθεί επαρκώς και είναι 
σε θέση να οριστικοποιήσουν 
την επιλογή τους για τον ∆ή-
μαρχο Λεμεσού;

Κατά την άποψή μου, ο δημό-
της έχει ενημερωθεί, αλλά όχι σε 
ικανοποιητικό βαθμό για τις υπο-
ψηφιότητες, αφού άλλοι ξοδεύουν 
25 χιλιάδες, άλλοι 1 εκατομμύριο 
και άλλοι δαπάνες του ∆ημαρχείου 
για προβολή. ∆υστυχώς, όμως, 

για άλλη μια φορά, πολ-
λοί δημότες βρίσκονται 
έντεχνα μπροστά σε ένα 
αδιέξοδο δίλημμα, αυ-
τήν τη φορά μεταξύ του 
νυν ∆ημάρχου Νίκου 
Νικολαΐδη και του γνω-
στού αρχιτέκτονα Γιάννη 
Αρμεύτη. Χρησιμοποιώ 
τη λέξη «έντεχνα» για να 
καταδείξω τις προσπά-
θειες των παραδοσιακά 
μεγάλων κομμάτων να 
πείσουν μέσω διάφο-
ρων ενεργειών ότι αυτοί 
οι δύο υποψήφιοι είναι 
οι επικρατέστεροι και 
ότι οι δημότες θα πρέ-
πει να επιλέξουν μεταξύ 
αυτών των δύο. Αυτό 
όμως δεν ισχύει, γιατί 

τα δεδομένα έχουν αλλάξει και το 
βλέπουμε τόσο από τις έγκυρες 
δημοσκοπήσεις, όσο και από τις 
καθημερινές επαφές μας με τον 
κόσμο.

Καλώ τους συνδημότες μου 
Λεμεσιανούς να μην ψηφίσουν 
λάθος, έχουν επιλογή αυτήν τη 
φορά και η πόρτα μου είναι πά-
ντα ανοιχτή για να με γνωρίσουν 
και μαζί να βοηθήσουμε την πόλη 
μας να παραμείνει το «σπίτι» για 
τα παιδιά και τα εγγόνια μας και 
όχι να τα απομακρύνει, λόγω των 
όσων προανέφερα.

Γιατί πιστεύετε ότι το δίλημμα 
αυτό είναι αδιέξοδο;

Είναι αδιέξοδο το δίλημμα των 
δύο που στην ουσία αφορά μια επι-
λογή, για μια σειρά από λόγους. 
Ο ένας υποψήφιος (Νικολαΐδης) 
έχει δοκιμαστεί και κριθεί από τους 
δημότες. Για τον άλλον (Αρμεύτης), 
προκαλεί τρόμο μόνο και μόνο η 
ιδέα ότι ίσως εκλεγεί και δοκιμαστεί. 
Στην προεκλογική περίοδο μέχρι 
σήμερα έχουν επικριθεί έντονα και 
οι δύο ανθυποψήφιοί μου. Ο κύριος 
Νικολαΐδης έχει επικριθεί κυρίως 
για τη μετριότητα και ανεπάρκεια 
στο έργο του. Ο κύριος Αρμεύτης 
έχει επικριθεί κυρίως για θέματα 
σύγκρουσης συμφέροντος που ανα-
πόφευκτα θα προκύψουν, εάν εκλε-
γεί. Εύλογα, συνεπώς, διερωτάται ο 
δημότης, ποιανών τα συμφέροντα 
θα ιεραρχεί πιο ψηλά, εάν εκλεγεί, 
τα συμφέροντα των δημοτών ή των 
πελατών του; 

Επομένως, ο δημότης θα πρέ-
πει να προβληματιστεί σοβαρά και 
να ξεφύγει από αυτό το αδιέξοδο 
δίλημμα στο οποίο τον φέρνουν 
ουσιαστικά τα παραδοσιακά μεγάλα 
κόμματα με τις επιλογές τους. Η 
διέξοδος οδηγεί αναπόφευκτα μόνο 
στη δική μας ανεξάρτητη επιλογή, 
η οποία θέτει τη Λεμεσό μας πάνω 
από τα οποιαδήποτε κομματικά 
και οικονομικά συμφέροντα. 

Όμως κι εσάς σάς υποστηρί-
ζουν δύο κόμματα, οι Οικολόγοι 
και το Κόμμα για τα Ζώα. Τι 
έχετε να πείτε γι’ αυτό;

Ναι, με υποστηρίζουν τα δύο 
αυτά κόμματα και τους ευχαριστώ 
για την επιλογή τους. Όπως μπο-
ρούν πολύ εύκολα να αντιληφθούν 
οι δημότες, η απόφαση των δύο 
αυτών κομμάτων δεν ήταν προϊόν 
οποιασδήποτε συνδιαλλαγής και, 
ούτως ή άλλως, λήφθηκε αρκετά 
μετά την ανακοίνωση του ενδιαφέ-
ροντός μου για να είμαι υποψήφιος.

∆εν είμαι εναντίον των κομ-
μάτων, νοουμένου όμως ότι 
προτάσσουν το δημόσιο συμ-
φέρον πάνω από το κομματικό 
τους και οι αποφάσεις τους είναι 
ωφέλιμες για τον κόσμο. ∆έστε τι 
έγινε με αυτή την ασύστολη και 
προκλητική συνδιαλλαγή για την 
επιλογή υποψηφίων. Πρόταξη ήταν 
η ανταλλαγή και οι συνεργασίες, 
αντί της καταλληλότητας των υπο-
ψηφίων και το καλό της πόλης.

Γιατί θα πρέπει να προβλη-
ματιστεί ο δημότης γι’ αυτές τις 
συνεργασίες; Τα κόμματα δεν 
είναι τα κύτταρα και οι συντε-
λεστές της δημοκρατίας, όπως 
λέμε όλοι συχνά;

Αν ήμουνα στη θέση των φίλων 
και υποστηρικτών του ΑΚΕΛ, θα 
ένιωθα πολύ άβολα για το γεγονός 
ότι ο κύριος Αρμεύτης, ο εκλεκτός του 
κόμματός του, ήταν η πρώτη επιλογή 
της ηγεσίας του ∆ημοκρατικού Συνα-
γερμού και άλλων παραγόντων στα 
αρχικά στάδια επιλογής. 
Αν, από την άλλη, ήμουνα 
στη θέση των φίλων και 
υποστηρικτών του ∆ΗΣΥ, 
θα ένιωθα εξίσου άβολα 
γνωρίζοντας ότι ο κύριος 
Νικολαΐδης ήταν, τελικά, 
μια συμβιβαστική λύση 
ανάγκης. Αν πάλι βάλω 
τον εαυτό μου στη θέση 
των φίλων και υποστη-
ρικτών του ∆ΗΚΟ, θα 
ήμουν αρκετά προβλημα-
τισμένος για την απουσία 
διαδικασιών επιλογής και 
σε αυτό το κόμμα. Αλλά 
και για το γεγονός ότι ο κ. 
Αρμεύτης, μεταξύ άλλων, 
αποκαλούσε τους ∆ΗΚΟ-
ϊκούς ακραίους. 

Οι δημότες θα πρέπει να κατα-
νοήσουν ότι σε αυτές τις εκλογές 
υπάρχουν ΤΡΕΙΣ υποψηφιότητες, 
αλλά μόνο ∆ΥΟ επιλογές: 

(1) Οι επιλογές των εξαρτήσε-
ων από τα παραδοσιακά μεγάλα 
κόμματα (Νικολαΐδη και Αρμεύτη), 
που έχουν διαμοιράσει δημαρχίες 
και αντιδημαρχίες μεταξύ τους σε 
όλη την Κύπρο, με στόχο να διατη-
ρήσουν το υφιστάμενο πελατειακό 
τους σύστημα.

(2) Η μία πραγματικά ανε-
ξάρτητη επιλογή του Χρίστου 
Μιχαηλίδη, χωρίς βαρίδια και 
σύγκρουση συμφέροντος, με 

33 χρόνια εμπειρία στην ΤΑ, ο 
υποψήφιος που βάζει τη Λεμεσό 
πάνω από κομματικά, πολιτικά και 
οικονομικά συμφέροντα.

Εσείς έχετε προβληματιστεί, 
όμως, μήπως δεν έχετε πείσει 
τελικά ότι είστε ο πιο ικανός 
υποψήφιος; 

Τα μηνύματα που εισπράττω 
από την καθημερινή μου επαφή 
με τους δημότες είναι ακριβώς τα 
αντίθετα. Ο μόνος λόγος που ακόμη 

κάποιοι διστάζουν είναι 
ο φόβος της χαμένης ψή-
φου. Σε αυτόν τον φόβο 
επένδυσαν αρκετά και 
οι ανθυποψήφιοί μου, 
οι οποίοι εργαλειοποιούν 
δημοσκοπήσεις και άλλα 
μέσα για να πείσουν ότι η 
ψήφος στον Μιχαηλίδη 
είναι χαμένη ψήφος. 

Θέλω να τονίσω εμφα-
ντικά στους δημότες ότι 
δεν υπάρχει χαμένη ψή-
φος παρά μόνο χαμένες 
ευκαιρίες για πραγματική 
αλλαγή, μακριά από την 
κομματοκρατία και άλλα 
συμφέροντα. Η ψήφος 
που κερδίζει είναι αυτή 
που ρίχνεται, τελικά, στην 

κάλπη με το χέρι στην καρδιά και 
έχοντας ήσυχη τη συνείδησή μας ότι 
επιλέξαμε τον ικανότερο υποψήφιο. 
Αυτόν που βάζει πάνω απ’ όλα τη 
Λεμεσό μας, χωρίς να χρειαστεί να 
εξαργυρώσει ανταλλάγματα. Στο χέρι 
μας είναι η ανατροπή, οι δημότες 
έχουν τη δύναμη, το έχουν κάνει και 
στο παρελθόν σε άλλες περιπτώσεις 
και μπορούν και τώρα, λαμβάνο-
ντας σοβαρά υπόψη το μέλλον των 
παιδιών μας και της Λεμεσού που 
αγαπάμε. Το μεγάλο διακύβευμα 
δεν είναι αν θα εκλεγεί ο Χρίστος 
Μιχαηλίδης, αλλά ποια θα είναι η 
προοπτική της πόλης. 

«Θέλω να 
τονίσω εµφα-
ντικά στους 
δηµότες ότι 
δεν υπάρ-
χει χαµένη 

ψήφος παρά 
µόνο χαµένες 
ευκαιρίες για 
πραγµατική 
αλλαγή, µα-
κριά από την 
κοµµατοκρα-
τία και άλλα 

συµφέροντα»

«Πρωταγωνι-
στές είναι οι 
δύο ανθυπο-
ψήφιοί µου, 
ο ένας 7,5 
χρόνια ∆ή-

µαρχος και ο 
άλλος 10 χρό-
νια ∆ηµοτικός 
Σύµβουλος. Οι 
δύο συναγω-

νίζονται ποιος 
φταίει περισ-

σότερο…»

Χρίστος Μιχαηλίδης: 
«Ο Λεµεσιανός έχει 
επιλογή αυτήν τη φορά»
Ο ανεξάρτητος υποψήφιος για τη δηµαρχία του νέου ∆ήµου Λεµεσού 
παραθέτει στη «Σ» τις ανησυχίες του για την πορεία της πόλης 



Κ
άθε χρόνο στις 
21 Μαΐου γιορ-
τάζεται η Ευρω-
παϊκή Ημέρα του 
Δικτύου Natura 
2000. Πρόκειται 
για το μεγαλύτερο 

δίκτυο προστατευόμενων περιοχών 
στον κόσμο, το οποίο διασφαλίζει 
την προστασία των πιο πολύτιμων 
και απειλούμενων ειδών και οι-
κοτόπων της Ευρώπης.

Στη χώρα μας έχουν καθοριστεί 
πέραν των 60 περιοχών, συμπε-
ριλαμβανομένων θαλάσσιων και 
χερσαίων. Ορισμένες εξ αυτών 
είναι ο Ακάμας, το Κάβο Γκρέκο, 
το Δάσος της Πάφου, της Λεμεσού 
και του Μαχαιρά, η περιοχή της 
Αγίας Θέκλας, η λίμνη της Ορόκλι-
νης, ο ποταμός της Περιστερώνας 
και άλλες. Μεταξύ άλλων προστα-
τεύονται 21 θηλαστικά, 13 ερπετά, 
3 αμφίβια, 2 αρθρόποδα, 1 ψάρι 
και 18 ενδημικά φυτά. Η Κύπρος 
βρίσκεται ανάμεσα στις πρώτες χώ-
ρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης με 
το μεγαλύτερο ποσοστό περιοχών 
που εμπίπτουν στο δίκτυο, ωστόσο 
παρατηρείται μια καθυστέρηση στην 
υλοποίηση σχετικών διαταγμάτων 
για προστασία των περιοχών. 

«63 περιοχές συμπερι-
λαμβάνεται στο δίκτυο»

Για τη σημαντικότητα του δικτύ-
ου Natura 2000 μίλησε στη «Σ» η 
Υπουργός Γεωργίας, Μαρία Πανα-
γιώτου, η οποία αναφέρθηκε στις 
δράσεις που προωθεί η Κυβέρνηση 
για προστασία των περιοχών που 
συμπεριλαμβάνονται στο δίκτυο.

Αρχικά ανέφερε πως το 1992 
ιδρύθηκε από την Ευρωπαϊκή Ένωση 
το δίκτυο Natura 2000 με στόχο να 
προστατευτούν τα είδη χλωρίδας, 
πανίδας και σπάνιων οικοσυστημά-
των που απειλούνται. «Ως εκ τούτου, 
τόσο για την Κύπρο, όσο και για όλες 
τις χώρες, το δίκτυο αυτό είναι ένα 
σημαντικό νομικό εργαλείο, βασισμέ-
νο σε επιστημονικά δεδομένα, που 
διασφαλίζει την προστασία του περι-
βάλλοντος και της βιοποικιλότητας, 
αφού στοχεύει στην προστασία και 
διαχείριση των ευάλωτων ειδών και 
οικοτόπων, λαμβάνοντας υπόψη τις 
ιδιαιτερότητες και τα χαρακτηριστικά 
κάθε κράτους-μέλους». 

Εξήγησε ότι η Κύπρος είναι ανά-
μεσα στις χώρες της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης με το μεγαλύτερο ποσο-
στό περιοχών που εμπίπτουν στο 
δίκτυο, με το 75% της Κρατικής 
Δασικής Γης της να συμπεριλαμ-
βάνεται στο δίκτυο. «Πρόκειται για 
63 περιοχές που καλύπτουν μία 
έκταση 10,145 km2, και η οποία 
συμπεριλαμβάνει θαλάσσιες και 
χερσαίες περιοχές, στις οποίες φιλο-
ξενούνται, ανάμεσα σε άλλα, αρκετά 
ενδημικά είδη, δηλαδή είδη που 

απαντούν μόνο στην Κύπρο». 

«Προωθούμε αλλαγή 
νομοθεσίας» 

Ερωτηθείσα για τα μέτρα που 
λαμβάνει η Κυβέρνηση για την 
προστασία των εν λόγω περιοχών, 
απάντησε πως η Κύπρος, αν και έχει 
ένα μεγάλο ποσοστό περιοχών στο 
δίκτυο, δεν έχει ακόμα ολοκληρώ-
σει τα Διατάγματα Διαχείρισης και 
Προστασίας των περιοχών Natura. 

Συμπλήρωσε ότι «αυτό το κενό 
εντοπίστηκε στο Πρόγραμμα Δια-

κυβέρνησης και με την ανάληψη 
των καθηκόντων μου αυτό έχει 
τεθεί σε προτεραιότητα, με ορίζοντα 
ολοκλήρωσης το τέλος του 2025. 
Την ίδια στιγμή, προωθούμε, με 
οδηγίες μου, αλλαγή στη νομο-
θεσία, ώστε να διασφαλίζεται η 
προστασία και ακεραιότητα των 
περιοχών αυτών με συνεχή παρα-
κολούθηση, με έμφαση σε έργα 
που εμπίπτουν ή γειτνιάζουν σε 
περιοχές Natura να έχουν υπο-
χρεωτική παρακολούθηση από 
περιβαλλοντολόγο από μέρους 

του ιδιοκτήτη». 
Επεσήμανε ότι κατά τη διαδι-

κασία εξέτασης έργων ή σχεδίων 
που εμπίπτουν ή γειτνιάζουν ή 
επηρεάζουν περιοχές του δικτύου 
Natura 2000, οι επιπτώσεις των εν 
λόγω έργων αξιολογούνται δεόντως 
με τη διεξαγωγή μελέτης ειδικής 
οικολογικής αξιολόγησης, έτσι ώστε 
να γίνεται συγκεκριμένη εκτίμη-
ση των επιπτώσεων στα είδη και 
τους οικοτόπους προτεραιότητας 
της κάθε περιοχής, με σκοπό τη 
διαφύλαξή τους. 

Επιστολή Κομισιόν 
για ενδεχόμενες 
επιπτώσεις, λόγω έργων

Ερωτηθείσα για το γεγονός ότι 
η Κυπριακή Δημοκρατία παραπέ-
μπεται στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο, 
απάντησε πως η Κομισιόν απέστειλε 
αιτιολογημένη γνώμη στην Κύπρο, 
επειδή έργα τα οποία ενδέχεται 
να έχουν σημαντικές επιπτώσεις 
σε περιοχές Natura 2000, όπως 
απαιτείται από την οδηγία για τους 
οικότοπους (οδηγία 92/43/EΟΚ) και 
την προστασία της βιοποικιλότητας, 
δεν έτυχαν της δέουσας εκτίμησης. 

«Με πρωτοβουλία μου, για 
πρώτη φορά καταρτίστηκαν στο 
Υπουργείο Γεωργίας, διατμηματικές 
ομάδες εργασίας με συγκεκριμένα 
χρονοδιαγράμματα για ολοκλή-
ρωση του πλαισίου διαχείρισης 
και προστασίας των περιοχών 
του Δικτύου Natura 2000. Αυτό 
στοχεύει στην ολοκλήρωση του 
νομοθετικού πλαισίου που διέπει 
τις περιοχές Natura 2000 με την 
έκδοση Διαταγμάτων Προστασίας 
και Διαχείρισης, που είναι και το 
αντικείμενο της παράβασης».

Σημείωσε ότι το Τμήμα Πε-
ριβάλλοντος έχει κατακυρώσει 
διαγωνισμό για την ετοιμασία της 
εξαετούς Έκθεσης του άρθρου 17 
της Οδηγίας 92/43/ΕΟΚ, με την ολο-
κλήρωση της οποίας (τέλος 2025) 
θα καταρτιστούν οι ειδικοί στόχοι 
διατήρησης για κάθε περιοχή του 
Δικτύου Natura 2000, σύμφωνα 
με επικαιροποιημένα επιστημονικά 
δεδομένα που θα συλλεχθούν κατά 
τη διάρκεια εκτέλεσης της Σύμβασης.

«Προτεραιότητα του 
Υπουργείου η ολοκλήρω-
ση των διαταγμάτων»

Η κ. Παναγιώτου υπογράμμισε 
ότι σημαντικά βήματα προγραμ-
ματίζονται, έτσι ώστε να γίνεται 
ολοκληρωμένη εκτίμηση των 
περιβαλλοντικών επιπτώσεων 
έργων και δραστηριοτήτων που 
ενδεχομένως να επηρεάζουν την 
ακεραιότητα μιας περιοχής Natura 
με τη διεξαγωγή ειδικών οικολο-
γικών αξιολογήσεων και ιδιαίτερη 
έμφαση να δίνεται και στις συσ-
σωρευτικές επιπτώσεις για κάθε 
έργο και δραστηριότητα. 

Καταληκτικά ανέφερε ότι αποτε-
λεί προτεραιότητα για το Υπουργείο 
η ολοκλήρωση των διαταγμάτων 
διαχείρισης και προστασίας των 
περιοχών NATURA 2000, στο 
πλαίσιο συμμόρφωσης με την 
οδηγία για τους οικότοπους. «Έχει 
αρχίσει ήδη η διαδικασία έκδοσης 
27 διαταγμάτων για τις περιοχές 
Natura 2000, θέτοντας αυστηρά 
χρονοδιαγράμματα και καταρτίζο-
ντας ομάδες εργασίας ανά ομάδες 
περιοχών, με στόχο την ολοκλήρωσή 
τους περί τα τέλη του 2025. Μετά θα 
έχουν κλείσει οι εκκρεμότητες και 
το νομικό πλαίσιο διαχείρισης της 
κάθε περιοχής, το οποίο είναι και το 
ζητούμενο για μια ολοκληρωμένη 
και ορθολογιστική διαχείριση, ώστε 
να υπάρχει αντίκρισμα στην κήρυξη 
αυτών των περιοχών».

ΚΟΙΝΩΝΙΑ 16 26.05.2024

Natura το 75% 
της κρατικής 
δασικής γης

Μαρία Παναγιώτου: «Η Κύπρος, αν και έχει ένα 
μεγάλο ποσοστό περιοχών στο δίκτυο, δεν έχει 
ακόμα ολοκληρώσει τα Διατάγματα Διαχείρισης 

και Προστασίας των περιοχών Natura»

ΠΕΤΡΟΣ ΑΥΞΕΝΤΙΟΥ
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Χ
ωρίς επαρκή 
πτητικό στόλο 
παραμένει η Κύ-
προς ενόψει της 
κ α λ ο κ α ι ρ ι ν ή ς 
περιόδου, αφού 
οι πυρκαγιές θα 

αντιμετωπίζονται με δευτερεύοντα 
πτητικά μέχρι να καρποφορήσει 
η προκήρυξη προσφορών για την 
έλευση ενοικιαζόμενων μέσων. 

∆ιανύουμε ήδη την περίοδο 
υψηλού κινδύνου εκδήλωσης 
πυρκαγιών και τα προβλήματα 
παραμένουν. Όπως είναι σε θέση 
να γνωρίζει η «Σ», αυτήν τη στιγμή 
το Τμήμα ∆ασών έχει στη διάθεσή 
του μόνον ένα αεροπλάνο, καθώς 
το δεύτερο βρίσκεται ακόμη στη 
Βρετανία για επισκευή του κινη-
τήρα και, αν δεν προκύψει κάποιο 
άλλο ζήτημα, αναμένεται να επι-
στρέψει τον Ιούλιο. Σημειώνεται 
ότι, σε περίπτωση που χρειαστεί, 
επιστρατεύονται ως δευτερεύοντα 
πτητικά μέσα τα δύο ελικόπτερα της 
Αστυνομίας και τα δύο ελικόπτερα 
της Εθνικής Φρουράς. Οι Βρετα-
νικές Βάσεις μπορούν εξίσου να 
συνδράμουν με δύο ελικόπτερα. 

Επίσης, στο πλαίσιο συμφωνίας 
με την Ιορδανία, η Κύπρος μπορεί 
να υποστηριχθεί με δύο εναέρια 
μέσα σε περίπτωση που τα χρεια-
στεί. Σε ημέρες υψηλού κινδύνου 
ζητείται βοήθεια από την Ελλάδα, 
καθώς και από άλλες χώρες, στο 
πλαίσιο κάποιων συμφωνιών που 
υπάρχουν μεταξύ κρατών. Σήμε-
ρα υπάρχει μεγάλη εξάρτηση από 
εναέρια μέσα άλλων χωρών, όμως 
δεν μπορεί να αποτελεί λύση, αφού 
απαιτούνται τουλάχιστον δύο 24ωρα 
μέχρι να έρθουν στην Κύπρο και 
να ριχθούν στη μάχη. 

Γιατί µείναµε «γυµνοί» 
από πτητικά

Ανάμεσα στους λόγους που η 

Κύπρος παρέμεινε χωρίς επαρκή 
πτητικό στόλο είναι και η κόντρα 
που προέκυψε στο παρελθόν μετα-
ξύ Γενικού Ελεγκτή και Τμήματος 
∆ασών για το κόστος των ελικο-
πτέρων που ενοικίαζε η Κυπριακή 
∆ημοκρατία.

Τότε, ο Γενικός Ελεγκτής προ-
χώρησε σε τρεις καταγγελίες στην 
Ανεξάρτητη Αρχή κατά της ∆ια-
φθοράς για χειρισμό εκατομμυρίων 
ευρώ τα οποία αφορούσαν συμ-
βάσεις μίσθωσης ελικοπτέρων και 
αεροπλάνων, κάτι που αποδείχθηκε 
«αγκάθι» για τη δασοπυρόσβεση, 
αφού ακολούθησαν έλεγχοι και 
ποινικές ανακρίσεις στο Τμήμα 
∆ασών. Μετά τις κατηγορίες για το 
υψηλό κόστος των πτητικών μέσων, 
το Τμήμα ∆ασών αναγκάστηκε επί 
της ουσίας να μην ανανεώσει τη 
σύμβαση και να προχωρήσει στην 
προκήρυξη νέων προσφορών.

Οι πρώτες προσφορές για ενοι-
κίαση αεροσκαφών δεν κατέστη 
δυνατόν να κατακυρωθούν, λόγω 
διαφόρων προβλημάτων που 
παρουσιάστηκαν. Η κατασκευή 
των μέσων είναι ολιγοπώλιο και 
υπάρχει μεγάλη ζήτηση, με απο-
τέλεσμα να μην είναι τόσο εύκολο 
να προκύψει συμφωνία.

Η ∆ημοκρατία προχώρησε σε 
νέες προσφορές, που αξιολογούνται 
αυτήν τη στιγμή, για να ενισχύσει την 

πυροσβεστική της ομπρέλα. Αφορά 
τέσσερα πτητικά μέσα, ανάμεσά τους 
δύο αεροσκάφη από την Κομισιόν, 
που, αν τελεσφορήσουν οι προσπά-
θειες, η Κύπρος, από τα μέσα Ιουνίου 
μέχρι και τα μέσα Οκτωβρίου, θα 
τα έχει στη φαρέτρα της. 

Σε περίπτωση, ωστόσο, που 
τα χρειαστεί άλλο μέλος της ΕΕ 
μέσα σε αυτό το διάστημα, τότε 
τα αεροσκάφη ενδέχεται να με-
τακινηθούν για να συνδράμουν 
στην πυρόσβεση της χώρας που 
θα τα έχει ανάγκη. Σίγουρα θα 

είναι δύσκολο για την Κύπρο να 
βοηθήσει άλλες χώρες, καθώς 
ήδη είναι μειωμένος ο αριθμός 
των πτητικών μέσων που υπάρ-
χουν στη διάθεσή της, αλλά σίγουρα 
είναι μία πολιτική απόφαση που 
θα αξιολογηθεί όταν και εφόσον 
προκύψει τέτοια ανάγκη.

Σύμφωνα με πληροφορίες 
της «Σ», οι προσφορές που αξι-
ολογούνται για τέσσερα πτητικά 
βρίσκονται σε καλό δρόμο και 
αναμένεται να «κλειδώσουν», 
αν και οι τιμές ενοικίασης, λόγω 

ανάγκης της τελευταίας στιγμής, 
δεν αναμένεται να διαφέρουν και 
πολύ από τις προηγούμενες που 
θεωρήθηκαν υψηλού κόστους από 
τον Γενικό Ελεγκτή. 

Σημειώνεται πως, σύμφωνα με 
τον προγραμματισμό, η Κύπρος θα 
έπρεπε να έχει στην κατοχή της 
ακόμη δύο ιδιόκτητα πτητικά μέσα. 
Συνεπώς, η Κύπρος παραμένει χω-
ρίς εναέρια μέσα, ελπίζοντας ότι οι 
επόμενες προσφορές, έστω και την 
τελευταία στιγμή, θα είναι γόνιμες.

Υφίσταται το πρόβληµα 
υποστελέχωσης 

Ψάχνουν λύσεις για τo πρόβλημα 
υποστελέχωσης στην Πυροσβεστική. 
Εντός του Ιούνη αναμένεται η πρό-
σληψη 259 νέων πυροσβεστών, οι 
οποίοι, για να θεωρούνται ικανοί να 
συμβάλουν ουσιαστικά, θα πρέπει 
να περάσουν από τον τριετή κύκλο 
ακαδημαϊκών σχολών. Για να μπο-
ρούν να χρησιμοποιηθούν όσο το 
δυνατό νωρίτερα, η Πυροσβεστική 
εξετάζει την παραχώρηση ταχύρ-
ρυθμης εκπαίδευσης διάρκειας έξι 
εβδομάδων.

Με αυτόν τον τρόπο, τα νέα μέλη 
της Πυροσβεστικής, παρόλο που 
δεν θα έχουν ολοκληρωμένη εκ-
παίδευση, θα μπορούν να υποστη-
ρίζουν το μόνιμο προσωπικό που 
είναι ήδη στους σταθμούς και να 
ανταποκρίνονται σε θέματα που 
προκύπτουν, όπως διασώσεις, 
πυρκαγιές σε κτήρια και άλλα. 

Πέραν από τις νέες προσλή-
ψεις, στελεχώθηκαν παράλληλα 
και οι σταθμοί υπαίθρου και τα 
παρατηρητήρια, με εργαζόμενους 
που κάποτε συνοδεύονται και με 
μόνιμο προσωπικό. Ταυτόχρονα, 
συνεχίζονται και οι περιπολίες σε 
συνεργασία όλων των εμπλεκό-
μενων φορέων. 

Αξίζει να σημειωθεί ότι συνεχί-
ζονται οι εκστρατείες ενημέρωσης 
του κοινού, ήδη πραγματοποιή-
θηκαν συναντήσεις της Πυροσβε-
στικής με μέλη των κοινοτήτων, 
ώστε ο κόσμος να ενημερωθεί και 
να βρίσκεται σε εγρήγορση, για-
τί αναμένεται ένα πολύ δύσκολο 
καλοκαίρι.

Ανοχύρωτη 
απέναντι στην 
πύρινη απειλή 
η Κύπρος
Χρειάζεται οκτώ πρωτεύοντα 
πτητικά µέσα και διαθέτει µόνον ένα

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ
panagiotouc@sig-
malive.com

«Κλειδώνουν» οι προσφορές µε εξίσου υψη-
λές τιµές µε τις προηγούµενες που θεωρήθη-

καν υψηλού κόστους 
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Η
εβδομάδα 13 
με 19 Μαΐου 
είχε ορισθεί 
για το 2024 
ως Εβδομάδα 
Προστασίας των 
∆ασών μας με 

σκοπό να προβληθεί η ανάγκη για 
την προστασία τους από τη χει-
ρότερη απειλή, τις πυρκαγιές. Το 
πρόβλημα των δασικών πυρκαγιών 
είναι ένα δύσκολο και πολύπλοκο 
πρόβλημα το οποίο, πλέον, συνιστά 
και θέμα ασφάλειας. Σύμφωνα με 
την Εθνική Αξιολόγηση Κινδύνων 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας του 
2018, οι δασικές πυρκαγιές παρου-
σιάζουν τον υψηλότερο κίνδυνο, 
σε σύγκριση με τις άλλες φυσικές 
καταστροφές όπως τους σεισμούς, 
τις πλημμύρες και τη διάβρωση 
των ακτών. Τα τελευταία 25 χρόνια 
είχαμε 9 θανάτους, 83 τραυματι-
σμούς, καταστροφή 48 υποστα-
τικών καθώς και καταστροφή 14 
πυροσβεστικών οχημάτων και 21 
άλλων οχημάτων και μηχανημά-
των. Η οικονομική ζημιά από την 
απώλεια των δασικών εκτάσεων 
από μόνη της προκαλεί αίσθηση, 
αφού εκτιμάται ότι υπερβαίνει τα 
€50.000.000 τον χρόνο.

Η έκρηξη και η εξάπλωση των 
δασικών πυρκαγιών αναμένεται ότι 
θα συνεχίσει να χειροτερεύει για 
δύο κύριους λόγους: την εγκατάλει-
ψη της υπαίθρου και την κλιματική 
αλλαγή. Ένα δύσκολο και πολύ-
πλοκο πρόβλημα που χειροτερεύει 
και μόνο μ’ ένα ολοκληρωμένο 
σύστημα διαχείρισης μπορεί να 
αντιμετωπισθεί. Μάλιστα, πρέπει 
να υπάρχει συνεχής και εφ’ όλης 
της ύλης βελτίωση και των τριών 
πυλώνων του συστήματος: της 
πρόληψης, της ετοιμότητας και 
της κατάσβεσης. 

Τρόποι βελτίωσης 
Είναι γεγονός ότι τα τελευταία 

χρόνια έχει επιτελεστεί σημαντι-
κή πρόοδος, πλην όμως αυτά που 
απομένουν για να γίνουν είναι πιο 
πολλά από αυτά που έχουν γίνει. 
∆εν είναι μόνον εμείς που δεν προ-
ετοιμαζόμαστε όπως θα έπρεπε, 
φαίνεται πως το πρόβλημα είναι 
γενικότερο, τόσο στο ευρωπαϊκό, 
όσο και στο παγκόσμιο επίπεδο. 
Το βλέπουμε σε ειδικές εκθέσεις 
(Έκθεση «European Climate Risk 
Assessment» του Ευρωπαϊκού 
Οργανισμού Περιβάλλοντος που 
δημοσιεύθηκε στις 11 Μαρτίου, 
2024), δυστυχώς το βλέπουμε και 
στο πεδίο με τις μεγάλες καταστρο-
φικές πυρκαγιές. Βλέποντας να μη 
γίνονται αυτά που πρέπει για την 
αντιμετώπιση του προβλήματος, είχα 
πει και επαναλαμβάνω και τώρα 
πως «έρχονται χρόνια δύσκολα». 
Αφορμή γι’ αυτό το άρθρο μου απε-
τέλεσε το γεγονός ότι, αν και υπάρ-
χει σωρεία θεμάτων, τις συζητήσεις 
για τις δασικές πυρκαγιές πάντοτε 
μονοπωλούν τα πτητικά μέσα. ∆εν 
μπορεί να περνά απαρατήρητο το 
γεγονός ότι δεν υπάρχουν οδηγοί 
για τα νέα μηχανήματα που έχουν 
παραληφθεί, μεταξύ των οποίων και 
οι προωθητές γαιών, οι οποίοι είναι 
εξίσου σημαντικοί όπως τα πτητικά 
μέσα, ή ότι βρισκόμαστε στην περίο-
δο υψηλού κινδύνου και δεν έχουν 
ακόμη πληρωθεί οι κενές θέσεις 
των δασοπυροσβεστών. Βασιζόμε-

νος στις γνώσεις και εμπειρίες μου, 
παρουσιάζονται και/ή σχολιάζονται 
πιο κάτω τα σημεία στα οποία πρέπει 
να εστιαστεί η περαιτέρω βελτίωση 
του δικού μας συστήματος.

(α) ∆ιάθεση των απαραίτητων 
δυνάμεων και μέσων

Κάλυψη των ελλείψεων σε δα-
σικούς υπαλλήλους, οι οποίοι, 
χωρίς αμφιβολία, αποτελούν τον 
εγκέφαλο και την καρδιά του συ-
στήματος. ∆υστυχώς, η αναστολή 
του προγράμματος σπουδών του 
∆ιπλώματος της ∆ασοπονίας του 
∆ασικού Κολλεγίου και οι ατέρμονες 
συζητήσεις για την επαναπροσφορά 
του, για περισσότερο από πέντε χρό-
νια, οι οποίες καταλήγουν πάντοτε 
σε αδιέξοδο, προκαλούν τρόμο για 
κατάρρευση ολόκληρου του συστή-
ματος. Η απόφαση για την αναστολή 
λήφθηκε το 2015 και ήταν συνεπα-
κόλουθο της οικονομικής κρίσης και 
συγκεκριμένα για τον περιορισμό 
των προσλήψεων στη δημόσια υπη-
ρεσία. Άμεση, λοιπόν, απόφαση για 
άρση της αναστολής και προσφορά 
του εν λόγω προγράμματος, όπως 
προσφερόταν μέχρι το 2015, και 
μετά οι όποιες συζητήσεις για την 
προσαρμογή και/ή τροποποίηση 
του προγράμματος.

Αναβάθμιση του Τομέα Πυρο-
προστασίας του Τμήματος ∆ασών, 
έτσι ώστε ο Τομέας να αντανακλά 
το μέγεθος του προβλήματος που 
καλείται να διαχειριστεί.

Κάλυψη των ελλείψεων σε δα-

σοπυροσβέστες για στελέχωση 
των πυροσβεστικών οχημάτων 
και για συμπλήρωση των κενών 
του συστήματος.

Κάλυψη των ελλείψεων σε άλλο 
εξειδικευμένο προσωπικό, ειδι-
κότερα οδηγών, για να μην είναι 
σε αδράνεια τα νέα μηχανήματα 
που έχουν παραληφθεί.

Κάλυψη των ελλείψεων σε 
πυροσβεστικά οχήματα και άλλα 
μηχανήματα και οχήματα και ειδι-
κότερα πυροσβεστικών οχημάτων 
ταχείας επέμβασης.

(β) Ανάγκη για εφαρμογή στις 
περιοχές υπαίθρου ενός ολοκλη-
ρωμένου συστήματος διαχείρισης 
των πυρκαγιών, όμοιο με αυτό που 
εφαρμόζεται από το Τμήμα ∆ασών 
στη ζώνη ευθύνης του, καθώς και 
η ανάθεση της αρμοδιότητας στο 
Τμήμα ∆ασών. Την ευθύνη όμως 
για την προστασία των οικισμών, 
μεμονωμένων κατοικιών, υποστα-
τικών και υποδομών θα την έχει 
η Πυροσβεστική Υπηρεσία. 

(γ) Ανάγκη για διαχείριση της 
βλάστησης. Ενώ η βλάστηση είναι 
ο μόνος από τους τρεις μόνιμους 
παράγοντες που καθορίζουν τον 
κίνδυνο έκρηξης και επέκτασης 
των πυρκαγιών επί του οποίου 
δύναται να παρέμβει ο άνθρω-
πος, δεν έχουν γίνει όσα έπρεπε 
να γίνουν. Εφαρμογή των Σχεδίων 
∆ιαχείρισης της βλάστησης όπου 
μεταξύ άλλων περιλαμβάνονται:

Ενεργός διαχείριση των δα-

σών. Προς Θεού, όχι στο δόγμα 
της «παρθένας φύσης».

Ολοκλήρωση του Σχεδίου Απο-
τροπής Μεγάλων Καταστροφικών 
Πυρκαγιών.

Εφαρμογή των Σχεδίων Αποτρο-
πής Εισόδου των ∆ασικών Πυρ-
καγιών σε Κατοικημένες Περιοχές.

∆ιαχείριση της βλάστησης στις 
παρυφές των δασών είτε με γεωργι-
κές δραστηριότητες, είτε με βόσκηση.

Προσοχή στην αναδάσωση γεωρ-
γικών γαιών. Όχι στην αναδάσωση 
εγκαταλειμμένων γεωργικών γαιών 
που καίονται, αλλά επαναδραστη-
ριοποίηση της γεωργίας. 

(δ) ∆ιάταξη των δυνάμεων. ∆ι-
ασπορά των δυνάμεων, έτσι ώστε 
να υπάρχει έγκαιρη ανίχνευση και 
επέμβαση και κατά κανόνα ο μέ-
γιστος χρόνος της επέμβασης να 
είναι τα δέκα (10) λεπτά, με ικανο-
ποιητικό αριθμό δυνάμεων.

(ε) Έγκαιρη κινητοποίηση ικα-
νοποιητικού αριθμού δυνάμεων. 
Αξιολόγηση της πυρκαγιάς και 
κινητοποίηση ικανοποιητικού 
αριθμού δυνάμεων στον χρόνο 
μηδέν. «Αν μια πυρκαγιά έχει τη 
δυναμική να εξελιχθεί σε μεγάλη 
καταστροφική πυρκαγιά, μην πε-
ριμένεις, κινητοποίησε στον χρόνο 
μηδέν τόσες δυνάμεις, όσες απαι-
τούνται για την κατάσβεση μιας 
μεγάλης πυρκαγιάς». Η κινητο-
ποίηση των δυνάμεων στη βάση 
Σχεδίων. Πάντοτε παραμένει μια 
ελάχιστη δύναμη στη βάση ενός 
Σχεδίου η οποία δεν κινητοποιεί-
ται επ’ ουδενί λόγω. Η αρχή αυτή 
αποτελεί «Νόμο» και δεν πρέπει 
να υπάρχει «παράβαση».

(στ) Ναι στην αεροπυρόσβεση, 
όμως τα πτητικά μέσα δεν είναι 
πανάκεια. Τα πτητικά μέσα δεν 
μπορούν να κατασβήσουν από 
μόνα τους μια πυρκαγιά - σε μια 
μεγάλη πυρκαγιά, μπορεί και να 
μην μπορούν να επιχειρήσουν. Τα 
πτητικά μέσα είναι αποτελεσματικά 
στο αρχικό στάδιο. Ορθός ο στρατη-
γικός στόχος για δέκα πρωτεύοντα 
μικρά πτητικά μέσα (οκτώ αεροπλάνα 
και δύο ελικόπτερα, έξι ιδιόκτητα 
και τέσσερα με μίσθωση), σε πρώ-

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ 
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΥ*

Οι πυρκαγιές που βιώνουµε σήµερα δεν είναι οι πυρκαγιές που είχαµε,
δεν είναι οι πυρκαγιές που ξέραµε. Έχουν αλλάξει και αλλάζουν συνεχώς… 

Το πρόβληµα των δασικών 
πυρκαγιών και η αντιµετώπισή τους 
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 Η οικονοµι-
κή ζηµιά από 
την απώλεια 
των δασικών 

εκτάσεων 
από µόνη 

της προκα-
λεί αίσθηση, 

αφού εκτιµά-
ται ότι υπερ-

βαίνει τα 
€50.000.000 

τον χρόνο 
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τη φάση, διασκορπισμένα, για να 
υπάρχει έγκαιρη επέμβαση στο αρ-
χικό στάδιο. Φαίνεται ότι, ενώ όλοι 
μιλούμε ότι πρέπει να επενδύουμε 
περισσότερο στην πρόληψη, το σύ-
στημα επενδύει περισσότερο στην 
αεροπυρόσβεση και την καταστολή.

(ζ) Η απόφαση για μεταφορά της 
αεροπυρόσβεσης από το Τμήμα 
Δασών στην Εθνική Φρουρά δεν 
είναι ορθή. Η εν λόγω θέση έχει 
τεκμηριωθεί πλήρως με σχετικό 
Σημείωμα και δεν είναι του πα-
ρόντος η ανάπτυξή της. Κατά την 
ταπεινή μου άποψη, αρκεί να λεχθεί 
ότι, η εν λόγω απόφαση, λήφθηκε 
όχι μόνο χωρίς μελέτη, αλλά χωρίς 
καν να εξηγείται το σκεπτικό.

(η) Έχοντας υπόψη ότι δεν έχει 
ληφθεί οποιαδήποτε απόφαση για 
βελτίωση του καθεστώτος λειτουργί-
ας της Μονάδας Πτητικών Μέσων, 
λόγω των σοβαρών κινδύνων που 
εγκυμονούν στην ασφάλεια των πτη-
τικών επιχειρήσεων, η λειτουργία της 
Μονάδας πρέπει άμεσα να ανασταλεί. 

(θ) Αξιοποίηση τεχνολογίας, 
κατά κανόνα συμπληρωματικά του 
υφιστάμενου συστήματος, όπως 
Αυτόματα Συστήματα Ανίχνευσης 
Πυρκαγιών, Μη Επανδρωμένα 
αεροσκάφη, Τηλεπικοινωνιακά 
Συστήματα, κ.λπ., για έγκαιρη 
ανίχνευση, μεταφορά εικόνας 
και εντοπισμό των δραστών που 
θέτουν σκόπιμα πυρκαγιές.

(ι) Σχέδια Διαχείρισης Κρίσεων. 
Οι κρίσεις δεν μπορούν να αντιμε-

τωπιστούν μόνο από έναν Φορέα, 
είναι απαραίτητη η εμπλοκή όχι μόνο 
όλων των αρμοδίων Φορέων, αλλά 
του συνόλου της Πολιτείας, γι’ αυτό 
και χαρακτηρίζονται και κρίσεις. Είναι 
τα Σχέδια Διαχείρισης Κρίσεων που 
θα διασφαλίσουν τον συντονισμό και 
την αποτελεσματικότητα και όχι η 
δημιουργία συντονιστικού φορέα. 

(ια) Ολοκλήρωση της ετοιμασίας 
(καταγραφής) του Πλαισίου (Εγχει-
ριδίου) Διαχείρισης των Δασικών 
Πυρκαγιών με συμπλήρωση των 
κενών που παρουσιάζονται σήμερα, 
όπως η καταγραφή της γενικής 
πολιτικής και των αρχών διαχεί-
ρισης των δασικών πυρκαγιών, 
καθώς και η καταγραφή κατευθυ-
ντηρίων γραμμών για τις μεθόδους 

και πρακτικές των επιχειρήσεων 
κατάσβεσης των πυρκαγιών.

(ιβ) Στο πλαίσιο βελτίωσης της εκ-
παίδευσης απαιτείται η ανάπτυξη ενός 
πλήρους συστήματος εκπαίδευσης 
όπου θα καθορίζονται όλες οι θέσεις 
εργασίας του συστήματος διαχείρισης 
της κατάσβεσης των πυρκαγιών, τα 
προσόντα και η εκπαίδευση για κάθε 
θέση εργασίας η οποία απαραιτήτως 
να είναι πιστοποιημένη.

(ιγ) Αντιμετώπιση του μεγάλου 
αριθμού των εκ προθέσεως πυρκα-
γιών οι οποίες αγγίζουν σχεδόν το 
40% και συνιστούν ένα από τα μεγα-
λύτερα προβλήματα, αφού, όσο και 
να επενδύσουμε στην πρόληψη, δεν 
θα επιτευχθούν τα επιθυμητά αποτε-
λέσματα. Όνειρό μου η εγκατάσταση 

ενός συστήματος ικανού για λειτουργία 
24/7/365. Εκτιμώ ότι, σύντομα, θα 
υπάρχει μια τέτοια δυνατότητα είτε με 
αεροπλάνο κατάλληλα εξοπλισμένο, 
είτε με μη επανδρωμένα αεροσκάφη, 
είτε με δορυφόρο.

(ιδ) Ανάγκη να αποδοθεί ακόμη 
μεγαλύτερη σημασία στη διερεύ-
νηση των αιτιών. Να εργαζόμαστε 
στη διερεύνηση των αιτιών, με τον 
ίδιο ζήλο όπως με την κατάσβεση. 
Θα βοηθήσει τα μέγιστα.

(ιε) Η ανάγκη για διεθνή συνερ-
γασία ολοένα και θα είναι μεγαλύ-
τερη. Για να είναι αποτελεσματική, 
είναι απαραίτητο να καθοριστεί 
μέγιστος χρόνος ανάπτυξης της 
βοήθειας, ο οποίος πρέπει να είναι 
όσο το δυνατό πιο μικρός.

«Έρχονται χρόνια 
δύσκολα» 

Καταληκτικό σχόλιο. Εν συ-
ντομία και με πιο απλά λόγια, οι 
πυρκαγιές που βιώνουμε σήμε-
ρα δεν είναι οι πυρκαγιές που 
είχαμε, δεν είναι οι πυρκαγιές 
που ξέραμε. Έχουν αλλάξει και 
αλλάζουν συνεχώς. Αν αφεθούν 
τα πράγματα ως έχουν, να γνω-
ρίζουμε ότι, στο πέρασμα των 
χρόνων, θα υπάρξουν ευνοϊκές 
συνθήκες που στην περίπτωση 
που ξεσπάσει πυρκαγιά και δεν 
κατασβηστεί στο πολύ αρχικό της 
στάδιο, η βιαιότητα του φαινομένου 
θα είναι τόσο έντονη, που καμιά 
δύναμη δεν θα μπορεί να τη 
σταματήσει, γιατί εκατομμύρια 
τόνοι ξηρών κλαδιών, βελονών, 
ρητινών και αιθέριων ελαίων θα 
δίνουν τόση τροφή στις φλόγες 
και τέτοια ταχύτητα, που όλες οι 
ανθρώπινες δυνάμεις και όλα 
τα δασοπυροσβεστικά μέσα να 
συγκεντρωθούν επί τόπου, δεν 
θα μπορέσουν να προσφέρουν 
τίποτε. Ακριβώς όπως συμβαίνει 
με μια έκρηξη εκρηκτικών. Θα 
έχουμε πυρκαγιές χειρότερες 
της πυρκαγιάς του Αρακαπά το 
2021. Αυτή είναι η χειροτέρευση 
του προβλήματος και από εδώ 
έχει εξαχθεί και το συμπέρασμα 
ότι «έρχονται χρόνια δύσκολα». 
Ανάγκη, λοιπόν, για αποφάσεις 
σήμερα. 

*Τέως Διευθυντής Τμήματος Δασών 

Τα τελευ-
ταία 25 χρό-

νια είχαμε 
9 θανάτους, 

83 τραυματι-
σμούς, κατα-

στροφή 48 
υποστατικών 

καθώς και κα-
ταστροφή 14 
πυροσβεστι-

κών οχημάτων 
και 21 άλλων 
οχημάτων και 
μηχανημάτων
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Ως Υφυπουργείο 
προωθούμε την 

επιχειρηματικότη-
τα, με δράσεις που 

ευελπιστούμε ότι 
θα είναι ωφέλιμες 

για τον τουρισμό 

Η
κοινωνία συνεχώς 
εξελίσσεται και 
μαζί της αλλά-
ζουν και οι ανά-
γκες των τουρι-
στών, οι οποίοι 
κάνουν στροφή 

σε πιο εναλλακτικά είδη τουρισμού 
που είναι πιο κοντά στη φύση, στο 
φαγητό, στον αθλητισμό και στην 
περιπέτεια. Και αυτό δεν αποτελεί 
μόνο είδηση, αλλά και πρόταση 
για όσους επιθυμούν να επενδύ-
σουν στην τουριστική βιομηχανία 
του τόπου, όπως παροτρύνει και 
ο ίδιος ο Υφυπουργός Τουρισμού, 
Κώστας Κουμής, σε συνέντευξη 
που παραχωρεί στη «Σ». Σύμφω-
να με τον κ. Κουμή, οι χώρες της 
Μέσης Ανατολής, καθώς και οι 
ασιατικές χώρες, αξίζουν ιδιαίτερης 
προσοχής και είναι γι’ αυτόν τον 
λόγο που συζητούνται νέες δρά-
σεις προώθησης του κυπριακού 
τουριστικού προϊόντος. Ωστόσο, 
παρά τις αυξητικές αφίξεις από 
την Πολωνία, το ενδιαφέρον των 
Γάλλων για το κυπριακό κρασί, οι 
διεθνείς γεωπολιτικές και οικονο-
μικές εξελίξεις δεν θα μπορούσαν 
να αφήσουν ανεπηρέαστο και τον 
τουρισμό στη χώρα μας. 

Η Κύπρος βρίσκεται λίγα μό-
λις μίλια από το Ισραήλ, το οποίο 
βρίσκεται σε συνεχείς πολεμι-
κές συγκρούσεις με τη Γάζα. Τα 
τελευταία χρόνια ο Ισραηλινός 
τουρίστας ήταν από τους πιο 
τακτικούς και ξόδευε αρκετά 
χρήματα στις διακοπές του ανά 
ημέρα στην Κύπρο. Μετά τις 
κυρώσεις στη Ρωσία, λόγω της 
εισβολής της στην Ουκρανία, 
επίσης μιας μεγάλης αγοράς 
για την Κύπρο και την κρίση 
στο Ισραήλ, ποιες είναι οι νέες 
αντίστοιχα μεγάλες αγορές που 
κερδίζει φέτος η Κύπρος; 

Καταρχάς να ευχηθούμε να 
σταματήσουν οι πολεμικές συ-
γκρούσεις στην περιοχή το συντο-
μότερο και να μη χαθούν άλλες 
ανθρώπινες ζωές.

Παρά τις συνεχείς προκλήσεις 

στον τουρισμό, προσωπικά αισθά-
νομαι αρκετά ικανοποιημένος με 
τα μέχρι στιγμής αποτελέσματα και 
είμαι αισιόδοξος για την τελική 
έκβαση του έτους. 

Δεδομένου πως δεν θα έχουμε 
άλλη αρνητική εξέλιξη, λοιπόν, δι-
καιούμαστε να είμαστε αισιόδοξοι 
για μια επίδοση αντίστοιχη με την 
περσινή, που συγκαταλέγεται στις 
κορυφαίες επιδόσεις του τουρι-
σμού της χώρας μας σε αφίξεις, 
και που την ίδια στιγμή αποτελεί 
την καλύτερη επίδοση όλων των 
εποχών όσον αφορά τα έσοδα.

Σε σχέση με τις αγορές θα έλεγα 
ότι διαφαίνεται πως η αγορά της 
Πολωνίας εδραιώνεται ως μια με-
γάλη και βαρυσήμαντη αγορά για 
τον τουρισμό της χώρας μας. Οι 
αγορές του Ηνωμένου Βασιλεί-
ου και της Γερμανίας, όπως και 
των βορείων χωρών, αναμένεται 
να κυμανθούν περίπου στα ίδια 
περσινά επίπεδα.

Επί τη ευκαιρία, θα ήθελα να 
τονίσω ότι συχνά μιλάμε για την 
ανάγκη διείσδυσης σε νέες αγορές, 
παραβλέποντας πόσο σημαντική 
και επωφελής είναι η ενδυνάμωση 
μιας υφιστάμενης αγοράς. Αυτό 
είναι εξίσου σημαντικό, αν όχι 
πιο ωφέλιμο για την τουριστική 
οικονομία, καθώς μόνον έτσι δι-
ασφαλίζεται η ανθεκτικότητα σε 
αυτόν τον ευαίσθητο τομέα. Ένα 
παράδειγμα είναι η βρετανική αγο-
ρά, η οποία, παρά τις αναταράξεις 
και την αρνητική δημοσιότητα από 
τη γεωπολιτική αστάθεια, συνεχίζει 
να βρίσκεται στην πρώτη θέση και 
να συμβάλλει σημαντικά στην του-
ριστική οικονομία της χώρας μας. 

Έπειτα από το πρόσφατο 
ταξίδι σας στο Ντουμπάι, πώς 
βαίνουν οι κρατήσεις από τις 
χώρες της Μέσης Ανατολής, στις 
οποίες υπάρχουν και πτήσεις 
από και προς την Κύπρο; 

Οι χώρες της Μέσης Ανατολής 
αποτελούν μία εξαιρετικά ενδια-
φέρουσα αγορά για τη χώρα μας, 
η οποία παραμένει σταθερά σε 
ανοδική πορεία. 

Πέρυσι, σημειώθηκε άνοδος 
14% στις αφίξεις από τα Ηνωμέ-
να Αραβικά Εμιράτα, και είμαστε 
αισιόδοξοι ότι θα παρατηρηθεί και 
φέτος μια αξιοπρόσεκτη αύξηση.

Κατά τη διάρκεια των επαφών 
μας, εκείνο που πρωτίστως εξε-
τάσαμε ήταν η προοπτική του 
επόμενου έτους ή καλύτερα των 
επόμενων ετών. Οι χώρες της 
Μέσης Ανατολής, καθώς και οι 
ασιατικές χώρες, αξίζουν ιδιαίτερης 
προσοχής. Συζητήσαμε το ενδεχό-
μενο νέων δράσεων προώθησης 
και είμαστε σε καλό δρόμο για την 
υλοποίησή τους.

Στο πλαίσιο της έκθεσης πραγ-
ματοποιήθηκαν σημαντικές συνα-
ντήσεις με ταξιδιωτικούς πράκτορες 

και αεροπορικές εταιρείες, με στόχο 
την αύξηση των τουριστικών ροών 
από τα ΗΑΕ και άλλες χώρες της 
Μέσης Ανατολής, καθώς και την 
ενίσχυση της αεροπορικής σύν-
δεσης της χώρας μας με νέους 
και υφιστάμενους προορισμούς. 
Συγκεκριμένα, έγιναν συναντήσεις 
με υψηλόβαθμα στελέχη των αερο-
πορικών εταιρειών Jazeera, Gulf 
Air και Air India.

Μετά και την απευθείας 
πτήση από Λάρνακα προς 
Παρίσι, πραγματοποιήσατε 
επαγγελματικά ταξίδια στη 
Γαλλία, ενώ προωθούμε στη 
χώρα και το κυπριακό κρασί. 
Τι να περιμένουμε από αυτές 
τις επαφές; Δίνετε έμφαση σε 
κάποιο είδος τουρισμού, όπως, 
για παράδειγμα, στον οινοτου-

ρισμό, ή κάπου αλλού;
Η γαλλική αγορά είναι μια με-

γάλη και αξιοπρόσεκτη αγορά που 
άργησε να αναπτυχθεί στη χώρα 
μας, για μία σειρά από λόγους. Εί-
ναι σημαντικό να συνεχίσουμε να 
επενδύουμε σε αυτήν τη μεγάλη 
αγορά.

Πέραν από τις συμμετοχές στις 
εκθέσεις της συγκεκριμένης αγο-
ράς, διοργανώνουμε μια σημαντι-
κή εκδήλωση οινογαστρονομίας 
στην πόλη Dijon της Γαλλίας, η 
οποία θα αναδείξει τα μοναδικά 
μας κρασιά και τη γαστρονομία 
μας. Η εκδήλωση διοργανώνεται 
με αφορμή την ανακήρυξη του 
τρέχοντος έτους, ως έτους Κου-
μανταρίας, με πρωτοβουλία του 
Υφυπουργείου Τουρισμού.

Η γαλλική αγορά έλκεται από 
τον πολιτιστικό τουρισμό, τον οι-
νοτουρισμό, τη φυσική ομορφιά 
καθώς και τις δραστηριότητες 
στη φύση, όπως, για παράδειγ-
μα, την περιδιάβαση στη φύση. 
Είναι σημαντικό να αναλύουμε το 
προφίλ της κάθε αγοράς. Στους 
Γάλλους αρέσουν οι εξορμήσεις 
στην ύπαιθρο και στους αμπελώ-
νες. Επομένως, δίνουμε έμφαση 
στον οινοτουρισμό, αλλά και στους 
άλλους τομείς που ενδιαφέρουν 
τους Γάλλους ταξιδιώτες. 

Από αυτού του είδους την προ-
βολή, αναμένουμε και προσδοκού-
με να αυξηθεί το ενδιαφέρον των 
Γάλλων για την Κύπρο, ενισχύοντας 
έτσι την παρουσία της γαλλικής 
αγοράς στη χώρα μας. 

Σε πρόσφατη δήλωσή σας, 
αναφέρατε ότι οι ταξιδιώτες πλέ-
ον στρέφονται σε προορισμούς 

που εστιάζουν στην πράσινη 
ανάπτυξη. Ποια είναι η θέση της 
Κύπρου ανάμεσα σε αυτούς τους 
«πράσινους» προορισμούς και 
τι θα μπορούσαν να κάνουν οι 
τουριστικές επιχειρήσεις (π.χ. 
τα ξενοδοχεία) για να γίνουν πιο 
οικολογικές; Δίνονται κίνητρα 
από την Κυβέρνηση γι’ αυτόν 
τον σκοπό;

Η Κύπρος επιδιώκει να εδραιω-
θεί ως ένας βιώσιμος τουριστικός 
προορισμός, που σέβεται τόσο τους 
επισκέπτες του, όσο και τους πό-
ρους, φυσικούς και ανθρώπινους. 
Αυτή η κατεύθυνση είναι ξεκά-
θαρη και αποτελεί βασικό στόχο 
του τουριστικού τομέα της χώρας.

Ως κυβέρνηση, είναι γνωστόν 
ότι εφαρμόζουμε ένα πρόγραμ-
μα που εστιάζει στον άνθρωπο, 
και έχουμε θέσει πολύ ψηλά στις 
προτεραιότητές μας την προστασία 
του περιβάλλοντος, με ξεκάθαρη 
κατεύθυνση προς την πράσινη 
μετάβαση. Αυτές οι προσεγγίσεις 
υιοθετούνται και από το Υφυπουρ-
γείο Τουρισμού. Οι δράσεις μας 
στοχεύουν στην αειφόρο τουριστική 
ανάπτυξη, την ψηφιακή μετάβαση, 
την εκπαίδευση, επανεκπαίδευση 
και αναβάθμιση δεξιοτήτων του 
ανθρώπινου δυναμικού. Μέσα από 
διάφορα σχέδια επιχορηγήσεων, 
σήματα ποιότητας, δράσεις προβο-
λής, εκπαιδευτικά προγράμματα 
και θεματικές εκδηλώσεις, επιδι-
ώκουμε να συμβάλουμε και εμείς, 
ως Υφυπουργείο Τουρισμού, προς 
αυτή την κατεύθυνση. 

Ήδη, στην Κύπρο, ένας σημα-
ντικός αριθμός ξενοδοχειακών 
επιχειρήσεων, προβαίνει σε δι-
άφορες περιβαλλοντικές δράσεις, με 

Κώστας Κουμής: 
Σημασία έχει ο τουρισμός 
μας να αποκτήσει 
ανθεκτικότητα 
Η επένδυση στον αγροτουρισμό, τη γαστρονομία, 
τον αθλητικό τουρισμό ή τον τουρισμό περιπέτειας 
αξίζει προσοχής, όπως αναφέρει στη «Σ» 
ο Υφυπουργός Τουρισμού



αποτέλεσμα να έχουν στην κατοχή 
τους και αρκετές πιστοποιήσεις 
που σχετίζονται με την προστασία 
του περιβάλλοντος. 

Στα σχέδια κινήτρων του 
Υφυπουργείου Τουρισμού συ-
μπεριλαμβάνονται ενότητες που 
καταπιάνονται με περιβαλλοντικές 
δράσεις, όπως είναι η ενεργεια-
κή αναβάθμιση των τουριστικών 
επιχειρήσεων, η υιοθέτηση συ-
στημάτων ανακύκλωσης, δράσεις 
που σχετίζονται με τον ψηφιακό 
μετασχηματισμό κ.ά. Γενικότερα, 
σε όλα πλέον τα σχέδια που εξαγ-
γέλλουμε, συμπεριλαμβάνονται 
δράσεις που σχετίζονται με την 
πράσινη μετάβαση και τον ψηφιακό 
μετασχηματισμό.

Επενδύσαμε, επίσης, στην ενη-
μέρωση των τουριστικών επιχει-
ρήσεων. Διοργανώσαμε σχετικό 
συνέδριο το οποίο τελούσε υπό 
την αιγίδα του Προέδρου της 
Δημοκρατίας και πλέον προε-
τοιμαζόμαστε για το δεύτερο, το 
οποίο σκοπό θα έχει τη διάδοση 
επιτυχημένων πρακτικών που ήδη 
υιοθετούνται σε τοπικό, αλλά και 
σε παγκόσμιο επίπεδο. 

Είναι σημαντικό όλοι οι ενα-
σχολούμενοι με την τουριστική 
βιομηχανία, να αντιληφθούν ότι 
η κλιματική αλλαγή είναι εδώ 
και μας απειλεί, δεν είναι κάτι 
που ανήκει στο απώτερο μέλλον. 

Ο τομέας του τουρισμού 
είναι ο πνεύμονας της κυπρι-
ακής οικονομίας. Σύντομα 
αναμένεται να ανακοινωθούν 
νέα ευρωπαϊκά προγράμματα 
για τη νεανική και τη γυναι-
κεία επιχειρηματικότητα. Ποια 
είδη τουρισμού παρατηρείτε 
ότι έχουν μεγαλύτερη ζήτηση 
από τους τουρίστες που μας επι-
σκέπτονται, ώστε να επενδύσει 
κάποιος νέος ή υφιστάμενος 
επιχειρηματίας; 

Μετά την πανδημία, έχει παρα-
τηρηθεί αυξημένο ενδιαφέρον από 
τους επισκέπτες προς τον τουρισμό 
υπαίθρου, τον αγροτουρισμό, τη 
γαστρονομία, τον αθλητικό τουρι-
σμό και τον τουρισμό περιπέτειας. 

Οι επισκέπτες αναζητούν επαφή 
με τη φύση και αυθεντικές εμπειρί-
ες, κάτι που ο τουρισμός υπαίθρου 
μπορεί να προσφέρει σε αφθονία. 

Η ανάπτυξη δραστηριοτήτων που 
συνδέονται με τη φύση, την τοπι-
κή παραγωγή και τις αυθεντικές 
εμπειρίες μπορεί να προσελκύσει 
περισσότερους τουρίστες και να 
ενισχύσει περαιτέρω την τουριστική 
οικονομία της χώρας μας.

Επομένως, η επένδυση στον 
τουρισμό υπαίθρου ή τον αγρο-
τουρισμό, την τοπική γαστρονο-

μία, τον αθλητικό τουρισμό ή τον 
τουρισμό περιπέτειας θα έλεγα ότι 
αξίζει προσοχής. 

Θα ήθελα να τονίσω ότι, σχετικά 
πρόσφατα, προκηρύξαμε σχέδιο 
κινήτρων για τις ορεινές περιοχές, 
τις περιοχές της υπαίθρου και τις 
ακριτικές περιοχές, το οποίο απευ-
θύνεται τόσο σε τοπικές Αρχές, 

όσο και σε ιδιώτες, και παρέχει 
μάλιστα επιχορηγήσεις σε ιδιώτες 
μέχρι και του ποσού των 300.000 
ευρώ για την ανάπτυξη βιωματικών 
εμπειριών στις προαναφερόμενες 
περιοχές. 

Άρα, προωθούμε και εμείς ως 
Υφυπουργείο την επιχειρηματι-
κότητα, με δράσεις που την ίδια 
στιγμή ευελπιστούμε ότι θα είναι 
ωφέλιμες για τον τουρισμό. 

Ένα από τα διαχρονικά προ-
βλήματα του τουριστικού τομέα 
είναι η εύρεση προσωπικού, 
λόγω της εποχικότητας, των 
χαμηλών απολαβών και των 
συνθηκών εργασίας. Οι ντόπιοι 
δεν ενδιαφέρονται να εργαστούν 
με αυτούς τους όρους, ενώ οι 
ξένοι, κυρίως από τρίτες χώρες, 
χρειάζονται μεγαλύτερη εκπαί-
δευση για να προσαρμοστούν 
στις ανάγκες του κλάδου. Πώς 
σκοπεύετε να συμβάλετε στην 
προσέλκυση κατάλληλου και 
εξειδικευμένου εργατικού 
δυναμικού; 

Για να αντιμετωπίσουμε αυτές 
τις προκλήσεις και να προσελκύει 

ο κλάδος κατάλληλο και εξειδι-
κευμένο προσωπικό, εστιάζουμε 
στην αναβάθμιση των γνώσεων 
και δεξιοτήτων των εργαζομένων. 
Υπάρχουν πολλά διαθέσιμα προ-
γράμματα κατάρτισης, τόσο από 
την ΑνΑΔ, όσο και από άλλους 
φορείς. Επίσης, το Υφυπουργείο 
Τουρισμού προετοιμάζει κάθε 
χρόνο μια σειρά εκπαιδευτικών 
σεμιναρίων για τους ενδιαφερο-
μένους.

Επιπλέον, βρισκόμαστε σε 
συνεννόηση με το Υπουργείο 
Παιδείας για την ενδυνάμωση 
των δράσεων που αφορούν την 
ενημέρωση των μαθητών για 
τον τουριστικό κλάδο. Με αυτές 
τις πρωτοβουλίες, ελπίζουμε να 
δημιουργήσουμε καλές συνθή-
κες για μαζικότερη επιστροφή των 
Κυπρίων στη βιομηχανία. 

Αυτό βεβαίως εξαρτάται και από 
τη συνεισφορά των επιχειρήσεων, 
αλλά και από άλλους παράγοντες, 
όπως την επιμήκυνση της τουρι-
στικής περιόδου. Η εποχικότητα 
διαχρονικά ευθύνεται σε μεγάλο 
βαθμό για την αποχώρηση των 
Κυπρίων από τη βιομηχανία. 
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Ποιες είναι οι προσδοκίες 
σας ή και οι εκτιμήσεις σας για 
τη φετινή τουριστική περίοδο 
που αρχίζει και επισήμως σε 
λίγες ημέρες; Θα σπάσουμε 
το φράγμα του 2019; 

Οι προσδοκίες μας για τη 
φετινή τουριστική περίοδο εί-
ναι αρκετά θετικές, λαμβάνοντας 
υπόψη τα μέχρι στιγμής στοιχεία. 
Τα στατιστικά στοιχεία αφίξεων 
του πρώτου τετραμήνου κατα-
δεικνύουν άνοδο της τάξης του 
1.7% σε σύγκριση με το προη-
γούμενο έτος, και είναι μάλιστα το 
καλύτερο πρώτο τετράμηνο που 
καταγράφηκε ποτέ για τον του-
ρισμό της χώρας μας (περίοδος 
Ιανουαρίου – Απριλίου), παρά τη 
μείωση της τάξης του 2.7% που 
κατέγραψε ο μήνας Απρίλιος σε 
σχέση με τον περσινό.

Είναι σημαντικό να αναφερθεί, 
όμως, ότι ο Απρίλιος του 2024 
είναι ο δεύτερος καλύτερος Απρί-
λιος στην ιστορία του τουρισμού 

της χώρας μας, μετά τον περσινό. 
Είναι καλύτερος και από τον Απρί-
λιο του 2019 κατά 1.3%, παρά 
τη μείωση, καθώς επηρεάστηκε 
και από το γεγονός ότι το Πάσχα 
των Καθολικών ήταν πολύ νωρίς. 

Αυτά τα αποτελέσματα είναι 
ενθαρρυντικά και επιβεβαιώνουν 
την ανθεκτικότητα του τουριστι-
κού μας τομέα, παρά τις παρα-
τεταμένες προκλήσεις, όπως 
η γεωπολιτική αστάθεια στην 
Ανατολική Μεσόγειο και η οι-
κονομική αστάθεια σε αγορές της 
Κεντρικής και Δυτικής Ευρώπης, 
καθώς και τα προβλήματα που 
προέκυψαν στον τομέα της αερο-
πλοΐας. Παραμένουμε αισιόδοξοι 
ότι θα πετύχουμε αποτελέσματα 
αντίστοιχα με τα περσινά.

Η προτεραιότητά μας για το 
2024 δεν είναι να σπάσουμε το 
φράγμα του 2019. Προσωπικά 
δεν δίνω και τόση έμφαση στον 
συνολικό αριθμό αφίξεων. Το είχα 
αναφέρει και στον απολογισμό 

του 2023, ότι για εμένα θα έχει 
πολύ μικρή σημασία, εάν ο τουρι-
σμός της χώρας μας είναι 50.000 
ή 100.000 αφίξεις περισσότερες 
ή λιγότερες από τις κορυφαίες 
επιδόσεις του τουρισμού. 

Για εμένα, αυτό που έχει σημα-
σία, είναι ο τουρισμός της χώρας 
μας να αποκτήσει ανθεκτικότητα, 
γι’ αυτό δίνουμε ιδιαίτερη έμφα-
ση στην ενδυνάμωση κάποιων 
αγορών με workshops ή άλλα 
μέσα, είναι σημαντικό το ανθρώ-
πινο δυναμικό της χώρας μας 
να είναι ευχαριστημένο και να 
βελτιώνει συνεχώς τις γνώσεις του 
και οι επιχειρηματίες που έχουν 
επενδύσει στον κλάδο να είναι 
επίσης ευχαριστημένοι. Από την 
πορεία του τουρισμού εξαρτάται 
η καθημερινότητα δεκάδων χι-
λιάδων οικογενειών, και αυτό για 
εμένα είναι το πιο σημαντικό. Το 
θέμα, εκτός από επιχειρησιακό, 
είναι και εθνικό και για εμένα 
προσωπικά και θέμα συνείδησης. 

«Οι προσδοκίες μας για τη φετινή 
περίοδο είναι αρκετά θετικές» 

Η εποχικότητα δια-
χρονικά ευθύνεται 

σε μεγάλο βαθμό 
για την αποχώρηση 

των Κυπρίων από 
τη βιομηχανία 

26.05.2024
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Ένα κραυγαλέο λάθος στην οριοθέτηση Ψη-
φιακής Στρατηγικής είναι να μην συμφωνεί 
το τι είναι επιθυμητό για τον οργανισμό, με 

το τι είναι εφικτό τεχνολογικά

Ο
ι τεχνολογικές 
ανάγκες σε 
όλους τους 
οργανισμούς 
αυξάνονται 
μέρα με τη 
μέρα. Πολύ 

συχνά, βλέπουμε ότι ο λόγος που 
υπάρχουν τόσες απαιτήσεις για Ψη-
φιακό Μετασχηματισμό, βρίσκεται 
στην κοινή πλέον παραδοχή ότι η 
ενσωμάτωση τεχνολογικών λύσε-
ων μπορεί να αλλάξει θεαματικά 
τα δεδομένα. Στο ταξίδι προς τον 
ψηφιακό μετασχηματισμό προκύ-
πτουν και κάποια βασικά ερωτή-
ματα που αναζητούν απαντήσεις. 
Πώς πρέπει να κατευθυνθεί μια 
επιχείρηση στα πλαίσια του Ψηφι-
ακού Μετασχηματισμού της; Πώς 
θα εκπονηθεί το πλάνο, ούτως ώστε 
να υπάρξουν απτά αποτελέσμα-
τα σε εύλογο χρονικό διάστημα; 
Ποιοι θα είναι οι φιλόδοξοι αλλά 
και ταυτόχρονα ρεαλιστικοί στό-
χοι που θα προκύψουν από τον 
σχεδιασμό αυτής της στρατηγικής; 

Δίνοντας απαντήσεις στα πιο 
πάνω ερωτήματα, η ηγεσία του 
οργανισμού θα χρειαστεί να 
διατυπώσει το όραμά της που 
θα περιλαμβάνει τα επιθυμητά 
αποτελέσματα της Ψηφιακής 
Μεταρρύθμισης. Η εξέλιξη των 
διαδικασιών, η αντιμετώπιση του 
ανταγωνισμού, η επιχειρησιακή 
και τεχνολογική επάρκεια και, 
φυσικά, η ικανοποίηση των πε-
λατών βρίσκονται συνήθως στο 

επίκεντρο αυτών των στόχων. Όταν 
πλέον διαμορφωθεί ξεκάθαρα το 
όραμα για την μελλοντική εξέλιξη 
του οργανισμού, τότε υπάρχει το 
έδαφος για την διαμόρφωση μιας 
πιο περιεκτικής και αναλυτικής 
στρατηγικής. 

Παραδείγματα 
προς αποφυγή

Ένα κραυγαλέο λάθος στην ορι-
οθέτηση Ψηφιακής Στρατηγικής 
είναι να μην συμφωνεί το τι είναι 
επιθυμητό για τον οργανισμό, με 
το τι είναι εφικτό τεχνολογικά. Για 
παράδειγμα, κάποιος οργανισμός 
μπορεί να βρίσκεται αρκετά βήματα 
πίσω σε υποδομές και συστήματα 
πληροφορικής και να υπολείπεται 
τόσο σε τεχνικές γνώσεις, όσο και 
στην ενσωμάτωση προηγμένων 
τεχνολογιών. Σε αυτό το ενδεχό-
μενο, οι άμεσοι στόχοι πρέπει να 
επιλέγονται με ρεαλισμό και με 
πρωταρχικό σκοπό να επιλυθούν οι 
βασικές ανάγκες και προβλήματα 

που υπάρχουν.
Χωρίς κανένα περιθώριο αμφι-

σβήτησης, πρέπει στο επίκεντρο 
των στόχων της Ψηφιακής Στρα-
τηγικής να είναι οι ανάγκες των 
πελατών τής κάθε επιχείρησης. 
Πώς είναι δυνατόν, άλλωστε, να μην 
αποτύχει ένα σχέδιο που αγνοεί 
αυτές τις ανάγκες; Το πρόβλημα 
στις περισσότερες περιπτώσεις, 
εντοπίζεται στο ότι ο οργανισμός 
αγνοεί τα «θέλω» των πελατών, 
λόγω έλλειψης καλής ανάλυσης 

των δεδομένων, και δυσκολεύεται 
να κατανοήσει τις τάσεις στον τομέα 
που δραστηριοποιείται σε τοπικό 
και σε διεθνές επίπεδο.

Μια άλλη συνταγή για την απο-
τυχία του πλάνου εφαρμογής της 
Ψηφιακής Στρατηγικής είναι να 
υποτιμηθεί ή ακόμα και να αγνο-
ηθεί η οικονομική παράμετρος. 
Υπάρχουν περιπτώσεις όπου μια 
τέτοια προβληματική προσέγγιση 
από στελέχη και συμβούλους έφερε 
γρήγορο τέλος σε μεγαλεπήβολες 
«ασκήσεις επί χάρτου» ή (ακόμα 
χειρότερα) έπληξε ανεπανόρθωτα το 
μέλλον επιχειρήσεων. Με βάση τα 
πιο πάνω, είναι σοφό η εκπόνηση 
της Ψηφιακής Στρατηγικής να λαμ-
βάνει υπόψη τόσο τις υφιστάμενες 
οικονομικές δυνατότητες, όσο και 
μια αρχική εκτίμηση κόστους για 

κάθε έργο προς εκτέλεση.
Η Ψηφιακή Στρατηγική (και 

μετέπειτα το πλάνο υλοποίησης) 
του οργανισμού πρέπει να μπορεί 
να εξεταστεί και να αναπροσαρμο-
στεί ανά τακτά χρονικά διαστήματα. 
Αυτή η ευελιξία είναι αναγκαία, 
πρώτα για να αντιμετωπιστούν με-
ταβολές στην αγορά και προκλήσεις 
από τον ανταγωνισμό και έπειτα 
για να μελετηθούν και να υιοθε-
τηθούν οι τεχνολογικές εξελίξεις. 
Σκεφτείτε πόσες τροποποιήσεις 

επιδέχεται ένα μακροχρόνιο πλάνο 
στην σημερινή εποχή, σ’ ένα τόσο 
ευμετάβλητο περιβάλλον (επιχειρη-
ματικά και τεχνολογικά), και πόσο 
στοιχίζει σε μια επιχείρηση, αν δεν 
ανταποκριθεί σε αυτές τις αλλαγές.

Σωστές επιλογές 
και προσέγγιση

Δεν μπορούμε να αρνηθούμε 
ότι το ταξίδι στον Ψηφιακό Μετα-
σχηματισμό εμπεριέχει ένα αρκετά 
μεγάλο ρίσκο: υπάρχουν πολλοί 
άγνωστοι παράγοντες και ο κίνδυ-
νος της αποτυχίας με βάση τις ανά-
λογες μελέτες είναι πολύ υψηλός. 
Για του λόγου το αληθές, σε πρό-
σφατη έρευνα (2023) της KPMG με 
τίτλο «The New Transformation 
Agenda», βλέπουμε ότι πάνω από 
το 70% των αποτυχιών οφείλονται 

σε προβλήματα παρόμοιας φύσεως 
με τα προαναφερθέντα.

Μια επιχείρηση έχει την δυνατό-
τητα να προστατεύσει την τεχνολογική 
επένδυσή της και να διασφαλίσει 
ότι θα πάρει τα αποτελέσματα που 
αναζητά – κάνοντας τις σωστές επιλο-
γές και την αντίστοιχη προετοιμασία. 
Αρχικά, να υπάρξει κατανόηση για 
το σημείο ετοιμότητας και ωριμό-
τητας που βρίσκεται ο οργανισμός, 
σε επιχειρησιακό, τεχνολογικό και 
επιχειρηματικό επίπεδο. Να τεθούν 
προτεραιότητες έχοντας στο επίκε-
ντρο τους πελάτες και τα προϊόντα 
που προκύπτουν από τις ανάγκες 
τους. Ιδανικά, οφείλει να αποκτήσει 
γνώση των δεδομένων της κυπρια-
κής πραγματικότητας, αλλά και να 
μελετήσει το διεθνές τοπίο. Τέλος, 
πρέπει να δημιουργηθεί μια ευέ-
λικτη Ψηφιακή Στρατηγική, ούτως 
ώστε το πλάνο της επιχείρησης για 
τον Ψηφιακό Μετασχηματισμό να 
προσαρμόζεται στις ανά περιόδους 
ανάγκες της. 

Η προσέγγιση Connected 
Enterprise (Συνδεδεμένη Επιχείρηση) 
της KPMG παρέχει τα πιο πάνω απα-
ραίτητα εφόδια στους οργανισμούς, 
αξιολογώντας πρώτα σε ποια φάση 
του Ψηφιακού Μετασχηματισμού 
βρίσκονται. Έχοντας ως εχέγγυο την 
αποδεδειγμένη αποτελεσματικότητα 
αυτής της προσέγγισης σε ποικί-
λους τομείς και συνθήκες, καθώς 
και τα εργαλεία που προσφέρει για 
την υλοποίηση των στρατηγικών 
πλάνων, το Connected Enterprise 
έρχεται να κατευθύνει τις δυνάμεις 
του οργανισμού προς τους κοινούς 
στόχους.

*Senior Product Owner, Technology 
Consulting, KPMG Ltd

Ψηφιακή Στρατηγική: 
Ανάγκες, Όραμα και Επιλογές
Στο ταξίδι προς τον ψηφιακό μετασχηματισμό προκύπτουν 
κάποια βασικά ερωτήματα που αναζητούν απαντήσεις 
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Α
νακοινώθηκε από 
τη Στατιστική Υπη-
ρεσία τη βδομάδα 
που μας πέρασε 
ότι το ποσοστό 
ανεργίας κατά το 
πρώτο τρίμηνο 

του τρέχοντος έτους μειώθηκε στο 
6% σε σύγκριση με το αντίστοιχο 
6,8% του προηγούμενου τριμήνου. 
Στα επιμέρους στοιχεία το ποσοστό 
ανέργων για άτομα στις ηλικίες 15-
24 παραμένει το ίδιο με πέρσι, ενώ 
26% επί του συνόλου των ατόμων 
χωρίς εργασία είναι μακροχρόνια 
άνεργοι (σε σχέση με 32% την αντί-
στοιχη περσινή περίοδο). 

Η μείωση της ανεργίας 
Τα στοιχεία κρίνονται αναμε-

νόμενα, λαμβάνοντας υπόψη ότι η 
κυπριακή οικονομία παρουσιάζει 
τα τελευταία χρόνια θετικούς ρυθ-
μούς ανάπτυξης. Στα στατιστικά 
στοιχεία δεν συμπεριλαμβάνονται 
όσοι δεν έχουν δηλώσει ότι είναι 
άνεργοι ή όσοι εργάζονται στο 
εξωτερικό. Σύμφωνα με κάποια 
δημοσιεύματα, η εγκατάσταση 
εταιρειών και πανεπιστημίων στη 
χώρα μας, που γενικά προσφέρουν 
ελκυστικά πακέτα εργοδότησης, 
οδηγούν σε επαναπατρισμό κά-
ποιων συμπολιτών μας. Φυσικά, 
σημειώνεται ότι λαμβάνεται υπό-
ψη και η ποιότητα ζωής, η οποία 
βελτιώνεται στη χώρα μας, χωρίς 
αυτό να σημαίνει ότι δεν υπάρχουν 
πολλά ακόμα για να γίνουν. 

Την ίδια στιγμή, είναι σημα-
ντικό να εξεταστεί, αν η μείωση 
της ανεργίας και, κατ’ επέκτασιν, 
η αυξημένη απασχόληση οδηγεί 
και σε αύξηση των διαθέσιμων 
εισοδημάτων των πολιτών και των 
νοικοκυριών. Τα στοιχεία κατα-
δεικνύουν ότι πέραν του 40% των 
απασχολούμενων ατόμων έχουν 
φορολογητέα ετήσια εισοδήματα 
κάτω του αφορολόγητου, που εί-
ναι δεκαεννιάμισι χιλιάδες ευρώ. 
Ακόμη κι αν εξαιρέσουμε κάποιους 
που ενδεχομένως να λαμβάνουν 
μερίσματα ή άλλα εισοδήματα τα 
οποία είναι αφορολόγητα, το πο-
σοστό παραμένει ιδιαίτερα υψηλό. 

Οπότε, πέραν των ποσοστών απα-
σχόλησης, θα πρέπει να γίνεται και 
ανάλυση του μισθού που λαμβάνουν 
οι εργοδοτούμενοι και των εισοδημά-
των των αυτοεργοδοτουμένων. Αυτή 
η ανάλυση θα πρέπει να λαμβάνει 
υπόψη και τη διάβρωση της αγορα-
στικής δύναμης των εισοδημάτων με 
την αύξηση του πληθωρισμού και 
την ακρίβεια. Υπάρχουν κατηγορίες 
ατόμων που έχουν δει τα εισοδήμα-
τά τους να έχουν αναπροσαρμοστεί 
είτε λόγω ΑΤΑ, είτε λόγω αυξήσεων 
που δόθηκαν. Η γενικότερη εικό-
να, και αυτό επιβεβαιώνεται και 
από εκθέσεις που δημοσιεύονται, 
είναι ότι αρκετά μεγάλος αριθμός 
συμπολιτών μας δυσκολεύεται στην 

καθημερινότητά του. 
Πρέπει να είναι ξεκάθαρον ότι 

είναι καλύτερα να έχεις δουλειά 
και κάποιο εισόδημα, παρά άνερ-
γος, χωρίς να ξεχνάμε τα διψήφια 
ποσοστά ανεργίας κατά την περί-
οδο της κρίσης του 2013. Όμως, 
στόχος είναι η βελτίωση της ποι-
ότητας ζωής των πολιτών και όχι 
η σύγκριση με παλαιότερες και 
άσχημες εποχές για την κυπριακή 
οικονομία και κοινωνία. 

Η κατάσταση των οικογενειακών 
εισοδημάτων και των τζίρων των 
επιχειρήσεων επηρεάζει τη δυνα-
τότητα αποπληρωμής των χρημα-
τοπιστωτικών διευκολύνσεων που 
παραχωρήθηκαν, με το θέμα των 
μη εξυπηρετούμενων δανείων να 
συνεχίζει να υφίσταται, είτε αυτά 
βρίσκονται στους ισολογισμούς των 
τραπεζών, είτε έχουν αποξενωθεί 
σε εταιρείες διαχείρισης. 

Διασύνδεση εκπαίδευσης 
και αγοράς εργασίας 

Τα επιμέρους ποσοστά ανέργων 
για τις ηλικίες 18-24 που παρα-
μένουν σταθερά καταδεικνύουν 
ότι η αρχική είσοδος στην αγορά 
εργασίας για κάποιους παραμέ-
νει δύσκολη. Ίσως διότι κάποιες 
επιχειρήσεις αναζητούν άτομα με 
εμπειρία ή οι αρχικοί μισθοί που 
δίνονται να μην είναι ελκυστικοί. 

Ένα άλλο σημαντικό στοιχείο 
είναι το γεγονός ότι ακόμη δεν 
υπάρχει ο σωστός μηχανισμός 
που θα διασυνδέει την εκπαίδευ-
ση με την αγορά εργασίας και θα 

δίνει κατεύθυνση στους μαθητές, 
ακόμη και στους φοιτητές, προς 
τους τομείς της οικονομίας με τις 
μεγαλύτερες ανάγκες εργοδότησης. 
Για παράδειγμα, με την έλευση 
εταιρειών τεχνολογίας στην Κύ-
προ και σύμφωνα με δηλώσεις 
των ιδιοκτητών τους, παρουσι-
άζονται σημαντικές ελλείψεις σε 
εξειδικευμένα άτομα ανάπτυξης 
λογισμικών προγραμμάτων. 

Στη δευτεροβάθμια εκπαίδευση, 
θα πρέπει να διαμορφωθούν τα πα-
κέτα μαθημάτων με τέτοιον τρόπο, 
ώστε ο απόφοιτος του Λυκείου ή της 
Τεχνικής Σχολής να έχει περισσότε-
ρες από μία επιλογές στην επαγγελ-
ματική του πορεία. Έμφαση πρέπει να 
δοθεί στην ουσιαστική αναβάθμιση 
της Τεχνικής Εκπαίδευσης, ώστε ο 
τομέας των τεχνικών επαγγελμάτων 
να μπορέσει να απορροφήσει ση-
μαντικό αριθμό ανέργων. 

Η προώθηση μεταλυκειακών 
Σχολών Τεχνικής Επαγγελματικής 
Εκπαίδευσης και η εφαρμογή ενός 
σύγχρονου Συστήματος Μαθητεί-
ας σε συνδυασμό με προσφορά 
ισχυρών κινήτρων σε επιχειρήσεις 
ιδιωτικού τομέα για συμμετοχή 

στο νέο Σύστημα, αναμένεται 
να ενισχύσουν την προσπάθεια 
βελτίωσης της κατάστασης στην 
αγορά εργασίας.

Το μεγάλο στοίχημα 
Θα πρέπει να αναλυθούν όλα 

τα στοιχεία που υπάρχουν, όπως 
οι παράγοντες που επηρεάζουν 
κάθε οικονομικό τομέα, η ποιότητα 
των επενδύσεων που γίνονται, οι 
προτεραιότητες των επενδυτών και 
το κατά πόσον η ανάκαμψη των 
δεικτών μεταφέρεται στην πραγ-
ματική οικονομία.

Το μεγάλο στοίχημα, πέραν 
της διατήρησης θετικών, βιώσι-
μων ρυθμών ανάπτυξης, είναι 
η επανένταξη των μακροχρόνια 
ανέργων στην αγορά εργασίας και η 
δημιουργία των απαραίτητων συν-
θηκών στην πραγματική οικονομία, 
ούτως ώστε να διασφαλίζονται οι 
θέσεις εργασίας. 

Ως εκ τούτου, είναι απαραίτητο 
να εξεταστεί η πορεία κάθε τομέα 
της οικονομίας ξεχωριστά, με στόχο 
να καθοριστούν οι τρόποι δημιουρ-
γίας προϋποθέσεων μακροχρόνιας 
ανάπτυξης, ανεξάρτητης από συγκε-

κριμένα κίνητρα - πολεοδομικά, 
φορολογικά, πολιτογράφησης -, τα 
οποία τροφοδότησαν τη μέχρι τώρα 
ανάκαμψη της κυπριακής οικονομίας.

Η απασχόληση και το ποσοστό 
ανεργίας αποτελούν σημαντικούς 
δείκτες μιας οικονομίας, εφόσον, 
πέραν από το οικονομικό σκέλος 
των στατιστικών στοιχείων, υπάρ-
χουν και κοινωνικές προεκτάσεις. 
Σημειώνεται ότι, ο αριθμός των 
ανέργων, είναι συνυφασμένος με 
την πορεία μιας οικονομίας, ενώ η 
Πολιτεία μέσα από τις παρεμβάσεις 
της ενισχύει την απασχόληση ή/και 
στηρίζει οικονομικά τους ανέργους.

Ένα στοιχείο που αναμένεται 
να επηρεάσει την επιχειρηματική 
και επενδυτική δραστηριότητα εί-
ναι η προβλεπόμενη μείωση των 
επιτοκίων. Φαίνεται να υπάρχει το 
ενδεχόμενο η Ευρωπαϊκή Κεντρική 
Τράπεζα να προχωρήσει στην πρώ-
τη μείωση επιτοκίων (0,25%) αρχές 
Ιουνίου, κάτι που ήδη φαίνεται να 
προεξοφλείται στις διεθνείς αγορές. 

Ο ρυθμός και ο τρόπος μείωσης 
των επιτοκίων θα εξαρτηθεί από τα 
στατιστικά στοιχεία του πληθωρισμού, 
όμως είναι ξεκάθαρον ότι οι μειώσεις 
δεν θα έχουν τον ρυθμό που είχαν οι 
αυξήσεις. Μειώσεις των επιτοκίων 
συνήθως συνδυάζονται με αύξηση 
της επιχειρηματικής δραστηριότη-
τας και των θέσεων εργασίας, οπότε 
είναι με ιδιαίτερο ενδιαφέρον που 
αναμένεται να δούμε με ποιον τρόπο 
θα αντιδράσουν οι οικονομίες, και 
ειδικότερα η κυπριακή, σε ένα τέτοιο 
ενδεχόμενο. 

Ο αριθμός των ανέργων είναι συνυφασμένος 
με την πορεία μιας οικονομίας

Το ποσοστό ανεργίας κατά το πρώτο τρίμηνο 
του τρέχοντος έτους μειώθηκε στο 6% σε 

σύγκριση με το αντίστοιχο 6,8% του προη-
γούμενου τριμήνου

ΤΑΣΟΣ 
ΓΙΑΣΕΜΙΔΗΣ 

Η ανεργία και 
η επιχειρηματική 
δραστηριότητα
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Η
Ιρλανδία, η 
Ισπανία και η 
Νορβηγία ανα-
κοίνωσαν σχέ-
δια να αναγνω-
ρίσουν επίσημα 
ένα παλαιστινια-

κό κράτος την ερχόμενη εβδομάδα, 
σε μια κίνηση που είναι πιθανό 
να ενισχύσει την παγκόσμια πα-
λαιστινιακή υπόθεση, αλλά και να 
δυσκολέψει περαιτέρω τις σχέσεις 
μεταξύ Ευρώπης και Ισραήλ. 

Τα τρία ευρωπαϊκά κράτη 
λένε ότι η απόφασή τους αποτε-
λεί ορόσημο. Υποστηρίζουν πως 
είναι ο καλύτερος τρόπος για την 
επίτευξη διαρκούς ειρήνης στη 
Μέση Ανατολή. Επί της ουσίας 
αυτές οι χώρες ανταποκρίνονται, 
κατά κύριο λόγο, στις εσωτερικές 
πολιτικές πιέσεις για να δείξουν 
περισσότερη υποστήριξη στους 
Παλαιστίνιους. 

Καταδίκη και 
µέτρα από Ισραήλ 

Η πιο πάνω κίνηση προκάλεσε 
την οργή και καταδίκη από το Ισρα-
ήλ, καθώς ο υπουργός Εξωτερικών 
του διέταξε την άμεση ανάκληση 
των πρεσβευτών στις χώρες αυτές. 
Παράλληλα, οι Ισραηλινοί υπουρ-
γοί επιμένουν ότι αυτό θα ενθαρρύ-
νει τη Χαμάς και θα ανταμείψει την 
τρομοκρατία, μειώνοντας περαιτέρω 
τις πιθανότητες διευθέτησης μέσω 
διαπραγματεύσεων.

Το ιστορικό
Το Ισραήλ κατέλαβε τη Γάζα 

από την Αίγυπτο στον πόλεμο 
του 1967 και στη συνέχεια απέ-
συρε τα στρατεύματά του και τους 
εποίκους του το 2005. Η περιοχή, 
όπου ζουν περίπου 2 εκατομμύ-
ρια Παλαιστίνιοι, έπεσε υπό τον 
έλεγχο της Χαμάς το 2007. Μετά 
τον έλεγχο της Χαμάς, το Ισραήλ 
και η Αίγυπτος επέβαλαν αυστηρή 
πολιορκία στην περιοχή, η οποία 
συνεχίζεται. Το Ισραήλ διατηρεί 
επίσης αεροπορικό και ναυτικό 
αποκλεισμό στη Γάζα. Αυτοί οι 
αυστηροί περιορισμοί έχουν 
επικριθεί σφοδρά από διεθνείς 
φορείς, συμπεριλαμβανομένης 

της ∆ιεθνούς Αμνηστίας, που 
υποστηρίζει ότι το Ισραήλ έχει 
παραβιάσει το διεθνές δίκαιο.

Είναι κράτος η Παλαιστίνη; 
Σύμφωνα με τη Σύμβαση του 

Μοντεβιδέο του 1933, η οποία 
καθιέρωσε τον συμβατικό ορι-
σμό του κράτους σύμφωνα με το 

διεθνές δίκαιο, μια τέτοια οντότητα 
πρέπει να πληροί τέσσερις προ-
ϋποθέσεις. Η ∆υτική Όχθη και η 
Λωρίδα της Γάζας συναντούν την 
πρώτη - έναν μόνιμο πληθυσμό 
-, αλλά υπολείπονται κάπως σε 
σχέση με τις άλλες τρεις: μια κυ-
βέρνηση, καθορισμένα εδαφικά 
σύνορα και μια ικανότητα σύναψης 
συμφωνιών. Σύμφωνα με τις ει-

ρηνευτικές συμφωνίες των αρχών 
της δεκαετίας του 1990 μεταξύ 
του Ισραήλ και της Οργάνωσης 
για την Απελευθέρωση της Πα-
λαιστίνης (PLO), μια οντότητα που 
ονομάζεται Παλαιστινιακή Αρχή 
είχε επιφορτιστεί με περιορισμέ-
νη παλαιστινιακή αυτοδιοίκηση, 
αλλά ποτέ δεν είχε τον έλεγχο σε 

όλη τη ∆υτική Όχθη. Έχασε τον 
έλεγχο της Λωρίδας της Γάζας εξ 
ολοκλήρου από την ισλαμιστική 
οργάνωση Χαμάς το 2007. Έκτοτε, 
υπήρχαν ουσιαστικά δύο παλαι-
στινιακές κυβερνητικές οντότητες. 
Και οι Ισραηλινοί συνέχισαν να 
ελέγχουν τον εναέριο χώρο και τη 
θαλάσσια επικράτεια της Γάζας. 

Η Παλαιστίνη έγινε μέλος της 

UNESCO, του πολιτιστικού ορ-
γανισμού των Ηνωμένων Εθνών, 
το 2011, αλλά η προσπάθεια για 
πλήρη ένταξη στον ΟΗΕ απέτυχε. 
Τον επόμενο χρόνο, η Παλαιστί-
νη έλαβε το κατώτερο καθεστώς 
του παρατηρητή στα Ηνωμένα 
Έθνη, επίπεδο που μοιράζεται η 
Αγία Έδρα. Το μεγαλύτερο μέρος 
του κόσμου ήδη αναγνωρίζει το 
παλαιστινιακό κράτος. Περισσό-
τερα από 140 από τα 193 κράτη 
μέλη των Ηνωμένων Εθνών έχουν 
επισημοποιήσει την αναγνώρισή 
τους. Αλλά μόνο μερικά έθνη στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση των 27 μελών 
είναι μεταξύ αυτών. 

Κύπρος - Ελλάδα 
Με απόφαση του Υπουργικού 

Συμβουλίου τον Νοέμβριο του 
1988 η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
προχώρησε στην αναγνώριση του 
παλαιστινιακού κράτους. 

Στην Αθήνα λειτουργεί ∆ιπλω-
ματική Αντιπροσωπεία της Παλαι-
στίνης και, από το 2010, ο εκάστοτε 
Παλαιστίνιος Πρέσβης επιδίδει τα 
διαπιστευτήριά του στον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας και όχι στον Υπουργό 
Εξωτερικών, κάτι που, όπως δια-
βάζουμε στην επίσημη ιστοσελίδα 

Οι αποφάσεις της Ιρλανδίας, της Ισπανίας 
και της Νορβηγίας αναµένεται να ασκήσουν 

πίεση σε άλλες χώρες στην Ευρώπη - συµπε-
ριλαµβανοµένων του Ηνωµένου Βασιλείου, 
της Γαλλίας και της Γερµανίας - να τις ακο-

λουθήσουν, υποστηρίζοντας την παλαιστινια-
κή αυτοδιάθεση 

Οι µετασεισµοί της αναγνώρισης 
ενός παλαιστινιακού κράτους
Οι λόγοι που Ισπανία, Ιρλανδία και Νορβηγία προχωρούν 
στην αναγνώριση παλαιστινιακού κράτους – Προβλήµατα και προκλήσεις 

ΜΑΡΙΟΣ 
ΠΟΥΛΛΑ∆ΟΣ



του υπουργείου Εξωτερικών για τις 
διμερείς σχέσεις, συνιστά «συμβολικό 
δείγμα του εξαιρετικού επιπέδου 
των διμερών μας σχέσεων». 

Αρμόδιο για τις σχέσεις της Ελ-
λάδος με την Παλαιστίνη είναι το 
Γενικό Προξενείο Ιεροσολύμων. 
Η Ελλάδα υποστηρίζει σταθερά τη 
δημιουργία ανεξάρτητου, βιώσιμου 
και δημοκρατικού παλαιστινιακού 
κράτους, το οποίο θα συνυπάρχει 
ειρηνικά με το Ισραήλ εντός των 
διεθνώς αναγνωριζομένων συνό-
ρων, με βάση την προ του 1967 
γραμμή και με πρωτεύουσα τα 
Ανατολικά Ιεροσόλυμα, σύμφωνα 
με το διεθνές δίκαιο και τα σχετικά 
ψηφίσματα του ΟΗΕ. 

Το Πατριαρχείο 
Στην πνευματική δικαιοδοσία 

του Πατριαρχείου Ιεροσολύμων 
υπάγονται και τα Παλαιστινιακά 
Εδάφη, με σημαντικό αριθμό ορθο-
δόξων χριστιανών (πρόκειται για τη 
μεγαλύτερη χριστιανική κοινότητα 
της Παλαιστίνης). Τέλος, οι παλαι-
στίνιοι ελληνορθόδοξοι, καθώς και 
ο μεγάλος αριθμός παλαιστινίων 
αποφοίτων και υποτρόφων ελληνι-
κών ΑΕΙ αποτελούν ισχυρή γέφυρα 
φιλίας μεταξύ του ελληνικού και 
του παλαιστινιακού λαού.

Τα εμπόδια αναγνώρισης 
Η απόφαση πολλών ευρω-

παϊκών χωρών να αναγνωρί-
σουν επίσημα την ύπαρξη ενός 
παλαιστινιακού κράτους δεν θα 
ξεπεράσει την πραγματικότητα ότι 
αυτή η φιλοδοξία εξακολουθεί να 
αντιμετωπίζει τεράστια εμπόδια.

Οι αποφάσεις της Ιρλανδίας, της 
Ισπανίας και της Νορβηγίας αναμέ-
νεται να ασκήσουν πίεση σε άλλες 
χώρες στην Ευρώπη – συμπεριλαμ-
βανομένων του Ηνωμένου Βασιλείου, 
της Γαλλίας και της Γερμανίας - να 
τις ακολουθήσουν, υποστηρίζοντας 
την παλαιστινιακή αυτοδιάθεση. 

Στο παρελθόν, η θέση πολλών 
δυτικών χωρών ήταν ότι το πα-
λαιστινιακό κράτος θα έπρεπε να 
αποτελεί έπαθλο για μια τελική 
συμφωνία ειρήνης.

Το πρόβλημα είναι ότι η ανα-
γνώριση ενός παλαιστινιακού 
κράτους είναι, σε μεγάλο βαθμό, 
μια συμβολική χειρονομία, εάν δεν 
αντιμετωπίζει επίσης τα ζωτικής 
σημασίας συνακόλουθα ζητήματα.

Ποια πρέπει να είναι τα σύνορα; 
Πού πρέπει να βρίσκεται η πρωτεύ-
ουσα; Τι πρέπει να κάνουν πρώτα και 
οι δύο πλευρές για να συμβεί αυτό;

Είναι δύσκολα ερωτήματα που 
δεν έχουν συμφωνηθεί -ή και 
απαντηθεί- ικανοποιητικά εδώ 
και δεκαετίες.

Η απόφαση 
της 10ης Μαΐου

Στις 10 Μαΐου, 143 από τα 193 
μέλη της Γενικής Συνέλευσης των 
Ηνωμένων Εθνών ψήφισαν υπέρ της 
υποψηφιότητας των Παλαιστινίων 
για πλήρη ένταξη στον ΟΗΕ, κάτι 
που είναι ανοιχτό μόνο στα κράτη.

Η Παλαιστίνη έχει, επί του παρό-
ντος, ένα είδος ενισχυμένου καθε-

στώτος παρατηρητή στα Ηνωμένα 
Έθνη, κάτι που της δίνει μια θέση, 
αλλά όχι μια ψήφο στη συνέλευση.

Αναγνωρίζεται, επίσης, από διά-
φορους διεθνείς οργανισμούς, συ-
μπεριλαμβανομένου του Αραβικού 
Συνδέσμου και του Οργανισμού 
Ισλαμικής Συνεργασίας.

Μια μειοψηφία ευρωπαϊκών 
χωρών ήδη αναγνωρίζει ένα πα-
λαιστινιακό κράτος. Περιλαμβάνονται 
η Ουγγαρία, η Πολωνία, η Ρουμανία, 
η Τσεχική Δημοκρατία, η Σλοβακία 
και η Βουλγαρία, που υιοθέτησαν 
τη θέση το 1988, και άλλες, όπως 
η Σουηδία, η Κύπρος και η Μάλτα.

Αλλά πολλά ευρωπαϊκά έθνη - 
και οι Ηνωμένες Πολιτείες - λένε 
ότι θα αναγνωρίσουν ένα παλαιστι-
νιακό κράτος μόνο ως μέρος μιας 
μακροπρόθεσμης πολιτικής λύσης 
στη σύγκρουση στη Μέση Ανατολή.

Στάση ΗΠΑ
Ανώτεροι αξιωματούχοι στις 

Ηνωμένες Πολιτείες, στενού συμ-
μάχου του Ισραήλ, έχουν επιμείνει 
ότι ο μόνος τρόπος για να επέλθει 
ειρήνη και σταθερότητα στην περιοχή 
είναι μέσω της δημιουργίας ενός 
παλαιστινιακού κράτους με εγγυ-
ήσεις για την ασφάλεια του Ισραήλ. 
Οι βουλευτές στο Ισραήλ έχουν από 
καιρό απορρίψει αυτές τις εκκλήσεις.

Αντιδρώντας στην είδηση την 
Τετάρτη, εκπρόσωπος του Εθνικού 
Συμβουλίου Ασφαλείας είπε στο 
CNN ότι ο Πρόεδρος των ΗΠΑ Τζο 
Μπάιντεν «είναι ισχυρός υποστη-

ρικτής» μιας λύσης δύο κρατών. Ο 
εκπρόσωπος πρόσθεσε, ωστόσο: 
«Πιστεύει ότι ένα παλαιστινιακό 
κράτος θα πρέπει να υλοποιηθεί 
μέσω άμεσων διαπραγματεύσεων 
μεταξύ των μερών, όχι μέσω της 
μονομερούς αναγνώρισης».

Γερμανία-Κατάρ 
Η Γερμανία, ένας άλλος από 

τους πιο ένθερμους συμμάχους 
του Ισραήλ, αμφισβήτησε επίσης 
την απόφαση. Ο Michael Roth, 
πρόεδρος της Επιτροπής Εξωτε-
ρικών Υποθέσεων του Κοινοβου-
λίου, ανάρτησε στο X: «Δεν είμαι 
πεπεισμένος ότι η αναγνώριση της 
Παλαιστίνης ως κυρίαρχου κράτους 
είναι το κατάλληλο μέτρο μετά τις 
φρικτές σφαγές από τη Χαμάς στις 
7 Οκτωβρίου πέρυσι».

Το Κατάρ, βασικός μεσολαβητής 
στις διαπραγματεύσεις για κατάπαυ-
ση του πυρός μεταξύ Ισραήλ και 
Χαμάς, είπε ότι ελπίζει «περισσό-
τερες χώρες να αναγνωρίσουν το 
κράτος της Παλαιστίνης», σύμφωνα 
με δήλωση του υπουργείου Εξωτε-
ρικών. Το υπουργείο Εξωτερικών 
της Σαουδικής Αραβίας - ένας άλλος 
περιφερειακός παράγοντας - κάλεσε 
«περισσότερες χώρες να τηρήσουν 
γρήγορα την ίδια στάση».

Η στάση της Γαλλίας
Ο Γάλλος υπουργός Εξωτερι-

κών Stephane Séjourné είπε ότι η 
αναγνώριση ενός παλαιστινιακού 
κράτους δεν είναι «ταμπού», αλλά 
ότι δεν ήταν η κατάλληλη στιγμή 
για να γίνει κάτι τέτοιο.

Μιλώντας σε συνέντευξη Τύπου 
στη Βαϊμάρη, ο Séjourné είπε ότι 
«η αναγνώριση ενός παλαιστινι-
ακού κράτους τώρα δεν θα είχε 
μεγάλο αντίκτυπο», δεδομένου του 
διπλωματικού αδιεξόδου μεταξύ 
του Ισραήλ και των Παλαιστινίων 
ηγετών.

Πορτογαλία
Η κυβέρνηση της Πορτογαλί-

ας παραμένει προσηλωμένη στην 
αναγνώριση της Παλαιστίνης ως 
κράτους, αλλά επιδιώκει την ευ-
ρύτερη δυνατή συναίνεση μεταξύ 
των μελών της ΕΕ, σύμφωνα με 
πηγές του πορτογαλικού υπουρ-
γείου Εξωτερικών.
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Σε μια πρωτοφανή ανακοίνω-
ση μέσω τηλεοπτικής συνέ-
ντευξης στο δίκτυο CNN ο 

Γενικός Εισαγγελέας του Διεθνούς 
Ποινικού Δικαστηρίου Καρίμ Χαν 
ανακοίνωσε την πρόθεσή του να 
ζητήσει από το Δικαστήριο την 
έκδοση ενταλμάτων σύλληψης 
του Ισραηλινού Πρωθυπουργού 
και των ηγετών της Χαμάς, μεταξύ 
άλλων, για εγκλήματα πολέμου 
και εγκλήματα κατά της ανθρωπό-
τητας. Τονίζεται, εξ υπαρχής, ότι η 
ενδεχόμενη έκδοση ενταλμάτων 
σύλληψης για τον Πρωθυπουργό 
Νετανιάχου θα αποτελεί την πρώ-
τη τέτοια έκδοση εναντίον ηγέτη 
δυτικόστροφου κράτους, ενώ η πιο 
πρόσφατη προηγούμενη έκδοση 
εντάλματος σύλληψης αφορούσε 
τον Ρώσο Πρόεδρο Πούτιν τον 
προηγούμενο χρόνο. 

Το Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο 
ιδρύθηκε το 1998 με την ψήφιση 
από Διεθνές Συνέδριο του Κατα-
στατικού της Ρώμης και ξεκίνησε 
τη λειτουργία του το 2002 και τη 
δικαιοδοσία του, μέσω υπογρα-
φής του Καταστατικού του, έχουν 
αναγνωρίσει μέχρι σήμερα 124 
κράτη, ενώ κράτη όπως οι Ηνωμέ-
νες Πολιτείες της Αμερικής, η Κίνα, 
η Ινδία, το Κατάρ, το Ισραήλ και η 
Τουρκία δεν αποτελούν μέλη του 
Δικαστηρίου. Η δικαιοδοσία του 
Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου, 
η οποία δεν έχει αναδρομική ισχύ, 
αφορά στα σοβαρότερα διεθνή 
εγκλήματα, ήτοι αυτά της γενοκτο-
νίας, των εγκλημάτων πολέμου, 
των εγκλημάτων κατά της ανθρω-
πότητας και του εγκλήματος της 
επίθεσης, με το Καταστατικό του 
Δικαστηρίου και τους σχετικούς 
κανόνες του Διεθνούς Δικαίου 
ως απορρέουν από παρεμφερείς 
Διεθνείς Συμβάσεις και το Διεθνές 
Εθιμικό Δίκαιο αλλά και σχετική 
νομολογία. Η δικαιοδοσία του Δι-
εθνούς Ποινικού Δικαστηρίου 
ενασκείται σε υπηκόους μελών 
του ή σε περιπτώσεις διάπραξης 
εγκλημάτων που εμπίπτουν σε 
αυτήν και έχουν διαπραχθεί στην 
επικράτεια κράτους – μέλους του 
Καταστατικού της Ρώμης του 1998, 
συμπληρωματικά προς τα εθνικά 
δικαστήρια όταν αυτά είναι απρό-
θυμα ή ανίκανα να διώξουν τους 
δράστες των διεθνών εγκλημάτων. 

Η ανακοίνωση πρόθεσης έκ-
δοσης διεθνών ενταλμάτων σύλ-
ληψης για τα γεγονότα από την 7η 
Οκτωβρίου 2023, οπόταν η Χαμάς 
προέβη σε επιθέσεις στο έδαφος 
του Ισραήλ και συλλήψεις ομήρων, 
γεγονότα που οδήγησαν στον μέχρι 
σήμερα συνεχιζόμενο πόλεμο στη 
Γάζα, αποτελεί ένα πρώιμο στάδιο 
μιας δικαστικής διαδικασίας που 
θα εξεταστεί, όταν κατατεθεί, από 
τριμελή σύνθεση προδικαστικού 
τμήματος του Διεθνούς Ποινικού 

Δικαστηρίου, το οποίο θα λάβει 
υπόψη τα στοιχεία και τεκμήρια 
που θα υποβληθούν ενώπιόν 
του για την έκδοση ή όχι διεθνών 
ενταλμάτων. Οι κατηγορίες που 
ενδεχομένως να απαγγελθούν, 
αφορούν, σύμφωνα με τον Γενικό 
Εισαγγελέα του Διεθνούς Ποινι-
κού Δικαστηρίου, την πρόκληση 
εξόντωσης, την πρόκληση πείνας 
ως μέθοδο πολέμου, συμπεριλαμ-
βανομένης της άρνησης παροχής 
ανθρωπιστικής βοήθειας, και τη 
σκόπιμη στόχευση αμάχων σε συ-
γκρούσεις, ως επίσης και μαζική 
εξόντωση, δολοφονία, σύλληψη 
ομήρων, βιασμό και σεξουαλική 
επίθεση κατά την κράτηση, εγκλή-
ματα τα οποία εμπίπτουν εντός 
του πλαισίου των εγκλημάτων 
πολέμου και εγκλημάτων κατά 
της ανθρωπότητας.

Αν και το Ισραήλ, όπως και 
το Κατάρ, στο οποίο βρίσκονται 
ηγετικά στελέχη της Χαμάς, δεν 
έχουν υπογράψει το Καταστατικό 
του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρί-
ου, μια πιθανή έκδοση ενταλμάτων 
σύλληψης ενδεχομένως και πολύ 
πιθανόν να δημιουργήσει ζητήμα-
τα που αφορούν στις μετακινήσεις 
στο εξωτερικό του Ισραηλινού 
Πρωθυπουργού, όπως έγινε και 
με την περίπτωση της έκδοσης 
εντάλματος σύλληψης κατά του 
Ρώσου Προέδρου προ ενός έτους 
αλλά και σε άλλες περιπτώσεις 
έκδοσης ενταλμάτων από το Δι-
εθνές Ποινικό Δικαστήριο, με πιο 
γνωστή στους νομικούς κύκλους 
αυτήν του ηγέτη του Σουδάν. Τα 
κράτη – μέλη του Καταστατικού του 
Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου 
έχουν την υποχρέωση να εκτε-
λέσουν τα εντάλματα σύλληψης 
που εκδίδονται, με ό,τι και αν αυτό 
συνεπάγεται. 

*Λέκτορας Νομικής στο Πα-
νεπιστήμιο Λευκωσίας, LL.B 
Law (Bristol), Ph.D in Law – 

International Law and Human 
Rights (Kent), Διευθυντής Μονά-

δας Νομικής Κλινικής Πανεπιστη-
μίου Λευκωσίας

Ισραήλ και Διεθνές 
Ποινικό Δικαστήριο 

ΑΠΟΨΗ  ΔΡ ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΤ. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ*

Η δικαιοδοσία του Δι-
εθνούς Ποινικού Δικα-
στηρίου ενασκείται σε 

υπηκόους μελών του ή 
σε περιπτώσεις διάπρα-

ξης εγκλημάτων που 
εμπίπτουν σε αυτήν και 
έχουν διαπραχθεί στην 

επικράτεια κράτους – μέ-
λους του Καταστατικού 

της Ρώμης του 1998, 
συμπληρωματικά προς τα 

εθνικά δικαστήρια όταν 
αυτά είναι απρόθυμα ή 

ανίκανα να διώξουν τους 
δράστες των διεθνών 

εγκλημάτων 
Εντάλματα σύλλη-
ψης Νετανιάχου 
και ηγετών Χαμάς 

Ο Εισαγγελέας του Διε-
θνούς Ποινικού Δικαστηρίου, 
Καρίμ Χαν, ζήτησε τη Δευτέρα 
εντάλματα σύλληψης για τον 
Πρωθυπουργό Μπενιαμίν 
Νετανιάχου του Ισραήλ και 
τους ηγέτες της Χαμάς με 
κατηγορίες για εγκλήματα 
πολέμου και εγκλήματα κατά 
της ανθρωπότητας. Το Ισραήλ 
δεν αναγνωρίζει το δικαστήριο, 
αλλά η Παλαιστίνη είναι μέλος 
του δικαστηρίου από το 2015.
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Προσωπικά δεν πιστεύω 
ότι θα εξευρεθεί λύση του 
Κυπριακού στη βάση του 

συμφωνημένου πλαισίου της «∆∆Ο 
με πολιτική ισότητα, σύμφωνα με 
τα ψηφίσματα του Σ.Σ.». Η Τουρκία 
έδειξε και απέδειξε ότι τα θέλει 
όλα και δεν είναι διατεθειμένη να 
κάνει οποιαδήποτε υποχώρηση. 
Ούτε θα αποδεχθεί αποχώρηση 
των κατοχικών στρατευμάτων ή 
κατάργηση των εγγυήσεων και του 
δικαιώματος επέμβασης. Στο θέμα 
της εσωτερικής διακυβέρνησης τα 
πήρε σχεδόν όλα όσα απαιτεί και 
τα κατοχύρωσε με τις συγκλίσεις 
και τις πρόνοιες του σχεδίου Ανάν.

Από την άλλη, πιστεύω ότι, αν 
κάποτε εξευρεθεί λύση, αυτή θα 
είναι μια μορφή ∆∆Ο με πολιτι-
κή ισότητα. Το πρόβλημα είναι 
το περιεχόμενο αυτής της ∆∆Ο 
και κατά πόσο θα αποτελεί βιώ-
σιμη λύση ή θα είναι ένας κα-
ταστροφικός συμβιβασμός, που 
θα καταλήξει σε τουρκοποίηση 
της Κύπρου. Παρά την άσχημη 
αυτή προοπτική, η πλευρά μας 
επιμένει στην λύση ∆∆Ο, που 
είναι κατοχυρωμένη με ψήφισμα 
του Σ.Α. ∆υστυχώς δεν μπορούμε 
να αρνηθούμε αυτήν τη μορφή 
της λύσης. Αν αρχίσουν διαπραγ-
ματεύσεις, το περιεχόμενο αυτής 
της λύσης πρέπει να φροντίσουμε, 

να επιδιώξουμε και να επιμεί-
νουμε να είναι σύμφωνο με το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο και με τη 
διακήρυξη των ανθρωπίνων δι-
καιωμάτων.

Η Τουρκία επιδιώκει βασικά 
την κατάργηση της Κ.∆., που τη 
θεωρεί εκλιπούσα. Η λύση των 
δύο κρατών θα είναι η επιση-
μότερη διχοτομική λύση. Αλλά 

και οποιαδήποτε μορφή ∆∆Ο 
θα είναι και πάλι διχοτομική. Τη 
διχοτόμηση θα εκφράζουν τα δύο 
συνιστώντα κρατίδια. Γιατί, είναι 
φανερόν ότι, η τουρκοκυπριακή 
κοινότητα, δηλαδή η Τουρκία, 
θα ασκεί πλήρη έλεγχο και 
στην ουσία κυριαρχία επί του 
εδάφους του κρατιδίου, έστω κι 
αν δεν της αναγνωριστεί. Ποια 
δικαιώματα ή εξουσία θα έχει το 
ελληνοκυπριακό κρατίδιο στην 
επικράτεια του τουρκοκυπριακού 
κρατιδίου; Αυτά τα δύο κρατίδια 

θα είναι η έκφραση της διχοτό-
μησης και όχι της επανένωσης, 
όπως μας κοροϊδεύουν κάποιοι 
ηγέτες. Αν υπάρχει κάποια μορ-
φή επανένωσης, αυτή θα είναι η 
επανένωση των δύο κρατιδίων 
σε ένα τουρκικό προτεκτοράτο.

Οποιαδήποτε μορφή ∆∆Ο 
με οποιοδήποτε περιεχόμενο 
θα αποτελεί νομιμοποίηση της 

διχοτόμησης. ∆εν θα αποκαλεί-
ται φυσικά διχοτόμηση, αλλά με 
εκφράσεις εποικοδομητικής ασά-
φειας και βρετανικής υπουλίας θα 
παρουσιάζεται ως επανένωση. 

Ένα σωστό περιεχόμενο της λύ-
σης θα μπορεί να μετριάσει αυτή 
την πραγματική διχοτόμηση της 
Κύπρου. Η μόνη ενοποιός δύνα-
μη, που μπορεί να αποδυναμώσει 
τη διχοτόμηση, είναι η εφαρμογή 
του ευρωπαϊκού κεκτημένου σε 
ολόκληρη την επικράτεια και η 
εφαρμογή των ανθρωπίνων δικαι-

ωμάτων για όλους τους κατοίκους. 
Αυτά σχετικά με την εσωτερική 
διευθέτηση και τη διακυβέρνηση 
της ∆∆Ο. 

Αλλά το σοβαρότερο σημείο 
είναι η απαίτηση της Τουρκίας 
να έχει λόγο στα δύο κρατίδια. 
Αυτό θα το επιδιώξει με τη νό-
μιμη παραμονή των κατοχικών 
στρατευμάτων, με νομιμοποίηση, 
δηλαδή, της κατοχής. Θα το απαι-
τήσει για προστασία δήθεν των 
Τουρκοκυπρίων. Θα απαιτήσει 
επίσης τη συνέχιση των εγγυητικών 
και επεμβατικών της δικαιωμάτων.

Προσωπικά πιστεύω ότι, με 
αυτά τα δεδομένα, δεν υπάρχει 
περίπτωση να επαναρχίσουν οι 
συνομιλίες. Όμως, ας μην ξεχνάμε 
ότι η Κ.∆. δέχεται και θα εντατι-
κοποιηθούν οι πιέσεις από τις 
ΗΠΑ, τη Βρετανία και το ΝΑΤΟ, 
αλλά και από την ΕΕ να κάνου-
με κάποιες υποχωρήσεις για να 
επαναφέρουμε την Τουρκία στις 
συνομιλίες για ∆∆Ο. Η Τουρκία 
δεν θα έχει πρόβλημα να κάνει 
δήθεν υποχωρήσεις και να αποδε-
χτεί επανέναρξη των συνομιλιών. 
Θα εξασφαλίσει τις πλάτες της και 
την υποστήριξη του ΝΑΤΟ, των 
ΗΠΑ, και την ανοχή του ΟΗΕ και 
ης Ε.Ε. Για τούτο είναι απαραίτητο 
ο Πτ∆ και τα δύο μεγάλα κόμματα, 
που οι ψηφοφόροι τους αποτελούν 

το 50%-60% και πιέζουν τον Πτ∆ 
να κάνει τολμηρά βήματα, για να 
πεισθεί η Τουρκία και η διεθνής 
κοινότητα ότι θέλουμε λύση, να 
μας δηλώσουν σαφώς και καθαρά 
ποιες υποχωρήσεις συστήνουν να 
κάνει ο Πτ∆.

Αποδέχονται να αποδεχτούμε 
κάποιου είδους κυριαρχική ισότητα 
των κρατιδίων, καμουφλαρισμένη 
μέσα σε εποικοδομητική ασάφεια, 
στην οποία έχει πατέντα η Βρετανία;

Αποδέχονται η λύση να περι-
λαμβάνει μόνιμες αποκλίσεις από 
το ευρωπαϊκό κεκτημένο;

Αποδέχονται παραμονή μερικών 
χιλιάδων κατοχικού στρατού με 
νομιμοποίηση της παρουσίας του;

Αποδέχονται η Τουρκία να είναι 
εγγυήτρια δύναμη του τουρκοκυ-
πριακού κρατιδίου;

Αποδέχονται διπλή κυριαρχία, 
διπλή υπηκοότητα των Κυπρίων 
και διεθνή υπόσταση των δύο 
κρατιδίων, ώστε να μπορούν να 
υπογράφουν διεθνείς συμφωνίες;

Είναι η ώρα τα κόμματα να δη-
λώσουν τις κρυφές τους θέσεις με 
σαφήνεια. Έτσι θα ξέρει και ο Πτ∆ 
ότι θα μπορεί να αντιμετωπίσει την 
αδιαλλαξία και τον επεκτατισμό της 
Τουρκίας. Με αγώνα για βιώσιμη 
λύση με μετεξέλιξη της Κ∆ ή με 
αποδοχή των τουρκικών όρων και 
κατάργηση της Κ.∆. 

Το ευρωπαϊκό κεκτημένο πρέπει 
να αποτελεί περιεχόμενο της ∆∆Ο

ΑΠΟΨΗ 
ΦΟΙΒΟΣ 
ΚΛΟΚΚΑΡΗΣ*

Μέχρι πότε η Κυπριακή 
∆ημοκρατία (Κ∆) θα πα-
ραμένει εγκλωβισμένη 

στη λύση ∆∆Ο και ο Ελληνισμός 
της Κύπρου θα ζει με τον τρόμο της 
επανέναρξης των διακοινοτικών 
συνομιλιών, που θα φέρουν νέα 
δεινά, αφού οι δύο λύσεις που 
υπάρχουν στην τράπεζα των δι-
απραγματεύσεων τουρκοποιούν 
την Κύπρο; Η υποστηριζόμενη από 
την Κ∆ λύση ∆∆Ο (συγκαλυμμένη 
μορφή συνομοσπονδίας δύο κρα-
τών) και η υποστηριζόμενη από 
την Τουρκία λύση δύο κρατών 
(συνομοσπονδία δύο κρατών).

Η ∆∆Ο, όπως αυτή διαμορφώ-
θηκε με τις δικές μας υποχωρή-
σεις (συγκλίσεις των συνομιλιών, 
όσες, τουλάχιστον, γνωρίζουμε από 
τις διαρροές στα ΜΜΕ), έχει τόσο 
πολλά δυσμενή στοιχεία, που εί-
ναι αδύνατον να συγκροτήσει ένα 
κανονικό δημοκρατικό κράτος. 
Μερικά από αυτά είναι:

Καταλύει την Κ∆ και νομιμοποι-
εί τη διχοτόμηση και τα εγκλήματα 
πολέμου που διέπραξε η Τουρκία 
στην Κύπρο με τη στρατιωτική ει-

σβολή το 1974 και τη συνεχιζόμενη 
κατοχή.

Παραβιάζει τις αρχές της ενό-
τητας του κράτους και των ανθρω-
πίνων δικαιωμάτων (εκλέγειν-ε-
κλέγεσθαι, ατομικής ιδιοκτησίας, 
ελεύθερης εγκατάστασης) με την 
επιβολή εδαφικών ζωνών με εγ-
γυημένες πλειοψηφίες κατοίκων 
και περιουσιών. 

Παραβιάζει την αρχή της πλει-
οψηφίας στη λήψη αποφάσεων με 
το δικαίωμα ΒΕΤΟ στους Τουρ-
κοκύπριους (ΤΚ). Το κράτος θα 
αδυνατεί να λαμβάνει αποφάσεις 
και θα χρειάζεται χρονοβόρους και 
αντιδημοκρατικούς μηχανισμούς 
επίλυσης αδιεξόδων.

Παραβιάζει τις αρχές της 
απλότητας, λειτουργικότητας 
και οικονομικής βιωσιμότητας 
με τη συγκρότηση πολύπλοκου, 
διχοτομικού και δυσλειτουργικού 
κράτους, με διαρχία αξιωματούχων.

Παραβιάζει την αρχή της ασφά-
λειας των πολιτών και του κράτους, 
με τη στέρηση του δικαιώματος να 
έχει ένοπλες δυνάμεις (παραβίαση 
του δικαιώματος της αυτοάμυνας, 

που κατοχυρώνεται από το άρθρο 
51 του καταστατικού χάρτη των 
ΗΕ), απαραίτητες για την άσκηση 
της κυριαρχίας του.

Επιβλήθηκε από την Τουρκία 
και τη Βρετανία προς εξυπηρέτη-
ση των δικών τους συμφερόντων 
και με εισήγηση της τελευταίας 
περιλήφθηκε και σε ψήφισμα του 
ΣΑ/ΗΕ (649/1990).

Την απέρριψε ο Κυπριακός 
Ελληνισμός με το δημοψήφισμα 
του 2004 για το σχέδιο Ανάν (∆∆Ο) 
και η ετυμηγορία του θα έπρεπε 
να είναι σεβαστή από τις κυβερ-
νήσεις μας.

∆εν υπάρχει σε άλλη χώρα 
παρόμοια μορφή κρατικής υπό-
στασης, πλην της Βοσνίας, η οποία 
τελεί υπό διάλυση.

Συνοπτικά η ∆∆Ο δεν συγκροτεί 
ένα κανονικό δημοκρατικό κράτος, 
αλλά ένα εκτρωματικό κράτος υπό 
τον έλεγχο της Τουρκίας και της 
Βρετανίας, καταδικασμένο σε παρά-
λυση και στρατηγική κατάρρευση, 
όπως ήταν το ζυριχικό κράτος της 
Κ∆, στο οποίο η Βρετανία και η 
Τουρκία επέβαλαν διχοτομικά και 

δυσλειτουργικά στοιχεία (βέτο ΤΚ 
κ.ά.), καθεστώς κηδεμονίας και αδυ-
ναμίας άσκησης κυριαρχίας. Το 
πλέον επικίνδυνο είναι ότι οι υπο-
στηρικτές της ∆∆Ο καλλιεργούν 
την ψευδαίσθηση στον λαό ότι η 
λύση αυτή «επανενώνει» την Κύ-
προ και αποτρέπει τη διχοτόμηση. 

Σε ό,τι αφορά τη λύση δύο κρα-
τών (συνομοσπονδία δύο κρατών) 
που υποστηρίζει σήμερα η Τουρ-
κία, αυτή δεν διαφέρει πολύ από 
τη ∆∆Ο, όπως διαμορφώθηκε με 
τις συγκλίσεις των συνομιλιών. Η 
Τουρκία δεν θέλει δύο ανεξάρτητα 
κράτη έναντι των νοτίων ακτών 
της για να μην έχουν οι Έλληνες 
επιλογές στα θέματα ασφάλειας 
(εξοπλισμοί, συμμαχίες). Η Τουρ-
κία επιδιώκει τον έλεγχο όλης 
της Κύπρου. Βασικές πτυχές της 
λύσης που επιδιώκει η Τουρκία: 
το τουρκοκυπριακό (ΤΚ) κρατίδιο 
να είναι οιονεί επαρχία της μέσω 
της πλειοψηφίας των Τούρκων 
εποίκων και των διμερών συμ-
φωνιών εξάρτησής του από την 
Τουρκία, περιλαμβανομένης της 
στάθμευσης τουρκικών στρατιω-

τικών δυνάμεων στο έδαφός του. 
Το ελληνοκυπριακό (ΕΚ) κρατίδιο 
να είναι αφοπλισμένο. Η Τουρκία 
να έχει εγγυητικά/ επεμβατικά δι-
καιώματα σε όλη την Κύπρο ή, 
κατ’ ελάχιστον, να επιβάλλει τις 
αποφάσεις στο κυπριακό κράτος 
μέσω του τ/κ κρατιδίου και της 
συνομοσπονδιακής ομπρέλας και 
να έχει ουσιαστικά τον πολιτικό 
έλεγχό του. 

Η Κ∆ πρέπει να παύσει να 
παραμένει όμηρος της ∆∆Ο, 
παγιδευμένη στο διπλωματικό 
ναρκοπέδιο, πού εξυφαίνεται επί 
μισό αιώνα σε βάρος της από τη 
Βρετανία σε συνεργασία με την 
Τουρκία. Οφείλει η κυβέρνησή μας, 
να ενημερώσει επίσημα τον λαό 
για τις συγκλίσεις των συνομιλιών 
και να αναθεωρήσει τις θέσεις της 
στο Κυπριακό. Να αναλάβει την 
πολιτική ευθύνη να αναγνωρίσει 
ότι η ∆∆Ο δεν είναι δημοκρατική 
λύση και να προχωρήσει σε απόρ-
ριψή της και αλλαγή στρατηγικής, 
με μοναδικό γνώμονα το εθνικό 
συμφέρον της Κύπρου.

*Αντιστράτηγος ε.α. 

Κύπρος: Μισό αιώνα υπό την ομηρία της ∆∆Ο

Το πρόβληµα είναι το περιεχόµενο της ∆∆Ο 
και κατά πόσο θα αποτελεί βιώσιµη λύση ή θα 

είναι ένας καταστροφικός συµβιβασµός, που 
θα καταλήξει σε τουρκοποίηση της Κύπρου

ΑΠΟΨΗ 
ΠΕΤΡΟΣ Θ. 
ΠΑΝΤΕΛΙ∆ΗΣ
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Λίγες μέρες απομένουν από 
την ετυμηγορία των πολιτών 
για την εκλογή των τοπικών 

αρχόντων. Το μέγα ερώτημα που θα 
απαντηθεί, οριστικά και αμετάκλητα, 
το βράδυ της 9ης Ιουνίου, όταν θα 
κλείσουν οι κάλπες για τη δημαρχία 
της Αμμοχώστου, είναι εάν οι πολίτες 
θα επιλέξουν τους τοπικούς άρχοντες 
που δοκιμάστηκαν και απέτυχαν ή 
εκείνους που έχουν στο ενεργητικό 
τους πληθώρα προσπαθειών σε δι-
εθνή και ευρωπαϊκά φόρα για την 
επιστροφή της Βασιλεύουσας. Της 
αγαπημένης μας Αμμοχώστου, που 
εδώ και 50 χρόνια περιμένει την 
επιστροφή των νόμιμων κατοίκων 
της .Την αποκατάσταση του διεθνούς 
δικαίου και των ανθρωπίνων δικαι-
ωμάτων, τα οποία στην Κύπρο κα-
ταπατούνται από την Τουρκία και 
παραβιάζονται κατάφωρα.

Το δικαίωμα επιστροφής των 
Αμμοχωστιανών στην πόλη τους 
δεν είναι ένα νεφελώδες αίτημα 
με συνθηματική χροιά, αλλά μια 
απαίτηση την οποία οφείλουμε να 
υλοποιήσουμε με κάθε νόμιμο μέσο. 

Για τούτο θέλω να υπογραμμίσω 
πως ο καλύτερος και πιο μαχητικός 
πρεσβευτής για την επιστροφή της 
Αμμοχώστου είναι ο λαός της Αμ-
μοχώστου, που με τη σωστή καθο-
δήγηση και με φάρο το δίκαιό μας, 
μπορούμε να πετύχουμε πολλά. 

Διεκδικώ τη δημαρχία της Αμ-
μοχώστου ως νόμιμος κάτοικος της 
πόλης μας προερχόμενος από την 
ενορία της Αγίας Ζώνης, ενισχυμένος 
από την ενθάρρυνση της επιτροπής 
του Συνδέσμου Αμμοχώστου ΜΒ, 

που μαζί διεξήγαμε εκδηλώσεις αλλά 
και διαμαρτυρίες στη Βρετανία και 
την Ευρωπαϊκή Ένωση για τα δίκαια 
της Κύπρου και ειδικά της Αμμοχώ-
στου. Η πείρα τριάντα χρόνων είναι 
η αρένα που θα δώσει στη δημαρχία 
τη μεγάλη κινητήρια δύναμη για να 
βάλει πλώρη για μιαν άνευ προηγου-
μένου καμπάνια στο εξωτερικό, ώστε 
να βρούμε τα δίκαιά μας. Και, με το ίδιο 
θάρρος, την τόλμη, τη μαχητικότητα, 
την αποφασιστικότητα και δυναμι-
κή, να πετύχουμε την πολυπόθητη 
απελευθέρωση της Αμμοχώστου.

Ως υποψήφιος Δήμαρχος Αμ-
μοχώστου πιστεύω πως διαθέτω τα 
καλύτερα δυνατά χαρακτηριστικά 
γι’ αυτό το τιμητικό αξίωμα. Από τα 
φοιτητικά μου χρόνια και ως πρόε-
δρος των Φοιτητικών Συνδέσμων σε 
Πανεπιστήμια στα οποία φοίτησα, 
έθεσα στόχο και σκοπό μου την 
απελευθέρωση της Αμμοχώστου. 

Αργότερα ως, ο Πρόεδρος της 
Ένωσης Κυπρίων Βρετανίας και μετά 
Πρόεδρος του Συνδέσμου Αμμο-
χωστιανών Βρετανίας, ανέπτυξα μια 
πολύπλευρη και αδιάκοπη δράση. 
Μαζί με την επιτροπή μου πετύχα-
με, για πρώτη φορά στα ιστορικά 
του Συνδέσμου Αμμοχώστου, την 
προώθηση ψηφίσματος, που εγκρί-
θηκε ομόφωνα από τη Βουλή των 
Κοινοτήτων στις 15 Νοεμβρίου 
2015, μετά από εισηγήσεις και 
πρωτοβουλία του Συνδέσμου. Ήταν 
τεράστια και μοναδική στη βρετανική 
Βουλή για την Κύπρο η επιτυχία 
αυτή της ομόφωνης έγκρισης του 
ψηφίσματος, το οποίο αποδεχόταν 
σχεδόν όλες τις δικές μας θέσεις για 

την Αμμόχωστο και την Κύπρο πιο 
γενικά. Αποτέλεσμα αυτής και άλ-
λων συναντήσεων ήταν η προώθη-
ση δύο άλλων ψηφισμάτων για την 
Αμμόχωστο. Ακόμη πιο σημαντικό 
για την Αμμόχωστο και την Κύπρο 
είναι το ψήφισμα που καταθέσαμε 
με δική μας πρωτοβουλία και που 
περιέχει όλες τις δικές μας θέσεις 
στο Συμβούλιο της Ευρώπης. Και 
για πρώτη φορά, στα πενήντα χρόνια 
της τουρκικής εισβολής και κατοχής, 
πέρασε (σε πρώτο στάδιο) ψήφισμα 
για την Αμμόχωστο και την Κύπρο.

Ως ανεξάρτητος υποψήφιος το-
νίζω ακόμα μια φορά πως σε αυτό 
τον αγώνα πρέπει να παραμείνουμε 
ανεξάρτητοι. Ο καθένας από εμάς 
μπορεί να έχει τα δικά του ιδεολογι-
κά πιστεύω, αλλά ενωνόμαστε στον 
κοινό αγώνα για την απαλλαγή της 
πόλης μας από την κατοχή. 

Το πρόγραμμά μου βασίζεται 
στην εισήγηση για πλήρη αλλαγή 
πλεύσης στην πολιτική του Δήμου 
Αμμοχώστου. Ως αφετηρία προτείνω 
20 σημεία, με άξονα την ανάληψη 
νέας διεθνούς εκστρατείας και την 
ενεργοποίηση της διπλωματίας, ενώ 
ως πρώτιστο και σημαντικό βήμα 
προτάσσω την ενδυνάμωση της 
ενότητας και της αγωνιστικότητας 
των δημοτών της Αμμοχώστου. 

Να υπενθυμίσω πως η επιτροπή 
του Συνδέσμου Αμμοχώστου, της 
οποίας προεδρεύω, έχει δραστη-
ριοποιηθεί σε πολλούς τομείς κα-
μπάνιας για τα δίκαιά μας. Μεταξύ 
αυτών είναι οι συναντήσεις και οι 
εκδηλώσεις για την Αμμόχωστο στο 
ίδιο το βρετανικό Κοινοβούλιο με 

φιλοξενούμενους βουλευτές, λόρ-
δους, μέλη της Κυβέρνησης και της 
αντιπολίτευσης, αλλά και διπλωμά-
τες, αντιπροσώπους Πρεσβειών που 
εδρεύουν στο ΗΒ κ.ά. 

Μια εξαιρετικά μεγάλη επιτυχία 
είναι αυτή στο Εργατικό Κόμμα, όπου 
πετύχαμε τη συμπερίληψη στο μανι-
φέστο τους ειδικής αναφοράς για την 
Αμμόχωστο με τις δικές μας θέσεις. 

Να επισημάνω, επίσης, τη διοργά-
νωση και συμμετοχή σε δυναμικές 
διαμαρτυρίες και πικετοφορίες έξω 
από την τουρκική πρεσβεία, έξω από 
την πρωθυπουργική κατοικία και 
έξω από το Κοινοβούλιο.

Να αναφέρω, ακόμα, πως η επιτρο-
πή του Συνδέσμου Αμμοχώστου συ-
νέταξε και παρέδωσε αυτοπροσώπως 
στους Προέδρους του Ευρωπαϊκού 
Συμβουλίου, της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής και του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου στις Βρυξέλλες, αλλά και στα 
πέντε μόνιμα μέλη του Συμβουλίου 
Ασφαλείας του ΟΗΕ, την επίσημη 
αίτηση (petition) για την επιστροφή 
της Αμμοχώστου στους νόμιμους 
κατοίκους της. Η αίτηση συνοδευ-
όταν από επιστολές και έγγραφα που 
απεδείκνυαν τη συγκέντρωση πάνω 
από 50.000 υπογραφών. 

Η επίσημη αίτηση είχε παραδοθεί 
στον Πρωθυπουργό της Βρετανίας με 
αντίγραφο της συνοδευτικής επιστο-
λής σε όλα τα μέλη του βρετανικού 
και του ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, 
σε όλα τα μέλη της Κομισιόν και στα 
μέλη του Συμβουλίου της Ευρώπης.

Στις συνοδευτικές επιστολές επι-
σημαίνονταν ότι η τουρκοκυπριακή 
οργάνωση «Πρωτοβουλία για την 

Αμμόχωστο» πραγματοποίησε μια 
δημοσκόπηση στην οποία το 73% 
των Τουρκοκυπρίων της Αμμοχώ-
στου ψήφισε υπέρ της επιστροφής 
της πόλης στους νόμιμους κατοίκους 
της και το άνοιγμα του λιμανιού της, 
σύμφωνα με τα ψηφίσματα του Ορ-
γανισμού Ηνωμένων Εθνών και της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ο απερχό-
μενος δήμαρχος, Σίμος Ιωάννου, 
ο οποίος επαναδιεκδικεί, όχι μόνο 
δεν έπραξε τα δέοντα στον ουσιώδη 
χρόνο, αλλά διέπραξε ένα σοβαρό 
ατόπημα. Εμφανίστηκε ισότιμος με 
τον παράνομο Τ/κ λεγόμενο δήμαρχο 
Αμμοχώστου, τον οποίο διόρισε το 
κατοχικό καθεστώς, προσκαλώντας 
τον στις ελεύθερες περιοχές. 

Κάποιοι φαίνεται πως δεν έχουν 
αντιληφθεί πως οι προσπάθειες 
επαναπροσέγγισης μεταξύ Ε/κ και 
Τ/κ δεν συνεπάγονται υπονόμευση 
της Κυπριακής Δημοκρατίας και 
υπαναχώρηση από θέσεις αρχών. 
Η νομιμότητα δεν εξισώνεται με την 
παρανομία και τα παρεπόμενά της. 

Είναι δικαίωμα των πολιτικών 
κομμάτων να υποστηρίζουν υποψη-
φίους από τον χώρο τους, οι οποίοι 
δοκιμάστηκαν, αλλά απέτυχαν. Το 
αξίωμα του δημάρχου δεν έχει σχέση 
με τα κομματικά δρώμενα, αλλά με 
τον υπέρτατο και υπερκομματικό 
στόχο: την απελευθέρωση της Αμμο-
χώστου και όλων των κατεχομένων. 

Μαζί με όλους τους Αμμοχω-
στιανούς θα είμαστε ένας μαχητικός 
πρεσβευτής για την επιστροφή σε 
μια Ελεύθερη Αμμόχωστο. 

*Ανεξάρτητος υποψήφιος
 δήμαρχος Αμμοχώστου

Μαχητικός πρεσβευτής για επιστροφή της Αμμοχώστου

26.05.2024

ΑΠΟΨΗ  
ΔΡ ΒΑΣΙΛΗΣ 
ΜΑΥΡΟΥ*

ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΔΡΕΑΣ 
Σ. ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ*

Το πρόβλημα των καθυστερή-
σεων στην ολοκλήρωση και 
της διαδικασίας Έφεσης σε 

δικαστική διαφορά ήταν για χρόνια 
γνωστό, με συστηματικές υποδείξεις 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση για να 
λυθεί. 

Γι’ αυτό, μεταξύ άλλων, και η σχε-
τική συνταγματική μεταρρύθμιση 
με την 8η τροποποίηση (2015) που 
εισήγαγε το Διοικητικό Δικαστήριο 
ως Πρωτοβάθμιο Διοικητικό Δικα-
στήριο και η 17η που διαμόρφωσε 
για πρώτη φορά την τριτοβάθμια 
δικαστική δικαιοδοσία: χωρίζοντας 
τα Ανώτατα Δικαστήρια σε δευτερο-
βάθμιο τριμελές Εφετείο και σε δύο 
Ανώτατα Δικαστήρια: το Ανώτατο 
Συνταγματικό με εννέα Δικαστές 
και το Ανώτατο με επτά Δικαστές. 

Αφού λοιπόν συμπληρώθηκαν 
οι αντίστοιχες θέσεις στη δικαστική 
Ιεραρχία, ο Νομοθέτης (προφανώς),  
έχοντας υπόψη τις απόψεις της Εκτε-

λεστικής Εξουσίας, αλλά και του 
Δικαστηρίου, καθόρισε το πώς θα 
εξεταστούν - θεωρώ, ως η υπόγεια 
επιθυμία ή επιλογή του Δικαστη-
ρίου - οι εκκρεμούσες από χρόνια 
εφέσεις και Αναθεωρητικές Εφέσεις.

Μεταξύ άλλων, ο Νομοθέτης δι-
αχωρίζει τις δεκάδες Εφέσεις που 
καταχωρήθηκαν πριν και μετά την 
τυχαία ημερομηνία 31.12.2018! 
Τούτο, αντίθετα προς το Σύνταγ-
μα, που δεν προβλέπει κάτι τέτοιο. 
Όμως, ο Νομοθέτης κατέδειξε ότι 
αδιαφορεί ή και αποδέχεται να έχει 
αρμοδιότητα (μεταβατικές διατάξεις) 
και την επέβαλε στο Ανώτατο Συ-
νταγματικό Δικαστήριο, ώστε να έχει 
το Δικαστήριο και δευτεροβάθμια 
αναθεωρητική δικαιοδοσία (που είναι 
ΟΜΩΣ αποκλειστική εξουσία υπέρ 
του νέου Εφετείου); Παρεμβαίνει ο 
Νομοθέτης και διαμόρφωσε εξουσία 
δευτερογενή και τριτογενή ταυτό-
χρονα στο Ανώτατο Συνταγματικό 

Δικαστήριο, εκεί όπου οι εξουσίες 
αυτές ορίστηκαν, ορθά, να ασκούνται 
από δύο διαφορετικού ιεραρχικού 
επιπέδου Δικαστήρια! 

Μάλιστα, τούτο έγινε ως «διαχωρι-
στική» γραμμή δικαιοδοσίας με βάση 
μια τυχαία ημερομηνία (31.12.2018) 
για τις Αναθεωρητικές Εφέσεις και 
άλλη τυχαία ημερομηνία για πολιτικές 
Εφέσεις. ΟΜΩΣ, υπάρχουν δεκάδες 
καθυστερημένες Εφέσεις καταχωρημέ-
νες πριν ή μετά τις αντίστοιχες ημερο-
μηνίες διαχωρισμού, οπότε και το απλό 
ερώτημα, γιατί, ο Νόμος, με βάση ποία 
αρχή Ισότητας, ή, δικαίως, πρόβλεψε 
να έχουν δικαίωμα να διεκδικήσουν 
τριτοβάθμια κρίση, ΜΟΝΟΝ όσες 
Εφέσεις καταχωρίστηκαν μετά την 
1.12.2018! Πρόνοιες προκλητικής 
αντισυνταγματικότητας με μορφή 
ανισότητας, προχειρότητας, άνευ 
αιτιολογίας και χωρίς να ακουστεί 
ο διάδικος.

Σαφέστατα με τον τρόπο αυτό 

ο Νομοθέτης επεμβαίνει στις αρ-
μοδιότητες του Ανωτάτου Συνταγ-
ματικού Δικαστηρίου που τώρα 
δημιούργησε με Νόμο και, όμως, 
ο Γενικός Εισαγγελέας δεν ζήτησε 
από τον Πρόεδρο του Κράτους να 
εξεταστεί η συνταγματική αυτή 
τροποποίηση και, ακόμη, με μιαν 
αναφορά, που κρίθηκε ότι, μέσω 
της προαναφερθείσας μεταβατικής 
διάταξης, ρυθμίστηκε το ζήτημα της 
κατανομής των εφέσεων, χωρίς τις 
πρόνοιες του ίδιου του Νόμου, να 
εντοπίζεται από την πλήρη Ολο-
μέλεια του Ανώτατου Συνταγμα-
τικού Δικαστηρίου, οποιαδήποτε 
άνιση μεταχείριση ή, γενικότερα, 
παραβίαση των δικαιωμάτων των 
προσώπων, οι εφέσεις των οποίων 
αφορούν στην περίοδο μέχρι και το 
τέλος του έτους 2018.

Αφού καθιερώθηκε η δυνατότητα 
τριτοβάθμιας κρίσης μιας διαφοράς, 
γιατί στερήθηκαν του δικαιώματος 

αυτού το σύνολο των εκκρεμουσών 
Εφέσεων, όσες τυχαία καταχωρή-
θηκαν πριν από τις δύο αυτές (δι-
αφορετικές μάλιστα) ημερομηνίες; 
Είναι δυνατό να είναι τούτο επιτρεπτό 
κατά την αρχή της ισότητας (Άρθρο 
28 και 35 του Συντάγματος και του 
οφειλόμενου σεβασμού των ατο-
μικών δικαιωμάτων του Άρθρου 
35 του Συντάγματος); Ιδιαίτερα, 
όταν, με τις αποφάσεις αυτές, που 
στερήθηκαν επιλεκτικά αυτό το ίσο 
δικαίωμα για τριτοβάθμια κρίση όλων 
των εκκρεμουσών Εφέσεων διάδικοι, 
θα μπορούσαν να καταφύγουν για 
άρση της πολλαπλής μορφής ανι-
σότητας, όμως, αντί τούτου, απλώς 
εισάγονται λύσεις (μπαλωματικές), 
χωρίς καθιέρωση μιας ευρύτερης 
και απλοποιημένης διαδικασίας, που 
δεν θα συσσώρευε νέα πρόσθετη 
αδικία από τις καθυστερήσεις και 
τα νέα προβλήματα! 

*Δικηγόρος – Πρώην Βουλευτής

Ανάγκη άμεσης και σε βάθος μελέτης της αναθεώρησης 
που έγινε στην απονομή της Δικαιοσύνης 
Σε επίπεδο (α) Δικαστηρίου, (β) Γενικής Εισαγγελίας και (γ) κυρίαρχου λαού
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Πριν από μερικές μέρες 
ο Ελληνισμός τίμησε τη 
Γενοκτονία των Ποντίων 

από τους Νεοτούρκους. Είναι μια 
τραγωδία την οποία θα κουβαλάμε 
για πάντα και δεν είναι η μόνη. 
Ακολούθησε η καταστροφή της 
Μικράς Ασίας και η εισβολή και 
η κατοχή της Κύπρου. 

Πόντος και Σμύρνη χαρακτη-
ρίζονται ως χαμένες Πατρίδες. 
Ανάθεμα για όλους εμάς, εάν 
προσθέσουμε σε αυτές και την 
Κύπρο μας. Πενήντα χρόνια κα-

τοχής, 50 χρόνια χωρίς λύση, 50 
χρόνια ουτοπικής πολιτικής, 50 
χρόνια παρακαλούν οι ηγεσίες 
μας την Τουρκία να υπογράψει 
τη διχοτομική ομοσπονδία και 

μας γυρίζει την πλάτη. Ντροπή.
Η Άγκυρα δεν μας γυρίζει μόνο 

την πλάτη, αλλά μας εξηγεί ότι θέλει 
ολόκληρη την Κύπρο. Ότι η ομο-
σπονδία είναι άλλο ένα βήμα προς 

τον τελικό στόχο των Νεο-Οθωμα-
νών. Εγείρεται στον καθένα μας το 
εξής ερώτημα: Γιατί ενταχθήκαμε 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Για να 
υπογράψουμε λύση διχοτομική, 
όπως η ομοσπονδία και συνομο-
σπονδία, ή για την απαλλαγή μας 
από τον στρατό κατοχής και για να 
επιτύχουμε την απελευθέρωση; 

Για το ΕΛΑΜ δεν υπάρχει δίλημ-
μα. Γι’ αυτό πάμε στην Ευρωβουλή 
με τη δική σας στήριξη. Αγωνιζό-
μαστε εναντίον κάθε διχοτομικής 
λύσης και υπέρ της απελευθέρωσης 

του τόπου μας, όπως οι αρχές και 
οι αξίες της ΕΕ καθορίζουν. 

Εάν η Τουρκία συνεχίσει την 
επεκτατική της πολιτική, θα πρέπει 
να θεωρήσει ότι θα βρει μπροστά 
της το ΒΕΤΟ της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας. Έτσι θα καταλάβει ότι 
δεν είναι το κράτος μας εκλιπόν, 
όπως ισχυρίζεται. Τότε θα αντι-
ληφθεί ότι υπάρχουμε και ότι δεν 
θα γραφτούμε στον κατάλογο των 
χαμένων πατρίδων. 

*Υποψήφια Ευρωβουλευτής του 
ΕΛΑΜ

Η ΕΕ και οι χαμένες πατρίδες

«Πενήντα χρόνια κατοχής, 50 χρόνια χω-
ρίς λύση, 50 χρόνια ουτοπικής πολιτικής, 

50 χρόνια παρακαλούν οι ηγεσίες μας την 
Τουρκία να υπογράψει τη διχοτομική ομο-

σπονδία και μας γυρίζει την πλάτη. Ντροπή»

ΑΠΟΨΗ  
ΜΑΡΙΑ 

ΝΙΚΟΛΑΟΥ*
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ΗΠαγκόσμια Ιστορία Εθνών, 
Πόλεων, Πανεπιστημίων, Αε-
ροδρομίων, Σταδίων, κ.ο.κ. 

προβάλλει έκφραση Τιμής  των επιζώ-
ντων προς αποθανόντα διακεκριμένα 
Άτομα, που μόνο με το Όνομά τους 
διδάσκουν τις επόμενες Γενεές. 

Στο παρόν κείμενο μου θα περι-
ορισθώ στον κατάλογο των Ηρωι-
κώς Αγωνισαμένων και Ενδόξως 
Πεσόντων Ηρώων του Απελευθε-
ρωτικού μας Αγώνα, 1955-59. Η 
σχετική αναφορά καθιερώθηκε 
να έχει πρώτο όνομα τον Γρηγόρη 
Αυξεντίου, που συσπείρωσε στην 
Αρετή και τη Δόξα ολόκληρο το 
Έθνος. Το όνομά του θα μπορούσε 
να είναι όνομα Πόλεων σε Κύπρο 
και Ελλάδα. Πλάι στον Αυξεντίου, 
ο Μάτσης. Μορφή σταλμένη από 

την Ελληνική Ιστορία αιώνων για 
να Διδάσκει, να εμπνέει, να δείχνει 
Λεωφόρους και Κορφές, να διατάσ-
σει “Και Μόνος και μετά Πολλών”, 
“Ου Πόσοι αλλά Που” και τη βαθιά 
ευθύνη που “γεννήθηκε Έλληνας”.

Το Πανεπιστήμιο Κύπρου, Κρα-
τικό - Δικοινοτικό, δεν φέρει κανέναν 
άλλο τίτλο. Ακολουθούν τα ιδιωτικά με 
τίτλους “κατά βούληση”. Προσωπική 
μου άποψη, στον κλάδο αυτό υπάρχει 

μεγάλο κενό: “ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ 
ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΥ”, Κρατικό ή του 
Δήμου και της Επαρχίας Αμμοχώ-
στου. Όχι Παράρτημα του “Δικοι-
νοτικού”. Η εύρωστη και ιστορική 
Επαρχία μπορεί να οικοδομήσει ένα 
Πανεπιστήμιο-Σύμβολο της Αθάνα-
της Αμμοχώστου. Ένα πνευματικό 
Ίδρυμα, μη κερδοσκοπικό, ανωτά-
του επιστημονικού επιπέδου, που 
θα παράγει Φύλακες πιστούς της 

Φυλής και της Πίστης, στον ζωτικό 
γεωπολιτικό χώρο της Κύπρου.

Με τη δαφνοστεφή κληρονομιά 
του ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ ΓΥΜΝΑΣΙΟΥ ΑΜ-
ΜΟΧΩΣΤΟΥ (Ε.Γ.Α.), που και αυτό 
πρέπει να αναστηθεί ως Οντότητα 
και να ακολουθεί μια πορεία ύψιστου 
ποιοτικού Ήθους και Παιδείας. Το 
Γυμνάσιο που ανέθρεψε τον Αυξε-
ντίου, τον Μάτση, τον Γιάλλουρο, τον 
Ηλία Παπακυριακού και τον Φώτη 
Πίττα του Αχυρώνα, τον Δημητράκη 
Χριστοδούλου, τον Π. Τουμάζο, τον 
Τάσο Μάρκου και επιζήσαντες δια-
κεκριμένους και σεμνούς Αγωνιστές, 
Μορφές του έπους της ΕΟΚΑ.

Η πρώτη Πανεπιστημιακή 
Σχολή του ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟΥ 
ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΥ μπορεί να είναι 
Η ΓΕΩΠΟΝΙΚΗ που θα ανταπο-

κρίνεται και στις άμεσες ανάγκες 
της Ελεύθερης Επαρχίας Αμμοχώ-
στου και όλης της Κύπρου. Ο τίτλος 
της Σχολής αυτής, δίκαια αλλά και 
σκόπιμα, πρέπει να φέρει το όνομα 
του ΑΓΩΝΙΣΤΗ – ΓΕΩΠΟΝΟΥ 
ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΜΑΤΣΗ. Με την αρχο-
ντική συμπεριφορά του, αλλά και με 
πρωτοπόρα, για την περίοδο εκείνη, 
κείμενά του, ο Μάτσης καλλιεργούσε 
την ειλικρινή φιλία Τούρκων και 
Ελλήνων Αγροτών. Τους ένωνε ο 
καθημερινός μόχθος και ο τίμιος 
ιδρώτας στην Κοινή Γη τους. 

Η ΜΟΡΦΗ ΤΟΥ, ΜΕ ΣΤΟΛΗ 
ΑΝΤΑΡΤΗ ΤΗΣ ΕΟΚΑ, πρέπει να 
κυριαρχεί και να ακτινοβολεί: “Ου 
περί χρημάτων τον αγώνα ποιού-
μεθα, αλλά περί αρετής”.

*Ευρωβουλευτής ΔΗΣΥ & ΕΛΚ

Είμαι Σκαλιώτης, Αϊλαζαρίτης 
και περήφανος γι’ αυτό. Η 
περιουσία της ευρύτερης 

οικογένειάς μου περιλαμβάνει 
κτήρια από τη σημερινή Πλατεία 
Δημητρίου δια της Ερμού στην 
Πλατεία Αχιλλέα Θεοδούλου προς 
τον Άγιο Λάζαρο και καταλήγει στο 
παλιό ΓΣΖ. Όπως είναι γνωστό, 
δεν είμαι υποψήφιος για κανένα 
πόστο στις επερχόμενες εκλογές, 
φρονώ, όμως, ότι έχω, εκ περισσού, 
το δικαίωμα και το καθήκον να 
πω αυτά που πιστεύω για το καλό 
της πόλης μου και της επαρχίας, 
για να έλθουν και σε γνώση των 
υποψηφίων. 

Τι χρειάζεται στη Σκάλα μας; 
Δουλειά και αποφασιστικότητα. 
Και να συνειδητοποιήσουμε ότι 
είμαστε η πιο όμορφη πόλη της 

Κύπρου. Να το πιστέψουμε! 
1. Έχουμε το πρώτο αεροδρόμιο 

της Κύπρου. Ο Δήμος Λάρνακας 
πρέπει να εκδώσει βιβλιάριο στο 
οποίο να δίδονται πληροφορίες 
ειδικά για τη Λάρνακα, τα Μουσεία, 
τα Ιδρύματά της, τις αρχαιότητές 
της, τις βιβλιοθήκες της, την ιστο-
ρία της πόλης, τα ξενοδοχεία, τους 
συνδέσμους, την κοινωνική ζωή, 
τα εστιατόρια, τις ταβέρνες, τους 
τόπους διασκέδασης, τα σχολεία 
και τα Πανεπιστήμιά μας, που 
ελπίζουμε να αυξηθούν. Επί-
σης, για την επαρχία Λάρνακας, 
άνθρωποι του Δήμου ή προσω-
πικό ενδεδυμένο με κυπριακές 
ενδυμασίες, να υποδέχονται τους 
ξένους και να τους προσφέρουν 
το βιβλιάριο με τις πληροφορίες 
για την πόλη μας και ένα τυπικό 

κυπριακό έδεσμα. Να μην αφή-
νουμε τους ξένους τουρίστες να 
χρησιμοποιούν τη Λάρνακα για να 
πάρουν ταξί για άλλη πόλη, αλλά 
να μένουν στη Λάρνακα. Τέρμα 
οι carpetbaggers. Οι τουρίστες να 
μένουν στη Λάρνακα. Έχουμε αρ-
κετά και αξιόλογα ξενοδοχεία τα 
οποία πληθύνονται, οι δε ομορφιές 
της πόλης και επαρχίας μας είναι 
ασυναγώνιστες. 

2. Η Λάρνακα χρειάζεται περισ-
σότερες σχολές του Πανεπιστημίου 
Κύπρου και να γίνει προσπάθεια 
για περισσότερα ξένα πανεπιστήμια.

3. Από χρόνια το Ίδρυμα Θεο-
δούλου είχε ζητήσει και ζητά μέ-
ρος του Πανεπιστημίου Κύπρου 
να έλθει στη Λάρνακα. Επιπλέον, 
επαναφέρω την παλιά μου πρόταση 
για μεγάλο μοντέρνο συνεδρια-

κό κέντρο στη Λάρνακα μαζί με 
πολυτελές ξενοδοχείο. Διεθνείς 
συνομιλίες να γίνονται στη Λάρ-
νακα. Υπάρχουν πολλά μέρη στη 
Λάρνακα γι’ αυτό. Ο χώρος γύρω 
στον τεκκέ ίσως να αξιοποιηθεί, το 
παλιό αεροδρόμιο. Αυτά τα θέματα 
πρέπει, βέβαια, να μελετηθούν από 
τους αρμοδίους.

4. Μια πόλη το πρώτο που πρέ-
πει να κάνει, είναι να είναι καθαρή 
και λειτουργική. Η καθαριότητα 
πρέπει να προσεχθεί. 

5. Σαν ένας αιώνιος περιπατητής, 
περπατώ στην πόλη. Το νέο Δη-
μοτικό Συμβούλιο πρέπει να έχει 
μέσα στα πρώτα μελήματά του την 
επιδιόρθωση των δρόμων και των 
πεζοδρομίων της πόλης. Μερικοί 
δρόμοι είναι σε κακή κατάσταση 
και κάπου πεζοδρόμια δεν υπάρ-

χουν. Κυρίως πρέπει να μπουν 
διαβάσεις πεζών με φώτα. Γνωρίζω 
μόνο δύο τέτοιες, στην Νικοδήμου 
Μυλωνά, απέναντι από την είσοδο 
της Αμερικανικής Ακαδημίας, και 
στη Γρηγόρη Αυξεντίου, απέναντι 
από το Kosta Coffee. Απέναντι από 
την Αστυνομία πρέπει να βελτι-
ωθεί: παρ’ ολίγο να με πατήσει 
αυτοκίνητο εκεί! 

Αυτές είναι μερικές από τις ει-
σηγήσεις μου για τη Σκάλα μας. 
Δεν είναι μόνο η μαρίνα, το λιμάνι. 
Υπάρχουν τόσα άλλα. Και, κυρίως, 
όχι μεμψιμοιρίες, αλλά πίστη στις 
δικές μας δυνάμεις. Η πόλη αυτή 
ήταν κάποτε η πρώτη πόλη της 
Κύπρου. Δεν βλέπω τον λόγο γιατί 
να μην ξαναγίνει. 
*Πρόεδρος του Ιδρύματος Θεοδούλου 

c.a.theodoulou@cytanet.com.cy 

Πανεπιστήμιο Αμμοχώστου:
Γεωπονική Σχολή «Κυριάκος Μάτσης»

Η Λάρνακα, η πόλη μου

Προσωπική μου άποψη, στον κλάδο αυτό 
υπάρχει μεγάλο κενό: «Πανεπιστήμιο Αμ-
μοχώστου», Κρατικό ή του Δήμου και της 

Επαρχίας Αμμοχώστου 

ΑΠΟΨΗ  
ΔΡ. ΕΛΕΝΗ 
ΣΤΑΥΡΟΥ*

ΑΠΟΨΗ  
ΔΡ ΧΡΙΣΤΟΣ ΑΧΙΛΛΕΩΣ 

ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ*
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Όσο κι αν οι κυβερνητικοί 
αξιωματούχοι, με κάθε ευ-
καιρία, υποστηρίζουν, για 

δικούς τους αλλά κατανοητούς λό-
γους, ότι τα οικονομικά πράγματα 
του τόπου έχουν μπει σε τάξη και 
έχει δρομολογηθεί η ανάκαμψη, η 
αλήθεια είναι ότι έχουμε να αντι-
μετωπίσουμε φοβερές δυσκολίες 
και είναι άγνωστο πότε θα μας 
εγκαταλείψει η κρίση. Αν σήμερα 
η κυπριακή οικονομία έχει ακόμα 
κάποιες αντιστάσεις, αυτό οφείλε-
ται σε δυο-τρεις παράγοντες που 
είναι σε θέση να δώσουν κάποιες 
ανάσες. Ανάμεσα σ’ αυτούς και η 
τουριστική βιομηχανία, της οποίας 
βασικός πυλώνας είναι, κατά γενική 
ομολογία, ο ξενοδοχειακός τομέας. 
Με νύχια και με δόντια, με θυσίες 
και παραχωρήσεις οι ξενοδόχοι 
μάχονται να κρατήσουν στη ζωή 
τη βιομηχανία αυτή, τη μοναδική 
ίσως που απέμενε να φέρνει στον 
τόπο φρέσκο χρήμα. Κι όμως, την 
πηγή αυτού του εισοδήματος οι 
αμαρτωλές τράπεζες αποπειρώνται 
να την εξουδετερώσουν, καθώς οι 
πληροφορίες μας λένε ότι επέπεσαν 
επί των ξενοδόχων και επιζητούν, 
εδώ και τώρα, να εισπράξουν το 
λαβείν τους. Οι ίδιες αυτές τράπεζες 
που, μέχρι πριν από μερικά χρόνια, 
φορτικά και παρακλητικά, επιζη-

τούσαν από τους ίδιους αυτούς 
ξενοδόχους να πάρουν δάνεια για 
επεκτάσεις, ανακαινίσεις και άλλα 
ανοίγματα, τώρα θέλουν αμέσως 
πίσω τα χρήματά τους. Απειλούν 
τους ξενοδόχους σε μια περίοδο 
που η βιομηχανία δέχεται πιέ-
σεις από τους εταίρους τους στο 
εξωτερικό, που συνεχώς ζητούν 
μειώσεις και εκπτώσεις στις τιμές 

τους. Σε μια περίοδο που όλο και 
περισσότερα ξενοδοχεία είτε κλεί-
νουν οριστικά, είτε συρρικνώνουν 
το χρονικό διάστημα που παρα-
μένουν ανοικτά, περιορίζοντας 
σημαντικά την κερδοφορία τους. 
Αυτές οι εξελίξεις είναι ψιλά γράμ-
ματα για τους τραπεζίτες, που με 
τις αποφάσεις και ενέργειές τους 
έφεραν την οικονομία του τόπου 
στην καταστροφή. Αυτή η απαρά-
δεκτη κατάσταση με τις ασφυκτικές 
πιέσεις των τραπεζών σε βάρος 

των ξενοδόχων πήρε ιδιαίτερα 
ανησυχητικές διαστάσεις στην 
περιοχή της ελεύθερης Αμμοχώ-
στου, όπου μεγάλος αριθμός ιδιο-
κτητών ξενοδοχείων αισθάνονται 
την απειλή των τραπεζών. Η κατά-
σταση πρέπει να αντιμετωπισθεί 
ουσιαστικά και πρακτικά, αν δεν 
θέλουμε να χάσουμε και τον τελευ-
ταίο πνεύμονα χάρις στον οποίο η 

κυπριακή οικονομία έχει ακόμα 
δικαίωμα στη ζωή και ελπίζει σε 
καλύτερες μέρες. Είναι καθήκον 
και υποχρέωση και της ίδιας της 
Κυβέρνησης να εγκύψει στο θέμα 
και να υποχρεώσει, αν παραστεί 
ανάγκη, τις τράπεζες να δουν το 
θέμα με άλλο φακό. Ο Υπουργός 
Οικονομικών οφείλει να παρέμβει 
για να βρει τρόπους να βοηθήσει 
την ξενοδοχειακή βιομηχανία να 
αντιμετωπίσει το πρόβλημα. Γιατί 
ο κ. Υπουργός είναι ο θεματοφύλα-

κας της οικονομίας του τόπου και 
υπέχει τεράστιες ευθύνες για την 
πορεία της. Ε, λοιπόν, αν ο υπουρ-
γός θέλει να βοηθήσει τον τόπο, 
ας πάρει και αποφάσεις που θα 
δώσουν στήριγμα στην οικονομία 
και θα προδιαγράψουν ένα καλύ-
τερο αύριο. 

Υ.Γ.: 
1. Αυτό το ζούμε και το υφι-

στάμεθα καθημερινά με τις ροές 
τόσο μέσω των κατεχομένων, όσο 
και απευθείας από την Τουρκία 
και τον Λίβανο, απ’ όπου φτάνουν 
εκατοντάδες αλλοδαποί, ακόμα και 
από χώρες όπου η κατάσταση δεν 
δικαιολογεί τη δημιουργία κύματος 
προσφύγων. Όμως, η έως τώρα 
φιλόξενη υποδοχή που τυγχάνουν, 
κάνει την Κύπρο ελκυστικό προο-
ρισμό όπου καταφθάνουν χιλιάδες 
δασκαλεμένοι δήθεν πρόσφυγες. 
Και, δυστυχώς, υπάρχουν και οι 
δούρειοι ίπποι, η πέμπτη φάλαγ-
γα, που βοηθούν και ενισχύουν 
αυτή την κατάσταση. Ατζέντηδες 
και δικηγόροι, έχοντας τεράστια 
οικονομικά οφέλη από τη ροή 
αυτή, βάζουν το χεράκι τους για 
να συντηρείται το φαινόμενο αυτό. 
Όπως ομοίως πράττουν και κά-
ποιες λεγόμενες μη κυβερνητικές 
οργανώσεις που, για δικούς τους 

λόγους, κάνουν ό,τι μπορούν για 
να έρχονται στην Κύπρο όλο και 
περισσότεροι μετανάστες. Αυτά τα 
χέρια είναι που πρέπει να απο-
κοπούν για να γλιτώσει ο τόπος 
από αυτήν τη μάστιγα. Μάστιγα 
που απειλεί τον λαό και το κράτος 
μας. Να δεχθούμε στη χώρα μας 
πρόσωπα που πραγματικά κινδυ-
νεύουν στη δική τους χώρα. Να 
φιλοξενήσουμε άτομα που πραγ-
ματικά είναι πρόσφυγες, αλλά και 
πάλι στο μέτρο των δυνατοτήτων 
μας. Αλλά το κακό έχει παραγίνει. 
Δεν μπορεί η Κύπρος να είναι το 
κράτος που θα λύσει τα προβλήμα-
τα, οικονομικά, πολέμου-ειρήνης, 
κοινωνικά και άλλα εκατόν και πλέ-
ον χωρών της υφηλίου. Έχουμε 
ήδη ξεπεράσει τα όριά μας. Ας το 
καταλάβουμε επιτέλους πριν είναι 
αργά για τον αυτόχθονα πληθυσμό. 
Πριν ξυπνήσουμε ένα πρωί και 
διαπιστώσουμε ότι βρισκόμαστε 
υπό μιαν άλλη κατοχή.  

2. Όλη η Κύπρος, καθηλωμέ-
νη στους δέκτες της τηλεόρασης, 
με δέος και ρίγη συγκίνησης, 
παρακολούθησε τη λαοθάλασ-
σα, με επικεφαλής τον γνωστό 
Χασαπόπουλο, που ξεχύθηκε 
στους δρόμους της Λευκωσίας 
βροντοφωνάζοντας «Κάτω τα χέρια 
από τον Οδυσσέα μας». 

Τα αρπακτικά οι τράπεζες κυνηγούν τους ξενοδόχους

Η κατάσταση πρέπει να αντιμετωπισθεί 
ουσιαστικά και πρακτικά, αν δεν θέλουμε 
να χάσουμε και τον τελευταίο πνεύμονα 
χάρις στον οποίο η κυπριακή οικονομία 

έχει ακόμα δικαίωμα στη ζωή και ελπίζει 
σε καλύτερες μέρες 

Η κρισιμότητα της επόμενης περιόδου 
οφείλεται κυρίως στο γεγονός ότι ενώπι-
ον των Τοπικών Αρχών θα τεθεί το βαρύ 
έργο της υλοποίησης της ούτω καλούμε-
νης «μεταρρύθμισης της Τοπικής Αυτοδι-

οίκησης» 

ΑΠΟΨΗ  
ΚΡΙΣ 
ΜΙΧΑΗΛ

ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΔΡΕΑΣ 
ΜΟΡΦΙΤΗΣ*

Οι Οργανισμοί Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης (Δήμοι, 
Κοινότητες, Συμβούλια 

Βελτιώσεως) ασκούν εν δυνάμει 
μέρος των κρατικών εξουσιών 
τις οποίες το Κεντρικό Κράτος 
εκχωρεί για την εξυπηρέτηση, 
την πρόοδο και την ευημερία των 
τοπικών κοινωνιών των πόλεων 
και της υπαίθρου.

Καθήκον και μόνιμο μέλημα των 
εκλελεγμένων τοπικών αρχόντων είναι 
να ασκούν αυτές τις εξουσίες μέσα σε 
πλαίσια χρηστής διοίκησης, ευνομίας, 
δικαιοσύνης και αποτελεσματικότη-
τας και να διεκδικούν από τους πό-
ρους του Κεντρικού Κράτους όλα τα 
αναγκαία και απαραίτητα κονδύλια 
για την ανάπτυξη των γεωγραφικών 
τους ορίων και για την ευημερία των 
κατοίκων τους. 

Επιπρόσθετα, μετά την ένταξη 
της χώρας μας στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση, οι τοπικές αρχές δικαιού-
νται αλλά και έχουν αυτονόητη 
υποχρέωση να επαγρυπνούν, να 
εφευρίσκουν, να μελετούν και να 

υποβάλλουν προγράμματα για τη 
συγχρηματοδότηση των αναπτυ-
ξιακών τους έργων από τα σχετικά 
ταμεία της Ένωσης. 

Για τους πιο πάνω κύριους 
λόγους, η επιλογή των τοπικών 
αρχόντων θα πρέπει να γίνεται με 
καθαρά αξιοκρατικά κριτήρια και 

ανεξάρτητα από την ιδεολογικοπο-
λιτική και κομματική προέλευση 
των υποψηφίων. 

Η ικανότητα, η εμπειρία, το 
δημόσιο πνεύμα, η αφοσίωση 
στην επιτέλεση των καθηκόντων, 
η σωφροσύνη, η ευθυκρισία, η 

εργατικότητα, η επαγγελματική 
επάρκεια, η μόρφωση, η αμερο-
ληψία, η εντιμότητα κ.ά. θα πρέπει 
να είναι τα κριτήρια των επιλογών 
των ψηφοφόρων τα οποία θα κα-
θορίσουν την τύχη και το μέλλον 
των τοπικών κοινωνιών κατά τα 
επόμενα κρίσιμα χρόνια. 

Η κρισιμότητα της επόμενης 
περιόδου οφείλεται κυρίως στο 
γεγονός ότι ενώπιον των Τοπικών 
Αχών θα τεθεί το βαρύ έργο της 
υλοποίησης της ούτω καλούμενης 
«μεταρρύθμισης της Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης», η οποία, μετά από 

επίπονες προσπάθειες πολλών 
ετών, ψηφίστηκε από τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων με «εντολή» 
να υλοποιηθεί ευθύς αμέσως μετά 
τις εκλογές της 9ης Ιουνίου 2024. 

Στους ώμους των αξιωματούχων 
και μελών της Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης (Περιφερειαρχών, Δημάρχων, 
Δημοτικών Συμβούλων, Προέδρων 
και μελών των Κοινοτήτων) θα 
μεταβιβασθεί η ευθύνη της υλο-
ποίησης μιας μεταρρύθμισης η 
οποία, αν και ψηφίστηκε με Νόμο 
από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, 
χαρακτηρίστηκε τόσο από τους 
κυβερνώντες, όσο και από τους 
βουλευτές μας δύσκολη, έως και 
προβληματική. 

Αυτές τις δυσκολίες και αυτά τα 
εγγενή κενά και αδυναμίες μιας φιλό-
δοξης, κατά τα άλλα, μεταρρύθμισης 
θα κληθούν οι Τοπικές Αρχές να 
αντιμετωπίσουν, να διαχειριστούν 
και να εφαρμόσουν στην πράξη. 

Ο κυπριακός λαός θα κληθεί 
να καταβάλει από τα υστερήματά 
του, σε μια περίοδο οικονομικής 

δοκιμασίας, όλο το οικονομικό 
κόστος ενός απαραίτητου εγχει-
ρήματος, το οποίο από τη γένεσή 
του εμφανίζει ήδη τους πρώτους 
κραδασμούς. 

Απαιτείται, λοιπόν, η απαραί-
τητη συλλογικότητα ευθυνών και 
ρόλων μεταξύ της Κυβέρνησης 
της Κυπριακής Δημοκρατίας και 
των Τοπικών Αρχών για την από 
κοινού αντιμετώπιση των σοβαρών 
ή και λιγότερο σοβαρών προβλη-
μάτων που θα προκύψουν κατά 
τα επόμενα λίγα χρόνια. 

Το στοίχημα, λοιπόν, βρίσκεται 
στα χέρια των τοπικών κοινωνιών 
οι οποίες οφείλουν να προβλη-
ματιστούν σοβαρά, κατά το επό-
μενο λίγο χρονικό διάστημα, για 
την επιλογή όσων θα αναλάβουν 
το βαρύ αλλά σημαντικό έργο 
της εκπροσώπησής τους για τη 
διεκδίκηση της ανάπτυξης, της 
ευημερίας και της σταθερότητας 
της ζωής των ιδίων αλλά και των 
επερχόμενων γενεών. 

Αντιπρόεδρος Κ.Δ.Σ. του ΚΥ.ΚΕ.Μ.

Οι εκλογές Τοπικής Αυτοδιοίκησης 

26.05.2024



ΕΠΙΧΕΙΡΕΙΝ30 26.05.2024

Εδώ και πολλές δεκαετίες, 
το AROXOL είναι ο καθολικά 
αναγνωρισμένος ηγέτης στην 
αγορά της εντομοπροστασίας 
και ο πιο αξιόπιστος σύμμαχος 
για κάθε οικογένεια στην Κύπρο 
που επιθυμεί ένα σπίτι απαλ-
λαγμένο από ενοχλητικά έντομα. 
Σήμερα, το AROXOL κάνει και 
πάλι τη διαφορά, παρουσιάζο-
ντας ένα καινοτόμο προϊόν: το 
νέο, υγρό AROXOL για ακάρεα, 
σκόρους και κοριούς. 

Τα ακάρεα είναι μικροσκοπι-
κοί, αόρατοι στο μάτι οργανισμοί, 
που κρύβονται κατά εκατομμύρια 
σε υφασμάτινες επιφάνειες και 
συνηθέστερα στο στρώμα του κρε-
βατιού, όπου πολλαπλασιάζονται 
γρήγορα και μπορούν να προ-
καλέσο υν αλλεργίες. Οι σκόροι, 
ή αλλιώς νυχτοπεταλούδες, είναι 
συνήθως νυκτόβια έντομα που 
τρέφονται με υλικά που περιέ-
χουν ίνες ζωικής προέλευσης 
(γούνες, μετάξι, δέρμα, μαλλί 

κ.λπ.) και αποτελούν έναν από 
τους πιο ανεπιθύμητους “επι-
σκέπτες” κάθε ντουλάπας. Οι 
κοριοί είναι βαδιστικά έντομα 
που τρέφονται  με αίμα ζώων και 
ανθρώπων. Έχουν καφέ χρώμα, 
μέγεθος περίπου κόκκου φακής 
και κρύβονται κατά τη διάρκεια 
της ημέρας. Συνηθίζουν να βρί-
σκονται σε κρεβάτια, στρώματα, 
κομοδίνα, ντουλάπες, χαλιά, πα-
τάκια, ξύλινα πατώματα κ.λπ. Η 
λύση και για τα τρία, καθώς και 
για τους ψύλλους, είναι το νέο 
Aroxol για Ακάρεα, Σκόρους & 
Κοριούς με φυτική γερανιόλη. 
Καταπολεμά αποτελεσματικά τα 
ακάρεα της σκόνης και τις αλ-
λεργίες που αυτά προκαλούν, 
τους σκόρους των ρούχων, τους 
κοριούς και τους ψύλλους σε κα-
τοικημένους χώρους. Το νέο υγρό 
Aroxol για Ακάρεα, Σκόρους & 
Κοριούς διαθέτει αντλία για πιο 
εύκολη χρήση και διατίθεται σε 
συσκευασία 300 ml. 

Η ΚΕΑΝ συμπληρώνει φέ-
τος 75 χρόνια επιτυχημένης 
παρουσίας στην κυπριακή αγο-
ρά και στην καθημερινότητα 
των Κύπριων καταναλωτών. 
Σε αυτά τα 75 χρόνια πολ-
λά έχουν αλλάξει, όμως ένα 
πράγμα έχει μείνει σταθερό: 
η γεύση και το χρώμα που 
δίνουν οι χυμοί της ΚΕΑΝ στις 
στιγμές που μοιραζόμαστε με 
αυτούς που αγαπάμε . Πιστή 
στο σλόγκαν της «Μες στη ζωή 
μαζί», η ΚΕΑΝ παρουσιάζει 
ένα νέο τηλεοπτικό σποτ που 
θυμίζει τις στιγμές που έχουμε 
περάσει μαζί και μας γεμίζει με 

αισιοδοξία και όρεξη για όσα 
φέρνει το μέλλον. Πρωταγω-
νιστής για ακόμα μία χρονιά, 
ο δημοφιλής Λούκας Γιώρκας 
που ξεκινά τη μέρα του με τον 
αγαπημένο χυμό ΚΕΑΝ από 
100% πορτοκάλι και στη συ-
νέχεια αφηγείται τα υπέροχα 
πράγματα που μπορούμε να 
βιώσουμε μαζί με τους ανθρώ-
πους που έχουμε γύρω μας. 
Το σποτ ντύνεται μουσικά με 
το ξεσηκωτικό «Mέχρι τον Ου-
ρανό», το official τραγούδι της 
KEAN σε στίχους και μουσική 
του ίδιου, το οποίο απογειώνει 
το μήνυμα της διαφήμισης. 

Φανταστείτε έναν κόσμο όπου 
ανοίγοντας την ντουλάπα σας, ανα-
καλύπτετε αρωματική εμπειρία και 
φρεσκάδα στα ρούχα σας, που σας 
φτιάχνουν τη διάθεση, για όλη τη 
μέρα. Αυτός ο κόσμος υπάρχει, 
και όχι μόνο για μία μέρα, αλλά 
για εκατό, χάρη στα νέα μαλακτικά 
ρούχων ΕΥΡΗΚΑ SENSES. Τα νέα, 
υπερσυμπυκνωμένα μαλακτικά 
ρούχων διαθέτουν τεχνολογία με 
αρωματικές μικροκάψουλες που 
προσφέρουν εξαιρετική απαλότητα, 
φρεσκάδα και μέχρι και 100 ημέρες 
ασύγκριτης αρωματικής εμπειρίας 
(πιστοποιημένης με επίσημο έγγρα-
φο) μετά το πλύσιμο των ρούχων. 
Οι μικροκάψουλες των ΕΥΡΗΚΑ 

SENSES απελευθερώνουν το άρωμα 
με την τριβή. Φορέστε το ρούχο ή 
σιδερώστε το, από σήμερα μέχρι 
και για περισσότερους από 3 μήνες 
μετά το πλύσιμο, και αισθανθείτε 
τη φρεσκάδα της πρώτης ημέρας. 
Επιπλέον, το άρωμα της μικροκά-
ψουλας περιέχει τεχνολογία από-
σμησης που απωθεί τις δυσάρεστες 
οσμές. Όμως, τα μοναδικά πλεο-
νεκτήματα των νέων μαλακτικών 
ΕΥΡΗΚΑ SENSES δεν σταματούν 
εδώ. Το προϊόν προσφέρει ευκολία 
στο σιδέρωμα καθώς και λιγότε-
ρες τσακίσεις, antistatic effect, ενώ 
είναι εύκολο στη χρήση με πολύ 
μικρή δόση, καθώς μισό πώμα 
είναι αρκετό για ένα πλυντήριο 5 

κιλών. Τα νέα υπερσυμπυκνωμέ-
να μαλακτικά ρούχων ΕΥΡΗΚΑ 
SENSES περιλαμβάνουν 3 κωδι-
κούς: ΕΥΡΗΚΑ SENSES Color Joy, 
ΕΥΡΗΚΑ SENSES White Serenity, 
ΕΥΡΗΚΑ SENSES Black Passion.

Ειδική μνεία πρέπει να γίνει 
για το ΕΥΡΗΚΑ SENSES Black 
Passion, το οποίο είναι το μόνο συ-
μπυκνωμένο μαλακτικό της αγοράς 
με color fixative που προσφέρει 
προστασία από το γκριζάρισμα και 
τον αποχρωματισμό των ρούχων, 
ενώ διατηρεί ζωντανά τα χρώματα 
μετά από πολλές πλύσεις. Ανακα-
λύψτε τη σειρά ΕΥΡΗΚΑ SENSES 
στις υπεραγορές και άλλα σημεία 
πώλησης σε όλη την Κύπρο.

∆ιεθνές Βραβείο για την 
προσφορά του στην έρευνα, την 
εκπαίδευση και την προαγωγή 
δράσεων για αντιμετώπιση της 
Κλιματικής Αλλαγής και άμβλυνση 
των επιπτώσεών της, στην Ανα-
τολική Μεσόγειο και τη Μέση 
Ανατολή (ΑΜΜΑ), απένειμε στο 
Ινστιτούτο Κύπρου η Κοινοβου-
λευτική Συνέλευση της Μεσογεί-
ου (ΚΣΜ), κατόπιν εισήγησης της 
Βουλής των Αντιπροσώπων. Το 
βραβείο παρέλαβε ο Πρόεδρος του 
Ινστιτούτου Κύπρου, Καθηγητής 
Σταύρος Μαλάς, σε τελετή που 
πραγματοποιήθηκε στην Μπράγκα 
της Πορτογαλίας, στην παρουσία 
μελών του Κυπριακού Κοινο-
βουλίου. Ο Καθηγητής Μαλάς, 
αφού ευχαρίστησε τον Πρόεδρο 
και τα Μέλη της ΚΣΜ, τόνισε ότι 
η διάκριση είναι αποτέλεσμα της 
σκληρής δουλειάς των ερευνητών 
του ΙΚυ, οι οποίοι, σε συνεργα-
σία με άλλους ερευνητές ανά το 
παγκόσμιο, και την καθοδήγηση 
του πρώην Προέδρου του ΙΚυ, 
Καθηγητή Κώστα Παπανικόλα, 
συνέταξαν το Περιφερειακό Σχέδιο 
∆ράσης για τις χώρες της ΑΜΜΑ 
για να αντιμετωπίσουν τις επι-
πτώσεις της κλιματικής αλλαγής. 
Αξίζει να σημειωθεί ότι το Περι-
φερειακό Σχέδιο ∆ράσης ετοιμά-

στηκε κατόπιν πρωτοβουλίας της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας το 2019 
και παρουσιάστηκε στη Σύνοδο 
Κορυφής που πραγματοποιήθη-
κε στις 8 Νοεμβρίου 2022 στο 
πλαίσιο του COP27, στο Σαρμ 
Ελ Σέιχ της Αιγύπτου. Κατά τη 
διάρκεια της Συνόδου Κορυφής, 
δέκα χώρες της περιοχής ΑΜΜΑ 
διακήρυξαν την επίσημη έναρξη 
της Πρωτοβουλίας για την Κλι-
ματική Αλλαγή. Η ∆ιακήρυξη 
υιοθετήθηκε από το Μπαχρέιν, 
την Κύπρο, την Αίγυπτο, την 
Ελλάδα, το Ιράκ, το Ισραήλ, την 
Ιορδανία, τον Λίβανο, το Ομάν 
και το κράτος της Παλαιστίνης. Τα 

επόμενα βήματα για τη συνέχεια 
της Πρωτοβουλίας θα συζητηθούν 
στο ∆ιεθνές Συνέδριο για την 
Κλιματική Κρίση στην ΑΜΜΑ 
που συνδιοργανώνει το Ινστιτούτο 
Κύπρου με την Ακαδημία Επι-
στημών, Γραμμάτων και Τεχνών 
στις 26-28 Σεπτεμβρίου, 2024 
στη Λάρνακα. Το Συνέδριο, το 
οποίο τελεί υπό την αιγίδα του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας, Νίκου 
Χριστοδουλίδη, θα τιμήσουν με 
την παρουσία τους ομιλητές απ’ 
όλο τον κόσμο, καθώς και ειδικοί 
σε θέματα έρευνας και πολιτικής 
για την Κλιματική Κρίση στην 
περιοχή. 

Νέο AROXOL για ακάρεα, 
σκόρους και κοριούς

75 Χρόνια ΚΕΑΝ, 
75 Χρόνια «Μες στη Ζωή Μαζί» 

Σημαντική διεθνής διάκριση για το Ινστιτούτο Κύπρου

Νέα μαλακτικά ρούχων ΕΥΡΗΚΑ SENSES
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Το δικό της «ευχαριστώ» στους 
πελάτες της λέει η Τράπεζα Κύ-
πρου, πρωτοπορώντας αυτήν τη 
φορά μέσα από το πρώτο σχέδιο 
επιβράβευσης στην Κύπρο που 
έχει ως επίκεντρο τον πελάτη και 
τη συνολική του σχέση και συνερ-
γασία με την τράπεζά τ ου.  Το νέο 
σχέδιο πιστότητας «pronomia» έχει 
ως βασικό στόχο την αναγνώρι-
ση και επιβράβευση των πιστών 
πελατών της Τράπεζας Κύπρου 
με προνόμια και ωφελήματα, με 
βάση τον αριθμό των προϊόντων 
και το επίπεδο συνεργασίας τους 
με την Τράπεζα και τις Θυγατρικές 
Ασφαλιστικές Εταιρείες, Eurolife 
και Γενικές Ασφάλειες. Το σχέ-
διο επιβράβευσης «pronomia» 
αποτελείται από 3 βαθμίδες με 
διαφορετικά κριτήρια ένταξης 
και με διαφορετικά προνόμια, τα 
οποία αναβαθμίζονται κλιμακωτά. 
Τα προνόμια περιλαμβάνουν επι-
πλέον βαθμούς ανταμοιβής, δωρε-
άν τραπεζικά έξοδα, χαμηλότερο 
επιτόκιο για νέα δάνεια, έκπτωση 
σε νέα ασφαλιστικά συμβόλαια και 
εκπτωτικά κουπόνια, κληρώσεις 
και συμμετοχή σε εκδηλώσεις. Για 
να είναι υποψήφιος κάποιος πελά-
της να συμμετέχει στο «pronomia» 
θα πρέπει να πληροί 4 ελάχιστες 
προϋποθέσεις: να καταθέτει μη-

νιαίο εισόδημα, να είναι κάτοχος 
κάρτας, ενεργός συνδρομητής της 
1bank και συνεπής και αξιόπιστος 
πελάτης. Για την ένταξη σε μιαν 
από τις 3 βαθμίδες θα πρέπει να 
πληρούνται και πρόσθετα κρι-
τήρια ένταξης. Για τη συμμετοχή 
στο σχέδιο απαιτείται η εγγραφή 
μέσω του BoC Mobile App ή μέσω 
του Internet Banking, μέσα από τα 
οποία οι πελάτες μπορούν άμεσα 
να ενημερωθούν για τη βαθμίδα 
και τα προνόμια που δικαιού-
νται. Οι πελάτες που πληρούν τις 
προϋποθέσεις ή και τα πρόσθετα 
κριτήρια ένταξης, ανάλογα με τα 
δεδομένα τους και την ευρύτερη 
συνεργασία τους με την Τράπε-
ζα, εντάσσονται σε μιαν από τις 3 
βαθμίδες του σχεδίου Silver,  Gold 
και Diamond. Για περισσότερες 
πληροφορίες, στην ιστοσελίδα 
του σχεδίου οι ενδιαφερόμενοι 
μπορούν να δουν αναλυτικά τις 
ελάχιστες προϋποθέσεις και τα 
πρόσθετα κριτήρια ένταξης για 
την κάθε βαθμίδα.

H Επαρχιακή  Επιτροπή 
Λάρνακας/Αμμοχώστου του 
Κυπριακού Κέντρου 
Μελετών και ο 
∆ήμος Λάρνακας, σας 
προσκαλούν τη ∆ευτέρα 
3/6/2024 και ώρα 
19.30, στη διάλεξη-
ανοικτή συζήτηση με 
θέμα: Η ∆ικαιοσύνη, 
ο Νόμος και η Τάξη 
στην Κύπρο». Η 
διάλεξη θα πραγματοποιηθεί 
στο “Alexander College”, οδός 

Άρτας 2, δρόμος Λάρνακας – 
Αραδίππου (παρακαμπτήριος 

αυτοκινητόδρομου). 
Εισαγωγή από τον 
κ. Ανδρέα Μορφίτη, 
Αντιπρόεδρος του 
Κ.∆.Σ. του ΚΥ.ΚΕ.Μ. 
Χαιρετισμό θα 
απευθύνουν ο κ. Τώνης 
Τουμαζής, Πρόεδρος του 
Κ.∆.Σ. του ΚΥ.ΚΕ.Μ και 
ο κ. Ανδρέας Βύρας, 

∆ήμαρχος Λάρνακας. Εισηγητής: Ο 
κ. Μάριος Χαρτζιώτης, Υπουργός  

∆ικαιοσύνης και ∆ημόσιας Τάξης. 
Θα ακολουθήσει συζήτηση. Στον 
συντονισμό του προγράμματος 
η κ. Ελλάδα Ιωάννου, Προέδρος 
Επαρχιακής Επιτροπής Λάρνακας/
Αμμοχώστου του ΚΥ.ΚΕ.Μ. Η 
εκδήλωση θα έχει διάρκεια 
60 λεπτών. Είσοδος ελεύθερη. 
Χορηγός: Άτλας Παντού. Για 
περισσότερες πληροφορίες: Τηλ. 
99572467.

Συντονισμός προγράμματος
κ. Ελλάδα Ιωάννου Πρόεδρος 

Επαρχιακής Επιτροπής

Το «ευχαριστώ» της Τράπεζας 
Κύπρου στους πελάτες της

Με μεγάλη επιτυχία πραγ-
ματοποιήθηκε το «Τουρνουά 
Αγάπης» την Κυριακή, 12 Μαΐου 
στο Παλαιό ΓΣΖ, το οποίο διορ-
γανώθηκε από το Κέντρο Ενηλί-
κων ΑμεΑ «∆ικαίωμα Ελπίδας» 
σε συνεργασία με το Λάρνακα 
Soccer Academy και τους φίλους 
του κέντρου Μιχάλη Ιωάννου, 
Μάριο Κουκουμά και Τζοάννα 
Σύζινου. Ο ∆ήμος Λάρνακας 
και οι Λαρνακείς αγκάλιασαν 
όλη αυτή την προσπάθεια, η 
οποία συνδύαζε ψυχαγωγία, 
αθλητισμό και κοινωνική προ-
σφορά. Εγκάρδιες ευχαριστίες 

προς τον ∆ήμαρχο Λάρνακας, 
Αντρέα Βύρα, τους χορηγούς, 
τους υποστηρικτές και προς 
όλους όσοι στήριξαν με τόση 
αγάπη το τουρνουά και συνάμα 
το κοινωνικό αυτό έργο. 

Παίξαμε και Προσφέραμε

 Medicover Genetics Κύπρου: 
Υποτροφία εις μνήμην δρος Αντώνη Αντωνίου

ΦΑΡΜΑΚΕΙΑ
ΛΕΥΚΩΣΙΑ

Πέτρου Νικόλας, Λεωφ. 
Σταυρού 29, απέναντι από 
φούρνους «Ζορπά», δίπλα από 
πρατήριο ΕΚΟ, Στρόβολος, τηλ.: 
22313838, 97943494.
∆ανιήλ Μάριος, Ιπποκράτους 
14Α΄, 800 µ. από τον πολυχώ-
ρο «Φάρµα», Λακατάµεια, τηλ.: 
22372201, 97812961.
Παπαδοπούλου Μαγδαληνή, 
Πρίγκιπα Καρόλου 16, δίπλα 
από το ξενοδοχείο «Άστυ», Άγι-
ος ∆οµέτιος, τηλ.: 22270770, 
22270770.
Χαραλάµπους Ματθαίος, Λεωφ. 
Αρµενίας 48Α΄, έναντι Αρµέ-
νικης Μητρόπολης, Στρόβολος, 
τηλ.: 22426655, 22492968.
Νιούλικος Θεοδόσης, Λεωφ. 
∆ηµοσθένη Σεβέρη 22, δρόµος 
Προεδρικού, τηλ.: 22669664, 
22661852.

ΛΕΜΕΣΟΣ
Χουβαρτάς Στέλιος, Παναγιώτη 
Τσαγγάρη 9, Ποταµός Γερµασόγει-
ας, δίπλα από την υπεραγορά «Πα-
πάς», τηλ.: 25879006, 96560251.
Πίτσιακου Έλενα, Αποστόλου 
Βαρνάβα 37, βόρεια φώτων 

«Σιµιλλίδη», τηλ.: 25662177, 
25104316.
Χριστοφόρου Πάρης, Σπύρου 
Κυπριανού 8, απέναντι από 
Primetel, Cablenet, Μέσα 
Γειτονιά, τηλ.: 25725521, 
25724501.
Μαυρογιάννη ∆έσποινα, Λεωφ. 
Μακαρίου Γ΄ 228, δίπλα από 
ψησταριά «∆ιοµήδης» τηλ.: 
25361626, 97685069.

ΛΑΡΝΑΚΑ
Κληρίδης Αντώνης, Πατρών 
6, φώτα Ελληνικής Τράπεζας, 
πλησίον πρώην φρουταρίας 
«Ζυγός», τηλ.: 24622754, 
24367765.
Νικολάου Μαρίνα, Λεωφ. Γιάν-
νου Κρανιδιώτη 30, πάρκινγκ 
«Αλφαµέγα», τηλ.: 24660688, 
99881018.

ΠΑΦΟΣ
Πατατού Νικολέτα, Ανεξαρτησί-
ας 25, δρόµος Τεχνικής Σχολής 
προς Debenhams Κόροιβος, 
τηλ.: 26950510, 99578224.
ΕΛΕΥΘΕΡΗ ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ
Λίλη Γ. Νίκος, Ελευθερίας 19, 
∆ερύνεια, τηλ.: 23828701, 
23740380.

Έσοδα 
Ο Σύνδεσμος Κυριών των 

Ακριτικών Ενοριών Χρυσαλι-
νιωτίσσης και Αγίου Κασσια-
νού ανακοινώνει την κλήρωση 
του λαχείου με Αρ. Άδειας 
03/2024. Οι εισπράξεις ήταν 
€3400, τα έξοδα €142,80 και 
τα καθαρά κέρδη €3257,20. 
Όλα τα δώρα παρελήφθησαν 
από τους τυχερούς. 

Γενικές Συνελεύσεις
Η Πρόεδρος και τα Μέλη 

του ∆ιοικητικού Συμβου-
λίου του ΠΑΣΥΚΑΦ σάς 
προσκαλούν στην 36η Ετή-
σια Γενική  Συνέλευση του 
Συνδέσμου, που θα πραγματο-
ποιηθεί την Τρίτη, 25 Ιουνίου 
2024 και ώρα 5:30 μ.μ., στην 
αίθουσα “Electron” ΑΗΚ Κύ-
πρου, Αμφιπόλεως 11, 2025 
Στρόβολος, Λευκωσία.

-O ΣΠΑΒΟ καλεί τα εγ-
γεγραμμένα μέλη του σε 
έκτακτη Εκλογική Γενική 
Συνέλευση για την πλήρωση 
3 κενών θέσεων μέλους του 
∆ιοικητικού Συμβουλίου, την 
Τρίτη, 18 Ιουνίου 2024 και 
ώρα 7.00 μ.μ., στην αίθουσα 
εκδηλώσεων, Κτήριο ΠΟΕ∆, 
Λεωφ. Κυρηνείας 184, 2112 
Αγλαντζιά. Η παρουσία των 
μελών κρίνεται πολύτιμη και 
απαραίτητη για τις εργασίες 
των Συνελεύσεων.

Την ευκαιρία σε νέους και νέες 
επιστήμονες να διεκδικήσουν μία 
υποτροφία για αμειβόμενη πρακτι-
κή άσκηση διάρκειας δύο μηνών 
δίνει ο κορυφαίος οργανισμός βιο-
τεχνολογίας Medicover Genetics. Η 
υποτροφία, εις μνήμην δρος Αντώνη 
Αντωνίου, στο πρωτοπόρο Τμήμα 
Έρευνας και Ανάπτυξης της Εται-
ρείας στη Λευκωσία, αφορά τους 
μήνες Ιούλιο και Αύγουστο 2024 
και απευθύνεται σε άτομα που έχουν 
ολοκληρώσει τις μεταπτυχιακές ή 
διδακτορικές τους σπουδές στον 
τομέα της Βιολογίας ή σε άλλους 
συναφείς τομείς κι έχουν εργα-
στηριακή εμπειρία στη Μοριακή 

Βιολογία, την Ανθρώπινη Γενετική 
ή τη Βιολογία του Καρκίνου. Το 
άτομο που θα επιλεγεί θα έχει την 
ευκαιρία να εργαστεί στα υπερσύγ-
χρονα εργαστήρια της Medicover 

Genetics, υπό την καθοδήγηση διε-
θνώς διακεκριμένων επιστημόνων. 
Οι ενδιαφερόμενοι καλούνται να 
αποστείλουν τα βιογραφικά τους στο 
hr.cy@medicover.com μέχρι την 
30η Ιουνίου 2024. Ο δρ Αντώνης 
Αντωνίου αποτελούσε αναπόσπα-
στο και πολύτιμο μέλος της ομάδας 
Έρευνας και Ανάπτυξης της NIPD 
Genetics, η οποία μετονομάστη-
κε πλέον σε Medicover Genetics. 
Ένας άνθρωπος με ήθος, ευγένεια, 
ακεραιότητα και αφοσιωμένος στην 
πρόοδο της επιστήμης, ο οποίος 
έχασε αναπάντεχα τη ζωή του στις 
14 Αυγούστου 2021 σε οδικό δυ-
στύχημα. 

26.05.2024

∆ιάλεξη-ανοικτή συζήτηση

ΚΕΝΤΡΑ ΕΦΗΜΕΡΙΩΝ ΠΙ
ΛΕΥΚΩΣΙΑ: ΠΙ για ενήλικες 
& ΠΙ για παιδιά, 22502019, 
ΙΠΠΟΚΡΑΤΕΙΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ, 
6-12 Ψαρών, 2408, Έγκωµη.
ΛΕΜΕΣΟΣ: ΠΙ για ενήλικες 
& ΠΙ για παιδιά, 25200194, 
MEDITERRANEAN HOSPITAL,  
Στυγός 9, 3117, Αγία Φύλα.
ΛΑΡΝΑΚΑ: ΠΙ για ενήλικες & ΠΙ 
για παιδιά, 24636343, ΙΑΤΡΙΚΟ 
ΚΕΝΤΡΟ ΑΓΙΑ ΜΑΡΙΝΑ, Παύλου 

Βαλδασερίδη 10, 6018, Λάρνακα.
ΠΑΦΟΣ: ΠΙ για ενήλικες & ΠΙ 
για παιδιά, 26848113, Ι∆ΙΩΤΙ-
ΚΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ ΕΥΑΓΓΕΛΙ-
ΣΜΟΣ, Βασιλέως Κωνσταντί-
νου 82, 8021, Πάφος.
ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ: ΠΙ για 
ενήλικες & ΠΙ για παιδιά, 
23849400, ΠΟΛΥΚΛΙΝΙΚΗ 
ΛΗΤΩ, Λεωφόρος Σωτήρας 8, 
5286, Παραλίµνι.

✚ ΕΘΝΙΚΟ ΜΝΗΜΟΣΥΝΟ
Η Εκκλησιαστική Επιτροπή και οι Ιερείς του Ιερού Ναού Παναγίας Φανερω-
µένης, Λευκωσίας, τελούν την Κυριακή, 2/6/2024, το ετήσιο µνηµόσυνο των 
Μελών της ΟΧΕΝ Λευκωσίας που έπεσαν κατά τον Απελευθερωτικό Αγώνα 

της Ε.Ο.Κ.Α. 1955-1959

Ιάκωβου Πατάτσου, Πέτρου Ηλιάδη, Μιχαήλ 
Γιωργάλλα,Μάρκου ∆ράκου, Νίκου Γεωργίου, 
Στυλιανού Λένα, και Παναγιώτη Γεωργιάδη.

Της Θείας Λειτουργίας και του µνηµοσύνου θα προστεί ο Επίσκοπος Νεαπό-
λεως, Πορφύριος.

Επιµνηµόσυνο λόγο θα εκφωνήσει ο ιστορικός, ερευνητής, Πρόεδρος της 
Ο.Ε.Λ.Μ.Ε.Κ., ∆ηµήτρης Ταλιαδώρος.

Μετά το µνηµόσυνο θα τελεσθεί τρισάγιο και θα γίνει κατάθεση στεφάνων  
στη Μαρµάρινη Στήλη των πεσόντων ηρώων, που βρίσκεται στο ισόγειο του 

κτηρίου της ΟΧΕΝ Λευκωσίας στον περίβολο του Ναού.
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Ι
δανικές λύσεις δεν υπάρ-
χουν. Αλλά πάντα μπορείς, 
με «στύψιμο μυαλού», να 
πετύχεις κάτι καλύτερο από 
το υποφερτό. 

Η στρατηγική, ο σχεδια-
σμός και η αποφασιστικότη-

τα είναι σημεία αναφοράς σε οποια-
δήποτε κοινωνική δραστηριότητα. 
Μαζί με την πρόληψη και τη σωστή 
πρόβλεψη. Στην Κύπρο συνήθως 
μάς προλαβαίνουν τα γεγονότα 
και οι εξελίξεις. Τρέχουμε εκ των 
υστέρων για λύσεις και, δυστυχώς, 
συνήθως πάμε σε μπαλώματα ή σε 
μεσοβέζικες επιλογές. Χρησιμοποιώ 
πληθυντικό, επειδή είμαστε όλοι 
μέρος του προβλήματος. Θα μείνω, 
φυσικά, στα του αθλητισμού και, 
σε αυτήν τη φάση, στα του ποδο-
σφαίρου. Είχα μαζέψει πολλά στο 
μυαλό του, βλέποντας για αλλη μία 
φορά την παρωδία στο 2ο γκρουπ 
πρωταθλήματος. Τα αστρονομικά 
σκορ και την προσπάθεια κάποιων 
να μας πείσουν ότι ήταν όλα καλά. Η 
αλήθεια ειναι πως αυτή η εικόνα με 
εκνεύριζε. Έγινε και κάτι ακόμη, που 
με λύπησε και φαντάζομαι λύπησε 
και πολλούς άλλους. Η συντριβή της 
Εθνικής στην πρεμιέρα του Euro 
U17. Είναι σπουδαίο γεγονός ότι 
η Κύπρος είναι διοργανώτρια ενός 
τέτοιου αθλητικού γεγονότος. Αλλά 
ήταν λυπηρό (πρώτα απ’ όλα για 
τους ποδοσφαιριστές) να ξεκινούμε 
με ισοπέδωση. Ήταν επίσης και ένα 
μήνυμα. 

Δεν έχω καμία διάθεση κριτι-
κής. Είχα την τύχη να εργαστώ σε 
σύλλογο και να βρίσκομαι σήμερα 
στο Δ.Σ του ΚΟΑ. Μπορώ μετά 
βεβαιότητας να σας πω ότι, όταν 
δεις τα πράγματα και εκ των έσω, 
δημιουργείς και άλλη αντίληψη. 
Τα αυτονόητα δεν είναι αυτονόη-
τα. Εύκολες ή καθαρές λύσεις δεν 
υπάρχουν πάντα. Αλλά, εντάξει, 
όταν πολλά πάνε στραβά, καλά 
θα  κάνεις να το ψάχνεις λίγο 
παραπάνω.  Ιδανικές λύσεις δεν 
υπάρχουν. Αλλά πάντα μπορείς, 
με «στύψιμο μυαλού», να πετύχεις 
κάτι καλύτερο από το υποφερτό.

Επιτυχίες, αλλά... 
Φυσικά και το κυπριακό ποδό-

σφαιρο είχε μεγάλες επιτυχίες στην 
Ευρώπη. Οι ομάδες, για να είμαστε 
ακριβείς.  Οι ομάδες με τη συντρι-
πτική πλειοψηφία ξένων παικτών. 
Φυσικά και είχαμε συγκλονιστικό 
πρωτάθλημα. Αλλά στον «τελικό πρω-
ταθλήματος» δεν ξεκίνησε ντόπιος 
παίκτης. Η κυπελλούχος κατέβηκε 
στον τελικό χωρίς ντόπιο. Είχε πολ-
λούς, θα πει κάποιος, η φιναλίστ. 
Έτυχε να είναι η Ομόνοια, αν ήταν π.χ. 
ο Άρης θα υπήρχε και εκεί μηδενικό. 
Και σε ό,τι αφορά την Ομόνοια, ναι 
δίνει ευκαιρίες, αλλά παίζει ρόλο και 
η αποτυχία της σε επιλογές ξένων 
παικτών. Φυσικά είναι άκρως ου-

τοπικό να πιστεύουμε ότι μία καλή 
μέρα θα αποφασίσουν, για την... τιμή 
των όπλων, οι ομάδες να αρχίσουν 
να μειώνουν τον αριθμό των ξένων 
παικτών. Ούτε, βέβαια, να πάρουν 
πρωτοβουλία και να προωθήσουν 
νέους κανονισμούς που να ορίζει 
αριθμό Κύπριων παικτών. Φοβούνται 
ότι θα μειωθεί η αγωνιστική ισχύς. 
Όχι εντός συνόρων, αλλά όταν αγω-
νίζονται στην Ευρώπη. Κατανοητό, 
αλλά κάτι πρέπει να γίνει.  Ο... 
φόβος περί πτώσης επι-
πέδου είναι ένα 
άλλο κα-

μπα-
νάκι.  Για 
το πόσο πραγ-
ματικά ταλέντο 
υπάρχει στο κυπριακό 
ποδόσφαιρο και πού φτά-
νει το μπόι μας. Προσωπικά, 
βλέποντας Euro u17, είδα επίπεδο 
μακράν καλύτερο σε άλλες χώρες. 

Συν, βέβαια, πως από τις άλλες 
εθνικές ομάδες σε λίγα χρόνια θα 
προκύψουν πολλοί παίκτες που θα 
κάνουν καριέρα. Τα δικά μας ταλέντα 
θα εξελιχθούν έως τα 17-18, άντε 
19. Μετά... η ιστορία είναι γνωστή. 
Με κάποιες εξαιρέσεις, οι πλείστοι 
στο βάθος του πάγκου και στις μι-
κρότερες κατηγορίες. Α, υπάρχει 

το επιχείρημα ότι έχουμε 
παίκτες στο εξωτε-

ρικό. 
Ναι, πό-

σους και πού; 
Και με πόση χρη-

ματιστηριακή αξία; Με 
πόση διάρκεια απόδοσης; Δεν 

δουλεύει, γενικά, το σύστημα και 
κάτι, έστω μικρό, πρέπει να γίνει. 
Ίσως σε πρώτη δόση ο αριθμός των 
ξένων να μείνει στους 17, αλλά η 
λίστα να είναι μία. Ανεξαρτήτως ηλι-

κίας. Ίσως, λέω. Ειδάλλως, εθνική 
ομάδα ενός αξιοπρεπούς επιπέδου 
δεν θα έχουμε ποτέ ξανά, στις μι-
κρότερες ηλικίες θα υπάρχει, μεν, 
πάντα αριθμητική άνθηση, αλλά όχι 
και αγωνιστική (σε αποτελέσματα).

Στα του πρωταθλήματος
Πάμε και στα του πρωταθλήμα-

τος. Είπαμε, το δεύτερο γκρουπ ήταν 
μία παρωδία. Σε τρόπο διεξαγωγής 
και, φυσικά, στη δράση εντός των 
τεσσάρων γραμμών. Η σκέψη της 
ΚΟΠ να διεξάγεται ένας γύρος (άρα 
33 αγώνες συνολικά και όχι 40) 
σαφώς και είναι μία καλύτερη επι-
λογή. Μήπως να το ψάχναμε λίγο 
παραπάνω; Σύστημα ιδανικό για τα 
πλέι-οφ δεν υπάρχει. Χώρες πολυ 
πιο προηγμένες ποδοσφαιρικά (σε 
αγωνιστικό επίπεδο και κουλτού-
ρα), δεν έχουν βρει χρυσή τομή. 
Μάλιστα, σε κάποιες, υπάρχουν 
στρεβλώσεις. Ας πούμε σε χώρες 
με τρία γκρουπ πλέι-οφ, όπου η 
πρώτη στο 2ο γκρουπ έχει δίοδο 
για να πάρει ευρωπαϊκό εισιτήριο, 
σε βάρος ομάδες του Α’ γκρουπ. 
Το «7 αγώνες» εφαρμόζει και η 
Ελλάδα. Έχει μια διαφορά, όμως, 
το πρωτάθλημά της. Είπαμε, είναι 
πιο καλό, αλλά υπάρχουν και άλλα 
σενάρια. Ας πούμε, οι ομάδες β’ και 
γ’ γκρουπ να χωρίζονται σε δύο 
γκρουπ. Με βάση βαθμολογία (8-
10-12-14), (7-9-11-13) ή κλήρωση 
με καπέλα. Να δίνουν έξι αγώνες. 
Οι δύο τελευταίες των γκρουπ πέ-
φτουν και δύο τρίτες κάθε γκρουπ 
παίζουν μπαράζ παραμονής. Μία 
ιδέα είναι, μπορεί να προκύψουν 
και άλλες, άμα στύψεις το μυαλό 
σου, ώστε να μειώσεις αδιάφορα 
ματς και προκατάληψη. Υπάρχουν 
και φωνές που κάνουν λόγο για 16 
ομάδες και δύο γύρους. Συνήθως 
το επιδιώκουν οι «μικρές», που όσο 
εξασφαλίζουν θέση στο σαλόνι, 
παίρνουν και καλά λεφτά από την 
τηλεόραση. Απόλυτα κατανοητό. 
Είμαι πλέον στη ζυγαριά, αν πρέ-
πει να εξεταστεί. Πριν από 15-16 
χρόνια, όταν είχαμε 14 ομάδες και 
δύο γύρους, η εικόνα ήταν άλλη. 
Σήμερα ήδη το BIG6 έγινε BIG8. 
Άρα, και με 16 ομάδες, έχεις το 
50% σε ανταγωνιστικό επίπεδο. 
Το θέμα είναι πόσες θα πέφτουν 

και τι ενέργειες θα κάνεις, έτσι 
ώστε αυτές που θα ανεβαίνουν 

να είναι ανταγωνιστικές. Άρα, ιδού 
και η εξίσωση με την αναβάθμιση 
(οικονομική και αγωνιστική τη 2ης 
κατηγορίας, συν τα κίνητρα ανόδου). 

Είμαι βέβαιος πως στην ηγε-
σία της Ομοσπονδίας ξέρουν τα 
προβλήματα. Επαναλαμβάνω, δεν 
είναι εύκολο να κάνεις τομές. Όμως, 
δεν είναι επιλογή να δίνεις πάντα 
εύκολες, βραχυπρόθεσμες λύσεις. 
Από κάπου πρέπει να ξεκινήσεις, 
με μικρές, αλλά σταθερές τομές. 
Επιλογές θα υπάρχουν πάντα... 

ΠΕΡΊ 
ΣΤΡΑΤΗΓΊΚΗΣ,

 ΕΞΕΛΊΞΗΣ 
ΚΑΊ ΤΟΜΏΝ

Η εθνική ομάδα, ο ντόπιος ποδοσφαιριστής, 
το πρωτάθλημα  και γενικότερα το ποδόσφαιρο μπορούν 

να εξεταστούν από μία ευρύτερη οπτική γωνία

ΘΕΟΔΩΡΟΣ 
ΚΑΥΚΑΡΙΔΗΣ
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